
 
H A F T - E - S O B H D A I L Y

برخلاف آقاي »آبه« كه آسته اومد آســته رفت، در تاريخ سياسي ايران تنها سياستمداري كه هنگام 
بازديد از مملكت به سيم آخر زد و از حفاظ ماموران امنيتي ميزبان خارج شد تا گشتي دلبخواه در شهر 
بزند جواهر لعل نهرو بود. اولين نخست وزير هند و اهل مذهب »ندانم گرايي« كه در سپتامبر 1959 به 
دعوت رسمي دولت ايران به تهران آمده بود دخترش اينديرا گاندي را نيز همراه داشت. با اينكه جواهر 
در مهماني دكتر منوچهر اقبال نخست وزير ايران حرف هاي ديپلماتيكي مبني بر نزديكي بي نظير دو 
كشور ايران و هند بر زبان آورد تا دل ميزبان را به دست آورد اما او هنگام گشت وگذار در تهران دست 
به كارهاي متهورانه اي زد كه معمولا در پروتكل هاي ســفرهاي اينچنيني غيرممكن تلقي مي شود. 
جواهر هنگامي كه در ضيافت شاه ايران حاضر شد با تماشاي سربازان تفنگ به دستي كه اطراف كاخ 
را قرق كرده بودند از اقدامات امنيتي مبالغه آميز ميزبانش دلگير به نظر مي رســيد. آنجا چشم هاي 
نهرو چنان مملو از دلخوري و خشم بود كه حتي نتوانست خويشتنداري كند و بالاخره با انزجار تمام 
از سفير هند در تهران »مستر كول« پرسيد دليل اين همه افراط در اقدامات امنيتي چيست؟ سفير در 
پاسخ اظهار داشت كه شاه ايران حتي فرودگاهي در محوطه اين كاخ ساخته است كه عنداللزوم بتواند 
با آن كاخ را ترك كند. نهرو به محض اتمام ضيافت ناهار تمايل خود را به گشت وگذاري در تهران نشان 
داد و ماموران امنيتي، او را در اتومبيلي با شيشه هاي بسته و اسكورت مفصل به شهر بردند. به محض 
حركت اتومبيل اما ناگهان جواهر لعل نهرو از جا دررفت و با خشم به راننده دستور داد توقف كند. او 
گفت حاضر نيست در اتومبيلي با شيشه هاي چنين بســته به گردش در شهر بپردازد. با اشاره آقاي 
مشفق كاظمي سفير ايران در هند راننده جواهر، كروك اتومبيل را بالا زد. آنگاه نهرو دستور داد هرچه 
مي تواند با سرعت حركت كند و اسكورت را جا بگذارد. نهرو در چنين شرايط بي سابقه اي به بازديد از 
تهران پرداخت. او حالا ديگر به راحتي مي توانست دست هايش را براي مردمي كه در دو طرف خيابان ها 
براي ديدنش صف كشيده بودند تكان بدهد و مسرور شــود. چنين ديدار بي تشريفاتي، اگرچه براي 
نهرو خوش گذشت اما باعث شد راننده و پليس اسكورت مورد تنبيه ساواك واقع شوند. نهرو در روز 
بعد يك سخنراني جذاب در امجديه انجام داد كه با وجود محدوديت هاي ايجاد شده از طرف ساواك، 
با جمعيت فراواني مواجه شد. مخصوصا هنگامي كه دو بيت شعر به زبان فارسي خواند ديگر كف زدن 
حضّار تمامي نداشت. صدالبته شاه ايران با وجود ناخرسندي اش از اين سخنراني درصدد اين برنيامد 
كه برخلاف ميل مهمانش رفتار كند. فرداي آن روز دانشگاه تهران هنگام تقديم دكتراي افتخاري اش 
به جواهر با سخنراني يك ساعته مواجه شد كه تمامي اش را به صورت في البداهه ايراد كرد. سخنراني 
دلبرانه اي كه بعد از ترجمه به فارسي و چاپ در روزنامه اي فارســي زبان با فروش صدهزار نسخه اي 
مواجه شد. فرداي آن روز سفارت هند در ايران ضيافت ويژه شامي به افتخار جواهر ترتيب داد كه در 
آن از 150 تن از روشنفكران، رجال و نمايندگاني از طبقات مختلف ايراني دعوت به عمل آورده بودند 
اما آنجا نيز اتفاقي افتاد كه ميزبان را رنجاند. هنگامي كه جواهر در پايان مراسم بازوي چپ خود را با 
صميميتي خاص روي شانه آشپز هندي مراسم- »پرنيام جند«- گذاشت و عكس يادگاري انداخت، 
چاپ آن تصوير در بولتن سفارت هند و برخي رســانه ها با اين پچپچه ها توام شد كه آيا شاه ايران نيز 

جرات مي كند با آشپز خود چنين رفتاري كند؟
اين رفتارهاي فروتنانه البته تنها جنجال هاي سفر جواهر به ايران نبود. هنگامي كه ميزبان در صدد 
برآمد تا مهمان ويژه اش را به بازديد از ســد كرج ببرد جواهر بدون كوچك ترين مقدمه چيني حرفي 
خطاب به همراهانش زد كه تقريبا همه شــان را لبو كرد. او گفت اكنــون مي خواهد ملاقاتي با دكتر 
مصدق در احمدآباد داشته باشد. با شنيدن چنين خواســته اي بود كه همراهان و محافظان ايراني او 
يكه خوردند. آنها چاره را در اين ديدند كه به او بگويند بايد از خود دكتر مصدق كسب تكليف كنند اما 
ظاهرا جريان را با مقامات بالاي دربار در ميان گذاشتند و آنگاه نهرو را متقاعد كردند كه مصدق رغبتي 
به ديدار با او نشان نداده است. ظاهرا بعدها وقتي دوستان دكتر مصدق داستان را براي او تعريف كردند 
با اين پاسخ مواجه شدند كه نهرو در چنين شرايطي اصولا نبايستي قدم به ايران مي گذاشت. جواهر 
پنج سال بعد از سفر به ايران تمام كرد و بيش از نيم ميليون نفر جنازه او را از خانه اش تا رودخانه جمنا 

تشييع کردند و در آنجا سوزاندند.
جواهر لعل نهرويي كه در حوزه سياســت بين المللي، يك جواهر و يك لعل نــاب و ناياب بود بعد از 
17سال نخســت وزيري در حالي كه تلاش مي كرد ميدان را برای جوانان وطنش باز كند با مقاومت 
مردم هندوستان مواجه شد كه راضي به ترك مقام نخســت وزيری او نبودند. شايد اين نيز بخشي از 
افسانه هاي هندي باشــد كه مردم آن خطه مي گويند او براي ترك نخست وزيري چاره اي انديشيد 
كه تنها از دست سياســتمداران ندانم گرا برمي آمد. جواهر مقاله اي با نام مستعار عليه خود نوشت و 
آن را در يکی از معتبرترين روزنامه های هند چاپ كرد؛ مقاله اي كه او را به بخشــش سرمايه ملی به 
دخترش اينديرا متهم مي كرد تا ملتش را نســبت به او بدبين كند و منجر به ترك نخست وزيری او 
شود. مردم هندوستان البته چنين اتهامي را نپذيرفتند اما بعدها فهميدند که  نويسنده آن مقاله خود 
جواهرلعل نهرو بوده است. همان جواهري كه در كتابش پرده از آن راز برداشته بود. اگر سياستمداران 
»ندانم گــرا« و »لاادري گراي« قديم چنين  بودنــد كه وقوف به حقيقت نهايي را از اســاس ناممكن 

مي دانستند پس ديپلمات هاي »دانم گرا«ي جهان امروز چگونه اند و با خود چندچندند؟

ندانم گراييِ يك جواهر

 ستون    شنبه
ابراهيم افشار

  عکس یک

  نخستین قهرمانی کانادايی ها 
NBA در

 NBA تيم بســکتبال تورنتو که نماينده کانادا در ليگ
است در اولين تجربه فينال خود به مقام قهرمانی رسيد.  
به گزارش ايرنا، در ششمين مســابقه از سری فينال اين 
فصل از رقابت های ليگ بسکتبال حرفه ای آمريکا دو تيم 
تورنتو و گلدن اســتيت به مصاف هم رفتند که در پايان، 
تورنتو توانست به چهارمين برد خود برابر مدافع، به عنوان 
قهرمانی دست پيدا کند و جشن قهرمانی بگيرد.  در پايان 
اين مســابقه نيز کاوی لئونارد به عنوان ارزشــمندترين 
بازيکن ســری فينال اين فصل معرفی شد. اتفاق جالب 
توجه بعد از قهرمانی تورنتو پيشنهاد تيم واشنگتن ويزارد 
به مدير تيم تورنتو بود. اين باشــگاه به ماسای اوجيری 
نيجريه ای پيشنهاد سالانه 10 ميليون دلار را داده اند تا 
همانطور که تورنتو را به قهرمانی در ليگ حرفه ای آمريکا 

رساند وارد کار برای واشنگتن شود.  )عکس از رويترز(

فرصت امروز

تبریک

اعضای محترم هیات رئیسه کمیسیون 
فرهنگی مجلس شورای اسلامی

انتخاب شایسته تان را صمیمانه تبریک و تهنیت عرض نموده و  
توفیقات روزافزون شما بزرگواران را در راستای پیشبرد اهداف 
عالیه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران، از درگاه خداوند متعال 

مسئلت می نمایم. 
اسد فلاح - رئیس و عضو هیئت مدیره خانه مطبوعات و 
رسانه های استان آذربایجان شرقی

خداحافظ 
آقای آبه 

جنجال جشن تولد ملکه در خیابان جمهوری

به نظر می رسد ماموريت 
نخست وزير ژاپن در 

رساندن پیام دولت آمريکا 
به ايران با شکست روبه رو 

شده است
  واکنش بازار ارز و سکه 

چگونه خواهد بود؟ 
کمال بردبار| آبه چهارشــنبه ظهر در حالی وارد تهران شد 
که کارشناســان خارجی بر اهميت  ديــدار او از تهران تاکيد 
فوق العاده ای داشــتند اما در تهران اين گونــه نبود و چنين 
اتمســفری وجود نداشت. کســی در مورد اين حضور شک و 
شبهه ای نداشت . همه می دانســتند ظرفيت اين ملاقات ها 
هرچند با وعــده های رنگارنگ همراه باشــد بازهم محدود و 
معلوم است.  اما  در بازار دلار و سکه نوعی خوشبينی بی جهت 
شکل گرفته بود.  به هرحال رابطه خاص ژاپن با آمريکا و پيروی 
مطلق از اين کشــور در حوزه سياست خارجی کار را برای آبه 
در ميانجيگری ســخت کرده بود. يک همسويی ديپلماتيک 
صددرصد که بعد از جنگ دوم جهانی شکل گرفته و تا به امروز 
ادامه داشته اســت.  بی جهت نبود که ژاپن به عنوان يکی از 
مهم ترين مشتريان نفت ايران خريد نفت را با چشم غره آمريکا 
قطع کرده بود و خودروسازان بزرگشان عطای حضور در بازار 
ايران را به لقايش بخشــيده بودند.   همه می دانستند که در 
نهايت آبه پيام آور شروط آمريکاست. يک پيام رسان سطح بالا.  
آمده است که به ايران بگويد به ترامپ و قول هايش اعتماد کنند 
و احتمالا با چند امتياز ويژه.  مثلا خريد محدود نفت ايران و 
آزادی پول های بلوکه شــده و.... آبه اين همبازی گلف ترامپ 
با پوشه ها و کاغذهايی در دست به تهران آمده بود اما چندان 

نتوانست از اين کاغذها استفاده کند .  
خود آبــه تنها بعد از چند ســاعت حضور در تهــران متوجه 
شــد که راهش برای ميانجيگری چندان هموار نيســت. به 
همان ناهمواری ميانجيگری ناکام پدرش  در 36 ســال قبل. 
از محتويات  مذاکرات ســه ســاعته او با روحانی در عصر روز 
چهارشنبه خبری در دست نداريم. اما می دانيم صبح روز بعد 
،  در صبحگاه پنجشــنبه 23 خرداد ، او در راه رفتن به ملاقات 
رهبر انقلاب بود که خبر حمله به نفتکش ها منتشــر شــد. 
نفتکش های ژاپنی و نروژی که از ابوظبی و عربستان بارگيری 
کرده بودند. 8:55 دقيقه صبح. مرد ژاپنی در بدو ورود به دفتر 
رهبر انقلاب با اين خبر مواجه شد. اتفاقی که احتمالا بر ملاقات 
او با رهبر انقلاب سايه انداخت. ملاقاتی که با مواضع جدی و 
سخت رهبر همراه بود و مردود شمردن  مذاکره با ترامپ آن 

هم بعد از بد عهدی  ترامپ در ماجرای برجام. 
به اين ترتيب آبه غروب پنجشنبه تهران را ترک کرد. با دستان 
خالی.  فعالين اقتصادی بعد از يک هفته آرامش در بازار دلار 
با نگرانی  منتظر بازگشايی بازار در صبح امروز هستند. همتی 
رئيس بانک مرکزی قبل از همه ايــن دغدغه را درک کرده و 
جمعه گفت که روز شنبه بازار با قيمت های منطقی کار خود 

را آغاز خواهد کرد.
بايد ديد اين گونه خواهد شد؟ 

پرسش هفت صبح  از  يک کارشناس ارشد تشريفات بین الملل درباره 
پروتکل های موجود برای حضور مقامات مسئول در ضیافت های سفارتخانه ها 

علی رستگار| مسئله ضیافت سفارت انگلیس به مناسبت 
سالروز تولد ملکه این کشور به ماجرای جنجالی و دامنه داری 
تبدیل شده. به خصوص که این مهمانی ها در مورد چند کشور 
دیگر هم تکرار شده و ماجرا ابعاد تازه ای پیدا کرده. اول این 
نکته را بگوییم که این جشــن تولد ملکه که زمان برگزاری 
آن پنجشــنبه 23 خرداد بود  با مراسم افطاری دیگری که 
اخیرا سفارت انگلستان برگزار کرد متفاوت است. مراسم 
قبلی حاشیه های دیگری داشــت که بحث به صحن علنی 
مجلس کشیده شد و علی لاریجانی به کمیسیون امنیت ملی 
دستور پیگیری داد. تا مراسم قبلی بحث ها محدود بود به 
اینکه چرا بعضی مسئولین ما در مراسمی که زنان بی حجاب 
حضور دارند و نوشیدنی های غیرمجاز سرو می شود شرکت 
کردند. الان اما در مراسم روز پنجشنبه منتقدانی از شیوه 
تامین مالی این مراسم و اینکه سفارت انگلستان اسپانسر 
جذب کرده پیدا کرده. به هرحال به نظر می رسد این حجم 
حساســیت منتقدان و بخصوص دانشجویان عدالتخواه به 
چنین مراسم رایجی کمی اغراق آمیز باشد.  خبرگزاری مهر 
دیروز گزارشی در این زمینه منتشر کرد که بخش هایی از آن 
را در ادامه می خوانید و بعد از یک کارشناس مطلع در زمینه 
تشریفات سفارتخانه پرســیدیم اصلا ساز و کار برگزاری و 
دعوت مهمان به این نوع مراسم به چه شکل است و فهرست 

مهمانان را چه کسی می بندد؟

   گزارش يک جشن در خیابان جمهوری
خبرگزاری اصولگرای  مهر برای این گزارش تیتر »ضیافت 
شوم« را انتخاب کرده و نوشته: »سفارت بریتانیا در ایران 
روز پنجشنبه 23 خردادماه به مناسبت تولد ۹3 سالگی ملکه 
الیزابت دوم میزبان جمع  زیادی از تجار ایرانی بود. از روزهای 
گذشته که خبر برگزاری این تولد در رسانه های غیر رسمی 
ایران منتشر شد دانشجویان و کاربران شبکه های اجتماعی 
انتقاد و اعتراض خود را نسبت به این موضوع اعلام کردند. 
الیزابت الکساندرا مری که حالا چند روز است پا به ۹3 سالگی 
گذاشته، قبلًا نیز سابقه غیبت در تولدش را داشته است. در 

واقع بهتر است این طور بگوییم که این اولین باری نیست که 
در ایران و از راه دور برای این ملکه تولد می گیرند! پیش تر 
نیز در دهه ۸۰ یک بار این اتفاق افتاده بود اما چیزی که این 
جشن را متمایز از جشن تولدهای قبلی کرده اقدام عجیب 
انگلیس است. این سفارت از روزهای پیش اعلام کرده بود که 
هزینه ای از جیب خودش برای برگزاری این جشن نمی پردازد 
و هزینه آن را می بایســت ایرانی ها بپردازند. انگلیس از 
روزهای گذشته در ایمیلی به شــرکت ها، برندهای معتبر، 
هنرمندان و برخی سیاستمداران خواست که برای برگزاری 
این جشــن مبلغی معادل 2۵۰۰ پوند بپردازند و به نوعی 
اسپانسر این جشن تولد شوند. این موضوع از روزهای گذشته 
واکنش های زیادی در پی داشت تا اینکه چهارشنبه شب، 
جنبش عدالت خواه دانشگاه تهران با تحصن مقابل سفارت 
انگلیس اقدام به پخش کلیپی از اقدامات اخیر بریتانیا علیه 
ایران روی دیوار این سفارت کرد! این ویدئو نیز در کانال های 

خبری با بازدید زیادی مواجه شد.« 

   روايت شاهد عینی از مقابل سفارت
در ادامه گزارش مهر روایتی از یک شــاهد عینی داریم در 

مورد جشن سفارت انگلیس در خیابان جمهوری: 
»روز: پنجشنبه، ساعت: ۱۶:3۰

نیروی انتظامی به کمک پلیس دیپلماتیک آمده بود. مقابل 
کیوســک پلیس دیپلماتیک در کنار درب سفارت چند 
مأمور ایستاده بود. کارت خبرنگاری خود را به آنها نشان 
دادم و با دســت دیگرم پرینت کارت دعوت جشن تولد 
ملکه را که در فضای مجازی منتشــر شده بود را و گفتم: 
»چطور میشه رفت تو؟« با لبخندی به من گفت: »خودت 
بهتر میدونی که باید به صورت رسمی دعوت شده باشی؛ 
حالا هم اینجا تجمع نکن و رد شــو.« حرف مأمور اگر چه 
بدیهی منطقی بود اما به عنوان یک خبرنگار وظیفه داشتم 
شانس خود را برای ورود به این ضیافت شوم امتحان کنم. 
به ناچار از عرض خیابان عبور کردم و مقابل درب سفارت 

به تماشا نشستم. 

نفتکش ها  در آتش
 معمای 
 حادثه 
 دريای 

عمان

ادامه  درصفحه  03

چرا دیجی کالا و اسنپ فعلا شانسی 
برای ورود به بورس ندارند؟  صفحه 15 را بخوانید

هفت صبح موانع ورود استارتاپ ها به بازار سرمايه را بررسی می کند
وام مسکن؟  روی چشم ما  جا دارند!  

  بدهکاران مهريه از پرداخت مالیات سکه معاف شدند   صفحات 04 و 05
حقوق میلیاردی ستاره نفروش و ادامه 

داستان رامبد و نگار    سایت نگار صفحه 08 را بخوانید

 بانوي عمارت 
بدون حسام منظور

 آمدی جانم به قربانت 
صفحه 11 را بخوانید

 
ولی حالا چرا 

مجموعه اطلاعاتي درباره فصل دوم 
سريال »بانوي عمارت« كه اين روزها در 

مرحله پیش تولید به سر مي برد. مهم ترين 
شنیده هفت صبح عدم حضور بازيگر نقش 
ارسلان در سري جديد است  صفحه 09 را بخوانید

دنیزلی مربی محبوب ترکیه در پايان يکی از 
بدترين دوران خود هدايت تراکتورسازی را 
 برعهده گرفت. اتفاقی که بايد يک دهه پیش 

رخ می داد
 امیری، احمدزاده و طارمی پرسپولیسی می شوند؟

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
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باشگاه خبر
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2396  شنبه  25 خرداد  1398

ماجرای قتل زندانی در فشافویه چیست؟
1  شامگاه سه شــنبه 20 خرداد، يک زندانی در زندان فشافويه 
)که به اسم تهران بزرگ هم شناخته می شود( هدف حمله دو بزهکار 
قرار گرفت و به قتل رسید. آن طور که رسانه ها گفته اند اين زندانی، 
علیرضا شــیرمحمدعلی نام داشت و 21 ســاله بود و از 24 تیر 97 

بازداشت شده بود. 
2  محمدهادی عرفانیان کاسب، وکیل علیرضا شیرمحمدعلی در 
گفت وگو با ايرناپلاس درباره جزئیات اين حادثه در زندان فشــافويه 
گفته: بر اساس اطلاعات موثقم در بندی که مرحوم شیرمحمدعلی 
حضور داشت يک سلول بوده که دو قاتل داخل آن بودند و همیشه در 
آن بسته بوده است، اما آن شب آن دو نفر آقای شیرمحمدعلی را به 
داخل سلول کشیدند و ايشان را به قتل رساندند. گفته می شود تعداد 
ضربات بیش از 30 ضربه بوده اســت. اما برای اطلاع از تعداد دقیق 
بايد از خانواده پیگیر شوم. اما يک ضربه شــديد به قلب و ديگری به 

شاهرگ بوده است.
3  چهارشنبه صبح، روابط عمومی دادستانی تهران، در سايت خود 
اعلام کرد که کیفرخواست متهم به قتل عمدی و همچنین متهم به 
معاونت در قتل عمدی مرحوم علیرضا شیرمحمدعلی که در تاريخ 
1398/03/20 در زندان تهران بزرگ بــا ضربات تیزی مجروح و به 
قتل رسیده بود با تکمیل تحقیقات و تقاضای اولیا دم مبنی بر قصاص 
و مجازات قانونی ساير اتهامات مندرج در کیفرخواست صادر و جهت 
رسیدگی به دادگاه کیفری يک ارسال شد. دادستان تهران اعلام کرد 
اين پرونده دارای دو متهم اســت که متهم اول به اتهام قتل عمد و 
ضرب و جرج عمدی غیرمنتهی به فوت و متهم دوم به اتهام معاونت 
در قتل عمدی و ضرب و جــرح عمدی غیر منتهــی به فوت تحت 
بازجويی قرار گرفتند که پس از تکمیــل تحقیقات و با رعايت کلیه 
موازين قانونی و حقوق دفاعی متهم از جمله حضور وکیل تسخیری، 
تشکیل پرونده شخصیت، انجام تســت روحی-روانی و ساير حقوق 

مندرج در قانون آيین دادرسی کیفری ظرف دو روز تکمیل شد.
4  در روزهای اخیر اينکه يک زندانی سیاسی در زندان فشافويه 
که معمولا برای محکومان جرايم ديگر استفاده می شود، زندانی بوده 
مورد انتقاد شديد قرار گرفته است. وکیل اين زندانی درباره علت انتقال 
اين زندانی به زندان فشافويه به ايرناپلاس گفته: جرم ايشان امنیتی-

سیاسی است، چون قانون بر تفکیک زندانیان تأکید دارد، من نمی دانم 
چرا ايشان را به زندان فشافويه منتقل کردند. ايشان به همین دلیل 
قبل از سال به همراه يکی ديگر از هم بندی های خود که فکر می کنم 
نامشــان برزان محمدی بود اعتصاب غذا کردند، اما با قول مساعدت 

نماينده دادستان اين اعتصاب غذا شکست.
5  علی مطهری، يکی از اعضای فراکسیون امید در گفت وگويی 
با برنامه پارک شهر راديو تهران در اين زمینه گفته: مجلس وظیفه 
ورود به اين موضوع را دارد، کمیسیون امنیت ملی حتما بايد هیاتی 
را برای تحقیق و ارائه گزارش تعیین کند. ســازمان زندان ها در اين 
قضیه کوتاهی کرده و وزير دادگستری هم بايد پاسخگو باشد. زندان 
سیاسی را نبايد در بند تبهکاران، دزدان و قاتلان و قاچاقچیان قرار 
دهند تا چنین اتفاقی بیفتد. گاهی برای تنبیه متهمان سیاسی اين 
کار را می کنند که کار بســیار بدی اســت و در واقع شبیه اقدامی 
است که در کهريزک انجام شــده و بچه های جوان را در سال 88 به 
زندان کهريزک که جای لات هــا و قاچاقچیان بود منتقل کردند که 

آسیب های جدی ديدند.

  یک روز با سیاستمداران 

اين روايتی اســت از يک گفت وگو بین آبه شینزو، 
نخست وزير ژاپن و رهبر انقلاب که صبح پنجشنبه 
در دفتر رهبر انقلاب صورت گرفته اســت. برای 
اينکه خوانــش مذاکرات بین رهبری و نخســت 
وزير ژاپن تغییــر نكند، آن را طبق خبر منتشــر 
شده توســط دفتر رهبر انقلاب به صورت ديالوگ 

درآورديم.
شینزو: من قصد دارم پیام رئیس جمهور آمريکا را 

به جنابعالی برسانم.
رهبر انقلاب:  ما در حسن نیت و جدی بودن شما 
ترديدی نداريم اما درخصوص آنچه از رئیس جمهور 
آمريکا نقل کرديد، من شخص ترامپ را شايسته 
مبادله  هیچ پیامی نمی دانم و هیچ پاسخی هم به او 
ندارم و نخواهم داد.  مطالبی را که بیان خواهم کرد، 

در چارچوب گفت وگو با نخســت وزير ژاپن است 
زيرا ما ژاپن را کشوری دوســت می دانیم، اگرچه 

گلايه هايی نیز وجود دارد.
شــینزو: ترامپ به من گفته »آمريکا قصد تغییر 

رژيم در ايران را ندارد.«
رهبر انقلاب:  مشــکل ما با آمريکايی ها موضوع 
تغییر رژيم نیست، زيرا آنها اگر چنین قصدی هم 
داشته باشند، قادر به اجرای آن نیستند، همان طور 
که رؤســای جمهور قبلی آمريکا در چهل ســال 
گذشــته، برای نابودی جمهوری اســلامی ايران 
تلاش کردند اما نتوانستند. اينکه ترامپ می گويد 
قصد تغییر رژيم را ندارد يک دروغ اســت زيرا اگر 
می توانست اين کار را انجام دهد، انجام می داد اما 

نمی تواند.

شینزو: آمريکا می خواهد درباره موضوع هسته ای 
مذاکره کند.

رهبر انقلاب:  جمهوری اســلامی ايران به مدت 
پنج، شش سال در موضوع هســته ای با آمريکا و 
اروپايی ها در قالب 1+5 مذاکره کرد و به يک نتیجه 
هم رسید، اما آمريکا زير اين توافق و قرارداد قطعی 
زد، بنابراين کدام فرد عاقلی اســت کــه دوباره با 

کشوری که زير تمام توافق ها زده، مذاکره کند؟
شــینزو: آمريکا عزم دارد که از ســاخت سلاح 

هسته ای توسط ايران جلوگیری کند.
رهبر انقلاب:  ما با ســلاح هســته ای مخالفیم 
و فتوای شــرعی من حرام بودن ســاخت سلاح 
هســته ای اســت اما اين را بدانید که اگر ما قصد 
ساخت سلاح هسته ای داشتیم، آمريکا هیچ کاری 
نمی توانست بکند و اجازه ندادن آمريکا، هیچ مانعی 
ايجاد نمی کرد. انباشت سلاح هسته ای نیز اقدامی 
خلاف عقل اســت. آمريکا به هیچ وجه صلاحیت 
حرف زدن درباره  اينکه کدام کشور سلاح هسته ای 
داشته باشد يا نداشته باشد، ندارد زيرا آمريکا چند 

هزار کلاهک هسته ای در انبارهای خود دارد.
شــینزو: آمريکا آماده  مذاکرات صادقانه با ايران 

است.
رهبر انقلاب:  ما اين حرف را اصلًا باور نمی کنیم 
زيرا مذاکرات صادقانه از جانب شــخصی همچون 

ترامپ، صادر نمی شود. صداقت در میان مقامات 
آمريکايی بســیار کمیاب اســت. رئیس جمهور 
آمريکا چند روز پیش با جنابعالی ديدار و گفت وگو 
و درباره ايران هم صحبت کرد، اما بعد از بازگشت 
از ژاپن، بلافاصله تحريم صنايع پتروشیمی ايران 
را اعلام کرد، آيا اين پیام صداقت اســت؟ آيا اين 
نشــان می دهد که او قصد مذاکره  صادقانه دارد؟ 

ما به هیچ وجه تجربه  تلخ مذاکره  چند سال اخیر با 
آمريکا را تکرار نخواهیم کرد. بعد از توافق هسته ای، 
اولین کسی که برجام را بلافاصله نقض کرد، شخص 
اوباما بود؛ همان کســی که درخواست مذاکره با 
ايران کرده و واسطه هم فرســتاده بود. اين تجربه 
ما است و جناب آقای آبه بدانید که ما اين تجربه را 

تکرار نمی کنیم.
شــینزو: ترامپ گفته »مذاکره با آمريکا موجب 

پیشرفت ايران خواهد شد.«
رهبر انقلاب:  ما به لطف خداوند، بدون مذاکره با 
آمريکا و با وجود تحريم هم به پیشــرفت خواهیم 

رسید.
شینزو: پیشنهاد داريم که روابط ژاپن با جمهوری 

اسلامی ايران را گسترش دهیم.
رهبر انقلاب:  ژاپن کشــور مهمی در آسیا است 
و اگر به گســترش روابط با ايران تمايل دارد بايد 
اراده  قاطع خود را نشان دهد، همان گونه که برخی 

کشورهای مهم اين اراده را نشان داده اند.
شــینزو: )با اشــاره به مذاکرات خود در تهران( 
امیدوارم اين گفت وگوها زمینه گســترش بیشتر 

همکاری ها را فراهم کند.
رهبر انقلاب:  )با اشاره به دشمنی های چهل ساله  
آمريکا با ملت ايــران و ادامه  اين دشــمنی ها( ما 
معتقديم از طريق مذاکره با آمريکا، مشــکلات ما 
حل نخواهد شد و هیچ ملت آزاده ای، مذاکره زير 

فشار را قبول نخواهد کرد.
شینزو: آمريکايی ها همواره می خواهند طرز فکر و 

عقايد خود را به ديگر کشورها تحمیل کنند.
رهبر انقلاب:  اينکه شــما اين واقعیت را تصديق 
می کنید، خوب اســت و ايــن را هــم بدانید که 
آمريکايی ها در تحمیــل ديدگاه های خود به هیچ 

حدی قانع نیستند.

رهبر انقلاب: شخص ترامپ را 
شایسته مبادله  هیچ پیامی نمی دانم

 آبه شینزو گفته بود قصد دارم پیام رئیس جمهور آمریکا 
را به جنابعالی برسانم 

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

مطهری: اعضای مجمع انتقادپذیر باشند 1
گزيده ســخنان علی مطهری نماينده تهران در مجلس شــورای 
اسلامی در برنامه راديويی پارک شهر شبکه تهران، در پاسخ به سوالی 

مبنی بر شکايت مجمع تشخیص از وی:
ابتدا در اين زمینه موضوعی مطرح شد اما بعد آقای مجید انصاری 
تکذيب کردند. درباره علت و محور شکايت با بیان اينکه هنوز چیزی 
به من ابلاغ نشده است. احتمال می دهم مسئله مرتبط به جمله ای 
باشد که گفته بودم اعضای مجمع استقلال فکری ندارند. من گفته 
بودم...اغلب اوقات و در مســائل مهم اعضای مجمع به جای اينکه 
خودشــان فکر کرده و نظر و مشــورت به رهبری بدهند، منتظرند 
ببینند رهبری چه می گويند بعد همان را تکرار کنند که ظاهرا همین 
موضوع به عنوان توهین برای اعضای مجمع تلقی شــده است. در 
حالی که اين اظهارات بنده نوعی انتقاد است و شما نمی توانید انتقاد 

را به نام توهین تلقی کنید. )خبرآنلاين(

بر آتش به پا شده در زندگی نجفی نباید دمید 2
گزيده سخنان محسن صفايی فراهانی درباره ماجرای نجفی: 

من از اين اتفاق و پرونده اطلاعــات دقیقی ندارم و نمی توانم خیلی 
اظهار نظر کنم ولی بر اســاس شــناخت خودم از نجفی و براساس 
برخوردهايی که با او داشته ام و حشر و نشــر کاری که از نزديک با 
وی داشــتم می گويم اين اتفاق برای خودم به شدت عجیب است، 
هنوز نتوانستم باور کنم که نجفی توانسته باشد چنین کاری را انجام 
دهد مگر آن که شرايط آن قدر برايش تنگ شــده باشد که نتواند 
اوضاع را کنترل کند...من برای کسانی که ادعای هم گروهی و هم 
حزبی بودن با نجفی را دارند بســیار متاسف شدم که به اين گونه از 
او اســم می برند و مسائل شخصی خودشــان را با مسائل سیاسی و 
اداری کشوری مخلوط کنند. کسی که سیاسی هست نبايد در اين 
شرايط اينگونه بحث ها را باز کند، زمانی که کمکی که از دستمان بر 
نمی آيد؛ بر آتشی که در زندگی نجفی به پا شده بیشتر نبايد دمید 
و اگر نمی توانیم آتش را خاموش کنیم کنار بکشیم تا ديگری کمک 
کند. )در واکنش به صحبت های محسن رفیق دوست که اتفاق پیش 
آمده برای نجفــی را توطئه می داند( من اطلاع زيــادی در اين باره 
ندارم اما در طی اين 25 سال اخیر با توجه به اتفاقات مشابهی مانند 
اتفاقی که برای آقای مهاجرانی افتــاد و مطالبی که درباره برخی از 
بیانات مسئولین گفته شده اســت، امکان توطئه نیز وجود دارد... 
نجفی با حضورش در شهرداری تهران مفاسد زيادی را آشکار کرد 
که البته به آن ها رسیدگی نشــد و چیزی هم  گیر مردم نیامد يا با 
مشکلات برخورد نشد، اما از نظر من آن هايی که آسیب ديده بودند 
به نوعی خواستند تلافی کرده باشند و اين فقط يک احتمال است. 

)خبرآنلاين(

آه محبیان از بی  وفایی سیاستمداران 3
گزيده سخنان امیرمحبیان درباره نسبت عشق و سیاست در زندگی 

سیاستمداران ايرانی: 
آيا از ماجراهای عشقی سیاسیون در سیاست معاصر ايران، چیزی 

به خاطر داريد؟

نه جاذبه ای برای من دارد و نه پیگیر آن بوده ام. اما می دانم متأسفانه 
کم نیســتند کســانی که قبای زربفت ولی عاريتی قدرت آنان را 
به گمان خطا انداخته و همســران زحمتکش و وفــادار خويش را 
ديگر لايق خويش نیافته و راه تجديدفراش رســمی و غیررسمی را 

برگزيده اند. هیهات از اين کم ظرفیتی ها! )روزنامه همشهری(

مکارم: مقدسات عربستان را محترم بشمارید 4
گزيــده ســخنان آيــت الله مــکارم شــیرازی در ديــدار 
حجت الاسلام والمسلمین سید عبدالفتاح نواب، نماينده ولی فقیه 

در امور حج و زيارت:
عربستان ســعودی مايل است مسائل حج از مســائل سیاسی جدا 
باشــد و واقعا هم بايد اينچنین باشد تا مشــکلی در امور حج پیدا 
نشود. عربستان سعودی بايد حجاج ما را محترم بشمارد ما هم بايد 

مقدسات آنها را محترم بشماريم. )مرکز خبر حوزه(

نظر خاتمی  درباره راننده اسنپ 5
گزيده ســخنان خاتمی، خطیب نماز جمعه تهران درباره ماجرای 

حجاب و راننده اسنپ: 
بی حجابی هــا، بد حجابی ها و شــل حجابی ها عادی نیســت. همه 
توجه کنند؛ قطعاً برنامه ريزی از ســوی دشمن است. نمی گويم هر 
بی حجابی از طرف دشــمن است. اما دلســوزانه می گويم در زمین 
دشمن بازی نکنید. برخوردها هم با بی حجابی ها قانونی  باشد. امر به 
معروف و نهی از منکر از ناحیه مردم باشد. مثل رفتاری که مردم در 

حمايت از راننده اسنپ داشتند. )تسنیم(

علم الهدی: مذاکره حرم امام رضا را بقیع می کند 6
گزيده سخنان علم الهدی، امام جمعه مشهد درباره مذاکره با آمريکا: 
امام جمعه مشــهد مقدس به جريان تخريب حرم اهل بیت در بقیع 
پرداخت و گفت: وقتی وهابی ها مکه را گرفتند، »شــريف مکه« که 
حاکم حرمین بود، از مکه به مدينه فرار کرد، لشکر وهابی او را تعقیب 
کردند، شیعیان و سادات نخاوله لشــکر عظیمی  تشکیل دادند، با 
مردانگی و مقاومت در مقابل لشکر آل سعود، ملک عبدالعزيز و وهابی 
ايســتادند، مقاومت کردند و شکست ســختی به وهابی ها تحمیل 
کردند، عده زيادی از آنان کشته شدند و شکست خورده برگشتند. 
دولت انگلیس و بريتانیا که سیاســت آن روز او، ســلطه وهابیت بر 
حرمین شريفین بود، با شريف مکه وارد مذاکره شدند که تو مدينه، 
يک شهر خشک با چند درخت خرما را بده، در مقابل دو کشور عراق 
و اردن را به تو می دهیم...97 سال قبرستان بقیع، حرم 4 امام با خاک 
يکسان اســت به خاطر يک مذاکره و معامله، از کجا معلوم اگر اين 
مذاکره ها و معامله هايی که الان دارند ساز می کنند، حرم امام رضا 

)علیه السلام( بقیع نشود؟ )سايت شخصی(

رفع حصر مردم را پای صندوق خواهد آورد 7
گزيده سخنان ابوالفضل سروش، نماينده تهران و عضو فراکسیون 
امید مجلس، ضمن اشــاره به انتخابات مجلــس يازدهم و راهکار 

افزايش حضور مردم در صحنه انتخابات: 
ايجاد گشــايش های اجتماعی بر حضور مــردم در عرصه انتخابات 
بی تاثیر نیست. اگر زندانی های سیاســی را عفو يا در رابطه با حصر 
گشايشی حاصل کنند، يا بتوانند کمی آزادی های مدنی و اجتماعی 
بدهند، حضور مردم در انتخابات بیشتر خواهد شد. برخورد بازتر و 
بهتر با جوانان و جامعه نیز در حضور مردم در انتخابات موثر است. 
در کل مردم بايد ببینند که نظام هم به قشری که شايد کمی زاويه 
نگاهش با حکومت تفاوت دارد، توجه بیشتری می کند و به آنها آزادی 
بیشتری می دهد؛ اين موارد در حضور مردم در عرصه انتخابات موثر 
خواهد بود. به  خصوص، دادن اين آزادی های مدنی می تواند جامعه 

اصلاح طلب را به  پای صندوق های رای بکشاند. )اعتمادآنلاين(

مارکسیست ها در دانشگاه جولان می دهند 8
گزيده سخنان ابراهیم فیاض درباره رشد تفکرات مارکسیستی در 

دانشگاه ها:
ايران با توان 90 درصدی خود به ســمت ســرمايه داری در حال 
حرکت است حال چطور با اين شــرايط ما می توانیم از شکل گیری 
تفکرات کمونیستی و سوسیالیستی در دانشگاه ها جلوگیری کنیم...

طرفداران تفکر کمونیستی نه در انجمن اسلامی اصلاح طلب هستند 
و نه مجموعه اصولگرايی مثل بسیج دانشجويی، تنها در قالب انجمن 
صنفی فعالیت می کنند و نسبت به موضوعات صنفی مانند نیشکر 
هفت تپه، حقوق و اخــراج کارگران از منظر و نــگاه عدالت طلبی 
واکنش نشان داده و اعتراض می کنند. در حال حاضر مارکسیست ها 
اقدامات خود را وارد فاز سیاســی نکرده اند. البته به زودی و بعد از 
انتخابات 98 اين گروه وارد فعالیت سیاسی شده و شاهد خواهیم بود 
که انديشه های مارکسیستی در فضای دانشگاه ها و بدنه دانشجويی 
دين سرمايه داری و اسلام سرمايه داری را نقد می کنند. )خبرآنلاين(

کمیته سه نفره در انتخاب رهبر بعدی کاره ای نیست 9
گزيده سخنان آيت الله هاشم هاشم زاده هريسی، نماينده آذربايجان 
در مجلس خبرگان درباره گفت وگوی آيت الله اراکی و تشکیل کمیته 

سه نفره برای انتخاب رهبر بعدی: 
اين کمیسیون بر اساس قانون اساســی جمهوری اسلامی  و فصل 
اختیارات مجلس خبرگان رهبری در اين مجلس تشــکیل شده و 
هم  اکنون نیز وجود دارد ولی اين کمیسیون، اصلا کمیسیونی مهم 
و سرنوشت ساز محســوب نمی شــود؛ بنابراين نبايد حساسیت در 
جامعه ايجاد شود. اين کمیسیون درون مجلس خبرگان و متشکل 
از اعضای اين مجلس است ولی مهم نیســت؛ چرا که نه اختیارات 
دارد، نه جنبه قانونی دارد، نه تاثیر چندان دارد و نه حتی حق تعیین 
رهبر...اين افراد اصلا کاره ای نیستند و اختیاری ندارند؛ بلکه صرفا 
اسم می نويســند. اين طور نیســت که اعضای اين کمیسیون اصل 
109 قانون اساسی مجلس خبرگان 3 نفر را انتخاب کرده باشند و 
آن 3 نفر هم فرد يا افرادی را برای رهبری انتخاب کرده باشند و آن 
افراد هم اکنون مشغول آماده شدن باشند. اين کمیسیون را بی دلیل 
بزرگ کرده اند. واقعا اين کار ارزشی ندارد. زمانی که امام از دنیا رفت 
و مقام رهبری )آيت الله خامنــه ای( را به مقام رهبری برگزيدند هم 

افراد و نام هايی در اين کمیسیون مطرح شده بود. )روزنامه اعتماد(

دو نظر جدید درباره پرونده نجفی، روایتی از جولان مارکسیست ها در دانشگاه و ... 
  عکس نوشت

    زبان بدن پوتین در اینجا، به نوعی معنای بی قراری را می رساند. چرا پوتین چنین پیامی را به مخاطب می رساند؟ از 
میانجی گری ژاپن برای رابطه بهتر ایران و آمریکا ناراحت است؟ فکر می کند دیدارهای دوجانبه با روحانی فایده ای 

ندارد؟ نمی دانیم. به هر حال پوتین در چهارمین دیدار خود با روحانی ظرف یک سال گذشته، ظاهرا خیلی عجله داشته است. 

    این تصویری از دیدار شی جین پینگ، رئیس جمهور چین با روحانی است. دست های این دو شاید همه چیز را 
بگوید. اینکه چین دستش را برای همکاری با ایران دراز کرده بود )و شاید هنوز هم دراز کرده( ولی ایران و دست 

کم روحانی تمایلی ندارد که دست خود را خیلی به سمت چین دراز کند. 

    و این هم وقتی که روسای جمهور برای عکس یادگاری آمدند. کسی که بغل رئیس جمهور راه می رود، الکساندر 
لوکاشنکو، رئیس جمهور بلاروس است. زمان احمدی نژاد به ایران برو و بیایی داشت ولی حالا دیگر خیلی او را 

تحویل نمی گیرند. 

1  واکنش ترامــپ: دونالد ترامــپ رئیس 
جمهوری آمريکا در واکنش به سفر آبه شینزو به 
تهران، در توئیتر خود نوشت: »از اينکه نخست وزير 
آبه برای ملاقات با آيت الله علی خامنه ای به تهران 
رفت متشکرم، اما شخصا احساس می کنم که هنوز 

حتی برای فکر کردن به يک توافق، زود است.«
2  شینزو دست پر نیامد؟ حسام الدين آشنا، 
مشــاور رئیس جمهور و رئیس مرکــز تحقیقات 
استراتژيک رياست جمهوری در توئیتی جنجالی 
نوشت: »کسی که با دست پر می آيد با دست خالی 
باز نمی گردد. کســی که با دســت خالی می آيد 
با دســت پر باز نمی گردد. نیت خوب لازم اســت 
ولی کافی نیســت.« پیش تر، برخی منابع به نقل 
از واشنگتن پست گفته بودند: »آمريکا سه امتیاز 
برای آغاز مذاکرات با ايران پیشــنهاد داده است و 
قرار است آبه شینزو در ســفر به ايران، آن ها را به 
اطلاع مقام های تهران برســاند: خريد دوباره نفت 
ايران، تعلیق تحريم صنايع خودروســازی ايران 
و آزاد کردن بخشــی از پول های بلوکه شده ايران 

در آمريکا.«
3  بازتاب در چین: حامد وفايی، اســتاديار 
ادبیات چینی در دانشگاه تهران درباره بازتاب سفر 
در رسانه های چینی نوشــته: »بازار تحلیل نتايج 
سفر آبه شینزو به تهران در رسانه های چینی داغ 

اســت؛ مطالب عموما بر دو حــوزه متمرکزند: 1. 
شکست ژاپن در میانجیگری بین تهران و واشنگتن 
به جهت بی اعتمادی ايران بــه آمريکا. 2. تحقیر 
ژاپنی ها به واسطه ايفای نقش »پیام آور ترامپ« 

برای سران ايران.«
4  یک پیام غیر رســمی به ژاپن؟ محمد 
مرندی، که سايت فارسی ان.اچ.کی او را کارشناس 
امور خارجه نزديک به دولــت ايران معرفی کرده، 
می گويد:» در صورتی که ژاپن واردات نفت از ايران 
را از سر نگیرد برای ژاپن دشوار خواهد بود که بین 
ايران و ايالات متحده آمريکا میانجیگری کند. در 
صورتی که ژاپن خريداری نفت از ايران را مجددا 
آغاز نکند، ايران فکــر خواهد کرد که ژاپن تنها در 
حال پیروی از دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
ايالات متحده آمريکا اســت. در صورتی که ژاپن 
می خواهد نقش قوی ای را ايفا کند، ضروری است 
که خريداری نفت از ايران را از ســر گرفته و رابطه 

اقتصادی را مجددا برقرار کند.«
5  واشنگتن پست به نقل از رسانه کی.يو.دو. 
ژاپن گفته که مقامات ژاپنی در ســفر آبه شینزو 
به ايران از رهبران ايران خواســتند، زندانی های 
آمريکايی را آزاد کند. به نوشــته اين رسانه پاسخ 
ايران به اين درخواست روشــن نیست. به نوشته 
ســی.ان.ان. در حال حاضر 6 زندانی آمريکايی )و 

بعضا دوتابعیتی( به نام های باقر و سیامک نمازی، 
ژپو وانگ، کاران وفاداری،  آفرين نیاسری و مايکل 

وايت در ايران زندانی هستند. 
6  یادداشت ســایت رهبری؛ مهندسی 
معکوس کردیم: ســیاوش فلاح پــور، خبرنگار 
KHAMENEI. حوزه روابط بین الملل در سايت

IR نوشت: »در شــرايطی که افکار عمومی جهان 
منتظر اطلاع از جزئیات پیام رئیس جمهور آمريکا 
و پیشنهادات احتمالی وی برای تهران بود، سخنان 
حضرت آيت الله خامنه ای مبنی بــر موضع ايران 
نســبت به مذاکرات و بیان علل اين موضع به خبر 
اصلی رسانه های جهان تبديل شــده؛ مهندسی 
معکوسی که تعجب بســیاری از رســانه ها را به 
همراه داشته اســت...ايران به شکلی هوشمندانه 
با استفاده از پیام آور ترامپ، پیام خود را به گوش 
جهانیان رساند بدون آنکه مجالی در اختیار بازی 
رسانه ای-روانی جديد رئیس جمهور آمريکا قرار 
دهد! رخدادی که بدون شک نوعی پیروزی برای 
ايران در حوزه جنگ روانی به شمار می آيد چرا که 
هم اکنون توپ به زمین واشنگتن برگشته است.«

7  نرخ دلار شــنبه منطقی می شود؟ در 
پی افزايش نســبی ارز در روز پنجشــنبه بعد از 
میانجیگری ناموفق آبه در تهران عبدالناصر همتی، 
رئیس کل بانک مرکزی کــه در تبريز بود، در اين 

خصوص به خبرگزاری فارس گفت: »متأسفانه در 
بازار ارز همیشــه افرادی به دنبال بهره برداری از 
ابزارهای سیاسی برای برهم زدن ثبات بازار و ايجاد 
نوسان هستند، در اينجا بايد يادآور شوم هیچ يک 
از بنیان های اقتصادی کــه تعیین کننده نرخ ارز 
است، تغییری نکرده است و بانک مرکزی بر بازار 
مسلط است؛ از اين رو به مردم عزيزمان اطمینان 
می دهم کــه از نظر مبانی اقتصادی مشــکلی در 
تثبیت بازار اقتصادی نداريم.  با وجود تلاش های 
نوسان گیران، هیچ خريدی در صرافی های بانکی 
کشورمان وجود نداشــت و اين در حالی بود که 
قیمت زير 13 هــزار تومان بــود. از اين رو تأکید 
می کنم اين جريان گذراســت و بايد به اين نکته 
توجه داشت که در بازار ارز آنچه اهمیت دارد بازار 
حواله است و اين يکی از موفقیت های بانک مرکزی 
بوده است که در حدود سه ماهی که از ابتدای سال 
گذشته چیزی در حدود 9,5 میلیارد دلار تأمین 
ارز برای کالاهای وارداتی انجام شده است. از اين رو 
در شرايط فعلی راه های خوبی را برای تأمین درآمد 
ارزی کشور تأمین کرده ايم و به امید خدا اين روند 
را ادامه می دهیم و از ايــن بابت هیچ گونه نگرانی 
وجود ندارد و روز شــنبه بازار ارز به طور جدی با 
نرخ منطقی همانند چند روز گذشته، کار خود را 

آغاز می کند.«

یک حاشیه مهم
ماجرای یک دفترچه

ديدار آبه با رهبر انقلاب يک حاشیه 
مهم داشــت و آن هــم، کاغذی بود 
که در دست شــینزو آبه قرار گرفت. 
صدرا محقق با کنار هم قرار دادن دو 
عکس نوشــت: به اين کاغذ متعلق به 
نخســت وزير ژاپن دقــت کنید. اول 
اونجا بود، بعد گذاشتش رو میز. برخی 
ديگر گفتند ماجرا برعکس بوده و بعد 
از رد پیام توسط رهبری کاغذ از روی 
میز برداشته شده است. برخی ديگر 
اما با زوم کردن روی عکس نوشتند، 
نوشته ها ژاپنی بوده و اين کاغذ مربوط 

به پیام ترامپ نیست. 

بازتاب دیدار

حسن روحانی رئیس جمهور، پنجشنبه شب برای حضور در نوزدهمین اجلاس سازمان همکاری شانگهای به بیشکک 
پایتخت قرقیزستان رفت. او تا لحظه تهیه این گزارش، در نشست روسای جمهور این اجلاس سخنرانی و با روسای 
جمهور چین و روسیه نیز دیدار کرده بود. دیدار با مودی، نخست وزیر هند نیز در برنامه رئیس جمهور است. تصاویری 

از حضور رئیس جمهور در این اجلاس را می بینید. عکس ها همگی از پایگاه اطلاع رسانی رئیس جمهور است.
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     عکس یک

چهار واکنش رسمی  
  محمدجواد ظریف وزیر خارجه در 

توئیتر نوشت: اینکه ایالات متحده 
فورا و بدون ذره ای شواهد عینی یا هر 

اماره ای، به اتهام پراکنی علیه ایران 
دست می زند، تنها این را کاملا آشکار 

می کند که تیم بی در حال حرکت 
به سوی یک نقشه جایگزین است: 

خرابکاری در دیپلماسی )از جمله در 
اقدامات آبه شینزو( و سرپوش گذاشتن 

بر تروریسم اقتصادی علیه ایران. 
من چند ماه پیش دقیقا درباره همین 

سناریو هشدار دادم؛ نه به این دلیل که 
من یک پیشگو باشم، بلکه به این دلیل 

که من ذات تیم بی را می شناسم.
 علی ربیعی، سخنگوی دولت از 

وقوع انفجار دو نفتکش مرتبط به ژاپن 
در دریای عمان به شدت ابراز نگرانی 
و تاسف کرد.ربیعی با بیان اینکه همه 

کشورهای منطقه باید مراقب باشند تا 
در تله فریب کسانی که از بی ثباتی در 

منطقه سود می برند نیفتند، تاکید کرد: 
دولت ایران آماده همکاری های امنیتی، 

منطقه ای برای تضمین امنیت از جمله 
در آبراه های استراتژیک است.

  حسین امیرعبداللهیان، مشاور 
امور بین الملل رئیس مجلس در توئیتر 

نوشت: سرویس های امنیتی آمریکا 
و موساد مظنون اصلی ناامن کردن 
صادرات نفت خلیج فارس و دریای 
عمان هستند. حماقت عربستان، 

امارات و بحرین نیز آتش افروزی در 
منطقه را تقویت کرده است. جمهوری 

اسلامی ایران با قدرت از منافع ملی 
خود و ثبات منطقه حمایت، دشمنان را 
ناامید و کاخ سفید را به عقب می راند.«

 سخنگوی وزارت امور خارجه 
در واکنش به سخنان پمپئو گفت: 

مسئولیت تامین امنیت تنگه هرمز بر 
عهده جمهوری اسلامی ایران است و 

نشان دادیم که در سریع ترین زمان 
ممکن به کمک ملوانان کشتی های 
دچار سانحه رفتیم و آنها را نجات 

دادیم. ظاهرا برای آقای پمپئو و سایر 
دولتمردان آمریکایی متهم کردن 
ایران در حادثه مشکوک و تاسف 
بار برای نفتکش ها راحت ترین و 

ساده انگارانه ترین کار است. در حالی که 
نخست وزیر ژاپن برای کاهش تنش ها، 

با نفر اول جمهوری اسلامی ایران در 
حال دیدار است، کدام دست های پنهان 

به دنبال اثرگذاری بر این تلاش ها در 
منطقه است و چه کسانی از آن سود 
می برند؟! آقای پمپئو! این تشکیک 

نه تنها شوخی و خنده دار نیست بلکه 
نگران کننده و هشدارآمیز است..

ب
زتا

با

جنگ نفتکش ها؛ قسمت دوم
همهجزئیاتیکهدرموردحملهبهدوکشتینروژیوژاپنیدردهانهتنگههرمزمیدانیم

 نگاه کارشناس
در مورد شیوه برگزاری اين نوع مراسم و عرف رايج ديپلماتیک پیرامون آن، با علی محمد بیدار 

مغز کارشناس تشريفات بین المللی گفت و گو کرديم.
آیا اینکه در داخل سفارت یک کشور قوانین خودشان باید حاکم باشد تصور درستی 

است؟ 
بله طبق کنوانســیون وين اين مسئله وجود دارد و سفارت يک کشــور مثل خاک همان کشور 
مصون از تعرض و مســائلی از اين قبیل است. حتی اگر داخل ســفارتخانه يک آتش سوزی رخ 
بدهد آتش نشانی فقط با مجوز سفیر می تواند وارد آنجا شود. ضمن اينکه کارمندان سفارت هم 
بر اساس مسئولیت شان سلسله مراتب مصونیت دارند. يعنی مصونیت برای همه کارکنان يکسان 
نیست. با اين حال بايد بگويیم ملاحظات دينی ما بر احکام تشريفاتی غلبه دارد و به همین دلیل 
خود ما بعد از پیروزی انقلاب در سفارتخانه هايمان اذان پخش می کرديم، مراسم زيارت عاشورا 
يا عزاداری برگزار می کرديم و به عُرف و دين خودمان پايبند بوديم که شايد خلاف پروتکل های 

بین المللی بود. 
فهرست مهمان های یک جشــن در سفارت را چه کســی تهیه می کند؟ آیا وزارت 

امورخارجه ما دخالتی در آن دارد ؟ 
خیر. مهمانان توسط خود سفارت بر اســاس مراوداتی که با اصحاب رسانه، تجار، بازرگانان و ... 
دارند دعوت می شوند. خود سفارتخانه ها معمولا بین اين نوع مراسم با مراسم خودشان در رعايت 

مسائل دينی تفکیک قائل می شوند. 
 اینکه مسئولان رسمی یک کشــور هم به مهمانی یک ســفارتخانه بروند در عرف 

دیپلماتیک امري عادی تلقی می شود و آیا شخص مدعو می تواند در آن شرکت نکند؟ 
خیر. بر اساس اصل حاکمیت برابر ملل مدعوين نمی توانند در اين مراسم شرکت نکنند. کمترين 
مشکل اين است که اگر ما شــرکت نکنیم آن ها هم در مراســم ما حاضر نمی شوند. اين مسئله 
قبلا برای کشور خود ما پیش آمده. در سال های اول انقلاب به ســفرا و کارمندان سفارت ايران 
در کشورهای خارجی ابلاغ شــد که به هیچ عنوان در مراسم جشن روز ملی کشورهای ديگر که 
مشروبات الکلی وجود دارد شرکت نکنید. آن زمان خود من در هند بودم و ما شرکت نکرديم اما 
وقتی نوبت به مراسم 22 بهمن ما رسید هیچکس از کشورهای ديگر در آن شرکت نکرد. در نتیجه 
حکم قبلی اينطور  اصلاح شد که در مهمانی های آن ها شرکت کنید به شرطی که از محل سرو 

مشروبات الکلی دور باشید يا پشت میزی که اين نوشیدنی ها وجود دارد ننشینید. 

1 صبح پنجشنبه بود که خبر آمد دو تانکر سوخت 
در آب های بین المللی و دهانه تنگه هرمز هدف حمله 
قرار گرفتند. آنطور که خبرگزاری ايرنا اعلام کرده، حمله 
نخست در ساعت 8 و 50 دقیقه به وقت ايران در فاصله 
25 مايلی جزيره جاسک و حمله دوم، يک ساعت بعد در 
فاصله 28 مايلی جزيره جاسک اتفاق افتاده است. يکی از 
دو نفتکش به نام »آلتر فرانت« متعلق به شرکت نروژی 
»فرانتلاين« و با پرچم جزاير مارشال و نفتکش ديگر با 
نام »کوکوکا کاريجس« ژاپنی بوده اما در اجاره شرکت 
»سنگاپور«ی بی ام اس با پرچم پاناما حرکت می کردند. 
کشــتی نروژی نفت و کشــتی ژاپنی مواد شیمیايی 
)متانول( حمــل می کرد. برخی منابــع می گويند که 

کشتی ژاپنی دو بار مورد حمله قرار گرفته است. 
2  ظاهرا تمامی خدمه اين دو کشتی توسط نیروهای 
ايرانــی و طبق برخــی از گزارش ها توســط نیروهای 
آمريکايی نجات پیــدا کردند. روابــط عمومی نیروی 
دريايی ارتش طی يک بیانیه گفته: »پس از اعلام مرکز 
تجسس و نجات استان هرمزگان به نیروی دريايی ارتش 
و درخواست اين مرکز مبنی بر امدادرسانی به شناورهای 
حادثه ديده در دريای عمان، منطقــه يکم اين نیرو با 
دريافت اخبار تکمیلی و موقعیت تقريبی محل حادثه، با 
استفاده از تجهیزات گشت و شناسايی هوايی، موقعیت 
شــناورهای حادثه ديده را دريافــت و تیم های امداد 
هوايی و دريايی را به محل حادثه اعزام کرد. بر اســاس 
اين گزارش، با توجه به فاصله شناورها از ساحل ايران، 
يک شناور غیر ايرانی نزديک به محل حادثه قبل از ساير 
نیروهای امدادی در محل حضور يافته و پس از دريافت 
خدمه شناور اول، آنها را به کشــتی های امداد و نجات 

ايرانی تحويل داد که ملیت آنها در حال بررسی است.«
3  اين حادثه از سه جهت اهمیت دارد: نخست از اين 
نظر که در زمان حمله، آبه شینزو، نخست وزير ژاپن برای 
مذاکره به ايران آمده بود و برخی می گفتند سعی دارد 
به دلیل نگرانی شديد ژاپن از افزايش تنش در منطقه 
خلیج فارس که بخــش اعظمی از انــرژی ژاپن از اين 
منطقه تامین می شود، بین ايران و آمريکا میانجیگری 
کند. جالب است بدانید که به گفته محمود صادقی به 
نظر می آيد تقريبا در همان زمانی کــه آقای آبه در راه 
دفتر رهبری بودند اين دو کشتی به فاصله کوتاهی دچار 

انفجار شدند. 
4 دوم از اين جهت که کمتر از يک ماه پیش چهار 
نفتکش متعلق به عربستان ســعودی، نروژی و امارات 
متحده عربی در آب های ساحلی امارات انفجارهايی روی 
داد و به آنها آسیب رساند اما تلفاتی نداشت و باعث نشت 
نفت يا سوخت کشــتی ها به دريا نشد. مقامات امارات 
اين انفجارها را به عوامل يک دولت خارجی نسبت داده 
و عربستان سعودی گفته اســت که ايران مسئول اين 

حادثه بوده است.
5  و ســوم از اين جهت که آمريــکا در جريان اين 
حمله به سرعت، ايران را متهم اصلی اعلام کرد. مايک 
پمپئو، وزير امور خارجه اين کشور همان روز پنجشنبه 
23 خرداد بدون اشاره به جزئیات يا شواهدی در مورد 
اين حملات گفت که »با توجه به اطلاعات به دست آمده 
در مورد نوع ســلاح به کار رفته در حمله و پیچیدگی 
عملیات« اين نتیجه به دست آمده که اين اقدام کار ايران 
بوده اســت. مايک پمپئو گفت که اين حملات بخشی 
از فعالیت های ايران بــرای »افزايش تنش« در منطقه 

بوده است.

حتی »سنتکام«، ستاد فرماندهی مرکزی ايالات متحده 
آمريکا، پس از اين مصاحبه مدعی شد که حملات روز 
پنجشــنبه به وســیله مین های انفجاری انجام گرفته 
است و شبکه خبر ســی.ان.ان نیز شامگاه پنجشنبه به 
نقل از چند منبع نظامی نوشت که نیروهای آمريکايی 
عکس ها و ويدئوهايی در دست دارند که نشان می دهد 
يک قايق متعلق به ايران، در امتداد نفتکش متعلق به 
ژاپن حرکت می کند و يکی از سرنشینان قايق يک مین 
کوچک عمل نشده را از بدنه نفتکش خارج می کند و آن 
در اختیار می گیرد. اين ويدئو ساعتی بعد توسط سنتکام 

منتشر شد. 
مجموع اين شرايط باعث شد که دونالد ترامپ، رئیس 
جمهور آمريکا در يک مصاحبه تلفنــی با فاکس نیوز 
مدعی شود که ايران حمله به دو نفتکش در دريای عمان 
را انجام داده و تصاوير منتشر شده از نفتکش ها حاکی از 

آن است که ايران اين حمله را انجام داده است.
آمريکا برای افزايش تنش اعلام کرد که يک ناوشکن هم 
به دريای عمان اعزام کرده است اما سخنگوی سنتکام 
بلافاصله اعلام کرد که آمريــکا به دنبال حمله به ايران 

نیست.
6  با اين حال، آمريکا هیچ سندی برای حرف خود 
نداشت و از اين رو جلسه شــورای امنیت سازمان ملل 
متحد که به پیشنهاد آمريکا برای بررسی حادثه آتش 
ســوزی نفتکش ها در دريای عمان تشکیل شد، بدون 
هیچ نتیجه ای پايان يافت. منصور العتیبی نماينده کويت 
در سازمان ملل و رئیس دوره ای شورای امنیت در پايان 
اين نشست که عصر پنجشنبه به صورت غیرعلنی برگزار 
شد در جمع خبرنگاران گفت: در اين نشست اطلاعات 
اولیه اين حادثه بیان شد )اما( در اين خصوص هیچ سند 

و شواهدی ارائه نشده و لازم است تحقیقات ادامه يابد.
7  نکته جالب اين است که با وجود ادعای آمريکا در 
خصوص ايجاد انفجار به وسیله مین، تاکنون فرضیه های 
ديگری مثل اصابت اژدر يا حتی آتش ســوزی از داخل 
کشتی نیز در اين خصوص مطرح شده است. اما جالب 
است بدانید که خبرگزاری آسوشــیتدپرس به نقل از 
شرکت کشتیرانی ژاپنی مالک کشتی کوکوکا کارجس 
)Kokuka Courageous( )يکی از دو کشتی ای 
که در دريای عمان آتش گرفت( خبــر داد که ملوانان 
اين نفتکش لحظاتی پیش از حمله، اجسامی را در هوا 
مشاهده کردند که اين امر نشان می دهد نفتکش مزبور 
بر اثر برخورد به مین آسیب نديده است. آسوشیتدپرس 
نوشت که اين اظهارات با فیلم ارتش آمريکا که نیروهای 
ايرانی را متهم به جداسازی مینی منفجر نشده از يکی 
از دو کشــتی کرده بود، در تناقض است. بر اساس اين 
گــزارش، نفتکش ژاپنی حامــل فرآورده های نفتی به 
مقصد ســنگاپور و تايلند بود و دو بار روز پنج شنبه به 
آن حمله شد که به علت خسارات وارده 11 خدمه آن 
 Yutaka( مجبور به ترک اين شناور شدند. يوتاکا کاتادا
Katada( رئیس شرکت کشتیرانی ژاپنی امروز گفت 
که معتقد است اجســامی که ملوانان در هوا مشاهده 
کرده اند گلوله باشد. وی امکان دخالت اژدر و مین را رد 
کرد چرا که به گفته او خسارات وارد شده فراتر از خط 
تراز کشتی با سطح آب )واترلاين( است. وی گزارش های 
حاکی از برخورد مین با اين نفتکش را نادرست خواند. 
با اين حال برخی از خبرگزاری ها نوشتند به علت اينکه 
محل انفجارها نزديک به اتاق موتور اين کشتی ها بوده، 

اين حملات به خوبی برنامه ريزی شده بوده است. 

ادامه ازصفحه   اول

 ساعت ۱۷:۵۰
حوالی ساعت 6 بعد از ظهر آرام آرام ماشین هايی با شیشه های 
دودی و با پلاک های سیاسی يک به يک وارد سفارت می شدند. 
يکی از کارمندان ســفارت به بیرون آمده بود و همراه با پلیس 
ديپلماتیک خودروها را چک و به داخــل راهنمايی می کرد. 
سراســر خیابان نیروهای پلیس بود و فضای امنیتی حاکم به 

راحتی حس می شد.
ساعت ۱۸:۳۰

در حالی که مهمان ها مشغول ورود به سفارت انگلیس بودند، 
کم کم تعدادی از دانشجويان نیز از دور به اين سمت می آمدند. 
دانشجويانی که نه برای تبريک بلکه برای اعتراض آمده بودند. 
گروهی از دانشجويان با نظم در مقابل در اصلی سفارت ايستاده و 
هرکدام با بیلبوردی حاوی شعارهای مختلف، اعتراض خود را به 
برگزاری اين مراسم اعلام می کردند. از شعارها و تابلوها اين طور 
بر می آمد که دانشــجويان و مردم نه صرفاً از برگزاری چنین 
مراسمي در محل سفارت انگلستان، بلکه از شرکت ها و افراد 
ايرانی که حاضر به پرداخت پول برای شرکت در اين جشن تولد 
شدند، ناراضی هستند. شنیده ها حاکی از آن بود که مسئولان 
زيادی از بخش خصوصی و دولتی در اين مراسم شرکت کرده اند 
و اين موضوع بیش از هرچیزی انتقاد دانشجوها را برانگیخته بود. 
شعارهايی مانند »اسپانسر باغیرت، پول رو بده به صنعت« به 
خوبی حرف دل دانشجويان را بیان می کرد. همچنین در میان 
آنها مجسمه های تمسخرآمیز از دونالد ترامپ هم ديده می شد.

ساعت ۲۱ 
هوا تاريک شده بود اما خیابان فردوسی همچنان شلوغ بود و 
پر رفت و آمد. بسیاری از دانشجويانی که مقابل سفارت تجمع 
کرده بودند رفته اند، با اين وجود فضــا همچنان امنیتی بود. 
مأموران لباس شــخصی  از دور هم به راحتی قابل تشخیص 
بودند. به فاصله هر 20 متر تعــدادی از آنها دور يکديگر گعده 
کرده بودند. ماشین های مهمانان يکی پس از ديگری از سفارت 
بیرون می آمدند و خودروهای ون شیشه دودی کنار خیابان به 

حرکت در می آمدند.

جشن تولد ملکه 
در خیابان جمهوری

پرسش از  یک کارشناس ارشد تشریفات 
بین الملل: آیا مسئولان ما می توانند در 
مراسمی که به یک سفارتخانه دعوت 

می شوند شرکت نکنند؟

در روز پنجشــنبه تصوير صفحه اول روزنامه را به 
ديدار راننده اسنپ و مســافر جنجالي اختصاص 
داديم و تيتر زديم: »به نظرمان بس است ديگر!«... 
خب ولي تحولات اين داســتان به سمت و ســوي 
عجيب و غريبي مي رود و همچنان ادامه دارد. آن ها 

را مرور مي کنيم.

1  در حالي که انتظار داشــتيم همه چيز رنگ 
آرامش به خود بگيرد و خبرهاي سفر نخست وزير 
ژاپن به تهران را دنبال مي کرديم؛ يکي از کاربران 
پيگير توئيتر سري به آرشيو عکس هاي خبرگزاري 
فارس زد و به عکس عجيبي رســيد. تصويري که 
نشــان مي دهد آن راننده جنجالي اسنپ)سعيد 
عابد( در مراســم نماز عيد فطر، پشت  سر سردار 
قاسم سليماني و ســردار غيب پرور نشسته است. 
يعني رديف دوم که مخصوص افراد ويژه و کساني 
است که از قبل براي حضور آن ها هماهنگي شده 
است. کاربران سوال مي پرســيدند که اين راننده 
چگونه در بخشــي از جايگاه نمازگزاران عيد فطر 
نشســته که مخصوص افراد از پيش تعيين شــده 
است و هرکسي نمي تواند آنجا بنشيند... افرادي که 

داراي جايگاه هاي حفاظتي بالا هستند.

2 کاربران هنوز مشغول گمانه  زني درباره عکس 
و حاشيه هاي آن بودند که برخي اصولگرايان خبر 
دادند، گويا يکي از بستگان نزديک سعيد عابد در 
يکي از يگان هاي حفاظتي مشغول به کار است و او 
به اين طريق توانسته بوده مجوز حضور در آن صف 

را پيدا کند.

3  برخي اصولگرايان از زوايه ديگري اين ماجرا 
را ديدند. محمدصالح مفتاح، مديرمســئول سايت 
»فردانيوز« نوشــت: »اتفاقي که با انتشــار عکس 
ســعيد عابد در نماز عيد فطر افتاد، يک زاويه مهم 
دارد: مشــکلات اقتصادي که براي مردم آبرومند 
در جامعه وجود دارد و براي تامين معيشــت خود 
دچار مشکل هستند. کاش پيام اين رويداد فقط در 
حجاب نماند. بسياري از کساني که در اسنپ يا ساير 
تاکسي هاي اينترنتي کار مي کنند، افراد محترمي 
 هستند که در ســال هاي اخير به دليل مشکلات 
اقتصادي يا بيکار شــده اند يا آنکه زندگي شان به 

سختي مي گذرد. خدا کند، مســئولين اين جنبه 
را در نظر بگيرند و براي مردم بيشتر کار کنند.«

4 روز گذشــته خبرگزاري صداوسيما نوشت: 
»در مراسم اين هفته نمازجمعه تهران از سعيد عابد 
براي تقدير از اجراي امر بــه معروف و نهي از منکر 
دعوت شد که او ضمن تشکر از حمايت ها، در اين 
مراسم حاضر نشد. ســتاد نماز جمعه هم با تقدير 
از حرکت شايسته ســعيد عابد براي اجراي امر به 
معروف و نهي از منکر اعلام کرد، اين راننده تاکسي 
اينترنتي با تشــکر از حمايت سازمان ها و ارگان ها 
بابت اجراي امر به معروف و نهي از منکر حضور در 
مراســم تقدير را قبول نکرد. ستاد نماز جمعه لوح 

تقدير را به سعيد عابد تقديم کرد...« 

5  همچنين آيت الله ســيداحمد  خاتمي، امام 
جمعه موقت تهران نيز بخشي از صحبت هاي خود 
در خطبه نماز جمعه را به راننده اسنپ اختصاص 
داد. آيــت الله خاتمي  گفــت: »مســئله حجاب 
تأمين کننده امنيت اخلاقي و امنيت رواني جامعه 
بوده و حتي به نفع هنجارشکنان است. همچنين 
بي حجابي،  بدحجابي و شل حجابي عادي نيست، 
بله قطعا برنامه ريزي دشمن است. البته نمي گويم 
هر بدحجاب و شــل ححاب عامل دشــمن است؛ 
گاهي آنها نمي دانند. به آنها دلسوزانه مي گويم که 
در ميدان دشــمن بازي نکنيد. در رابطه با حجاب 
بايد از طريق قانون برخورد شود و اين موضوع بايد 
قانوني باشد. رفتار درست مردم در رابطه با راننده 
غيور اسنپ مناســب بود. مســئولان به خصوص 
دســتگاه قضايي هم بايد حمايت کننــد که البته 
رئيس قوه قضائيه هم عنــوان کرد که حجاب بايد 
قانوني و شرعا حمايت شود. در چند مورد که شاهد 
هنجارشکني هايي بوديم، دستگاه قضا خوب وارد 
شد و آفرين بر دستگاه قضايي مازندران که به خوبي 

در اين قضيه وارد شدند و از آنها تشکر مي کنم.«
آيت الله خاتمي  اظهار کرد:  »در جاهاي ديگري در 
فضاي مجازي بي حجابي هايي ديده مي شــود که 
دل آدم کباب مي شود اما دستگاه قضايي به خوبي 
در اين قضيه وارد شده و برخورد مي کند. بعضي ها 
هنجارشکني هاشــان حد و مرز ندارد؛ آنهايي که 
هنجارشکني شــان حد و مرز نــدارد، بايد قانون 

به سراغ شــان برود. قانون اين ها را سرجايشــان 
مي نشاند.«

6  خبرگــزاري اصولگــراي فــارس که علاقه 
شــديدي به اين داســتان پيــدا کــرده و اولين 
خبرگزاري بود که سعيد عابد را پيدا و با او گفت وگو 
کرد، روز گذشــته با پويه نوريان، مسافر جنجالي 
اســنپ گفت وگو کرد. اين خبرگزاري نوشــت: 
»پويه نوريان، دختري که هفته گذشته نامش در 
کنار هشتگ تحريم اسنپ خبرســاز شده بود در 
گفت وگو با خبرنگار فارس با بيان اين مطلب گفت: 
بعد از آن اتفاق، يک جريان رســانه اي عليه آقاي 
عابد راه افتاد که دلم مي خواســت از همه کساني 
که به  خاطر اين فضاي رســانه اي ناراحت و اذيت 
شــده بودند، مخصوصا از آقــاي عابد عذرخواهي 
کنم. او در پاسخ به اين سوال که چرا فضاي توئيتر 
را انتخاب کرديد، گفت: قبل از اينکه توئيت بزنم، 
با شرکت اسنپ تماس گرفتم تا شماره آقاي عابد 
را بگيرم. مي خواستم به خاطر اتفاقات پيش  آمده 
از ايشــان دلجويي کنم. منتها اســنپ شماره را 
دراختيارم قرار نداد؛ به همين خاطر توئيت زدم و 

عذرخواهي کردم.
نوريــان در واکنش به اينکه برخــي معتقدند اين 
توئيت به درخواســت فرد يا نهــاد خاصي انجام 
شده اســت، تاکيد کرد: اين چندروز خيلي ها در 
شــبکه هاي اجتماعي طوري فضاســازي کردند 
که من تحت فشــار مجبور شــده ام توئيت بزنم. 
درحالي که اصلا فشار و اجباري وجود نداشت و آن 
توئيت را با ميل و خواست خودم زدم. پويه نوريان 
در ادامه به ماجراي ديدارش با عابد، راننده اسنپ 
اشــاره کرد و گفت: آقاي عابد قبلا در مصاحبه اي 
گفته  بودنــد مي خواهند به من هديــه اي بدهند. 
در  جلسه اي که همراه خانواده ام با ايشان داشتيم، 
فضاي خيلي خوبي حاکم بود. برخورد آقاي عابد، 
بسيار عالي بود. انتهاي جلسه هم با ميل خودمان 
يک عکس گرفتيم؛  بــراي عکس گرفتن هم واقعا 
اجبار يــا عدم تمايلــي وجود نداشــت. بعضي ها 
مي گويند مــن يا مادرم در عکــس ناراحت به نظر 
مي رســيديم؛ درحالي که اصلا اينگونــه نبود و نه 
تنها ما ناراحت نبوديم بلکه کاملا هم فضاي جلسه 

مثبت و خوب بود.«

ماجرايسعیدوپويه؛قسمتهزارم...
انتشار تصویر راننده جنجالي اسنپ در صف دوم نماز عید فطر، مصاحبه 

مسافر اسنپ و...
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عملکرد مثبت بورس از ابتدای امسال
 شاخص کل بورس از ابتدای امسال تاکنون با ۵۴هزار و ۶۹۴واحد 
افزایش معادل ۳۰.۶درصد رشد کرده است. در این مدت ۵۱روز 
معاملاتی وجود داشته که در آنها تعداد ۲۳۵میلیارد و ۳۳۹میلیون 

سهم و حق تقدم، در ۱۵میلیون و ۵۷۰هزار و ۲۹۰دفعه مورد 
معامله قرار گرفته است و در نتیجه این کار شاخص کل که کار 

خود را از ارتفاع ۱۷۸هزار و ۶۵۹واحدی شروع کرده بود با 
۵۴هزار و ۶۹۴واحد افزایش به ارتفاع ۲۳۳هزار و ۳۵۳واحدی 
رسیده است. شاخص بازار اول در این مدت ۳۹هزار و ۷۲واحد 
رشد کرده و شاخص بازار دوم با رشد ۱۱۴هزار و ۵۰۹واحدی 

روبه رو بوده است. 

اعلام قیمت رسمی انواع لبنیات
 قیمت شیر خام و انواع محصولات پرمصرف لبنی بر اساس 

تصمیم کارگروه تنظیم بازار تا ۲۱درصد افزایش پیدا کرد. 
با تصمیم کارگروه تنظیم بازار قیمت شیرخام از چهار هزار و 

۴۵۰تومان به پنج هزار و ۴۰۰تومان افزایش پیدا کرده است. 
به این ترتیب حداکثر قیمت بطری یک لیتری شیر کم چرب به 
چهار هزار و ۹۰۰تومان و پرچرب پنج هزار و ۳۰۰تومان تعیین 

می شود. ماست ۹۰۰گرمی کم چرب پنج هزار و ۳۰۰تومان و 
ماست پرچرب نیز نهایتا باید پنج هزار و ۸۰۰تومان فروخته 

شوند و قیمت مصوب پنیر ۲۰۰گرمی پنج هزار و ۸۰۰تومان و 
پنیر ۴۰۰گرمی هشت هزار و ۵۰۰تومان است.

تنها يک هفته تا پايان مهلت پرداخت مالیات ســکه باقی 
مانده اســت و آنهايی که پارســال در پیش فروش بانک 
مرکزی شرکت کردند اگر تا روز 31خرداد مالیات خود را 
پرداخت نکرده باشــند يا تکلیف قسط بندی آن مشخص 
نشده باشد، جريمه می شوند. ممکن است اين خبر برای 
بقیه کلی استرس به همراه  آورد اما شمايی که اين نوشته 
را می خوانید شانس بزرگی داريد تا بتوانید از جیک و پوک 
ماجرا مطلع شويد. بعضی خريداران )پیش خريد کنندگان( 
سکه بدهکاران مهريه هستند. يعنی طرف طلاق گرفته و 
قرار بوده ماهی فلان قدر ســکه به همسر سابقش بدهد. 
اين فرد پارسال که سکه در حال گران شدن بوده، تصمیم 
می گیرد برود بانــک و بدهی اش را با پیش خريد ســکه 
تســويه کند. پس ســرمايه گذاری نکــرده و الان عقیده 
دارد توقع پرداخت مالیات از او قطعا عادلانه نیســت. بین 
خودمان بماند اتفاقا ســازمان امور مالیاتی هم از چنین 
خريدارانی مالیات نمی گیرد. محمــد برزگری مديرکل 
دفتر فنی و حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی درباره 
اين استثنا گفته: »اگر ســکه بابت پرداخت مهريه باشد، 
مشــمول مالیات نیســت اما احراز اين موضوع براساس 
مستندات مشخص می شود.« چه مستنداتی؟ لابد بررسی 
حساب بانکی، بررسی شناســنامه و لابد در انتها مدارک 
قانونی ثبت طلاق در دفاترخانه های رســمی. آنطور که 
می توان از گفته های برزگری برداشت کرد بررسی صحت 
چنین ادعايی به بعد موکول شــده است اما فعلا اين افراد 
از پرداخت مالیات معاف هســتند. مديــرکل دفتر فنی و 

حسابرسی مالیاتی سازمان امور مالیاتی درباره کل ماجرا 
و چرايی دريافت مالیات حرف های صريحی به زبان آورده 
است؛ رک و بدون رودربايستی: وقتی سکه خريد و فروش 
می شود، مشــمول مالیات خواهد بود، در غیر اين صورت 
مالیاتی اخذ نمی شود. افرادی که سکه دريافتی را نفروخته 
باشند، مالیاتی نمی دهند. اين دستورالعمل برای مالیات 
سکه از کسانی است که خريد و فروش کرده اند. مثلا شما 
خانه داريد تا وقتی نفروشید مالیات ندارد، اما برای فروش 
مالیات دريافت می شود.  او در دفاع از تصمیم سازمان امور 
مالیاتی گفته: خريد و فروش شــغل اســت. صرافان و هر 
کسی که خريد و فروش می کند، بايد مالیات بدهد. مثلا 
يک کارمند در ســاعات غیر کاری، خريد و فروش خودرو 
می کند آيا شغل نیست؟ شغل محسوب می شود. هرکسی 
که صاحب درآمد است، بايد اظهارنامه بدهد و هرفردی که 
درآمد ندارد، مشمول نمی شــود. اين تبصره برای کسانی 
است که اظهارنامه ندارند و فقط مالیات مقطوع پرداخت 
می کنند. اگر در اين بین فردی خريد و فروش سکه خود 
را اظهار نکند، مانند بقیه مشاغل براساس مستندات احراز 
خواهند شــد چون اطلاعات و مســتندات دقیق از بانک 
مرکزی گرفته می شــود و زمانی که اطلاعات واصل شود، 
مالیات آن گرفته خواهد شد. به گفته او هر فعال اقتصادی 
يا اظهارنامه می دهد يــا نمی دهد که طبق قانون به هر دو 
شکل رسیدگی می شود که اســتناد قانونی آن مواد 9۷، 
156، 15۷ و 1۰6 قانون مالیات های مستقیم برای حقیقی 

و حقوقی ها مشخص شده است.

   سکه

معافیت بدهکاران مهریه از پرداخت مالیات سکه

فرمول محاســبه نرخ تردد در محــدوده طرح کاهش 
آلودگي هوا يا همان زوج يا فرد سابق از اول تیرماه اجرايي 
مي شود، به شــکل کلي زير و رو شده است. طرح کنترل 
آلودگي هوا يا همان زوج و فرد ســابق از ساعت شش و 
3۰دقیقه تا 19 اجرا مي شــود. شــهروندان مي توانند با 
مراجعه به ســايت »تهران من« عوارض خود را پرداخت 

کنند.
۱    در طرح جديد داشتن معاينه فني برتر و نداشتن 
آن در تعیین نرخ تردد موثر است. اگر وسیله نقلیه چندبار 
در يک روز توسط دوربین ها مشاهده شود، در صورتي که 
ورودش بعد از ساعت 1۰ و خروج قبل از ساعت 16 باشد، 
چنانچه داراي معاينه فني برتر باشد، مبلغ ۷2۴5تومان 
براي او محاســبه مي شــود و در صورتي  که همین فرد 
با همین شــرايط فاقد معاينه فني عادي باشــد، مبلغ 

966۰تومان براي او محاسبه مي شود.
۲    اگر وسیله نقلیه چندبار توسط دوربین ها در يک  
روز مشاهده شود، در صورتي که ورودش قبل از ساعت 1۰ 
و خروجش قبل از ساعت 16 باشد در صورتي که داراي 
معاينه فني برتر باشــد، مبلغ 1۰هزار و 35۰تومان و در 
صورتي که فاقد معاينه فني برتر باشــد، مبلغ 13هزار و 

8۰۰تومان براي وي محاسبه مي شود.
۳    اگر خودرويي چندبار توسط دوربین ها ديده شود، 
در صورتي که ورودش قبل از ساعت 1۰ و خروجش بعد 
از ســاعت 16 باشد در صورت داشــتن معاينه فني برتر 
مبلغ 15هزار و 525تومان براي او محاسبه مي شود و در 

صورتي که فاقد معاينه فني عادي باشد، مبلغ 2۰هزار و 
۷۰۰تومان براي او محاسبه خواهد شد.

۴    اگر خودرويي ورود بعد از ساعت 1۰ و خروج بعد 
از ساعت 16 باشد اگر داراي معاينه فني برتر باشد، مبلغ 
1۰هزار و 35۰تومان براي وي محاسبه خواهد شد و اگر 
فاقد معاينه فني برتر باشــد، مبلغ 13هزار و 8۰۰ تومان  

براي او محاسبه خواهد شد.
۵    اگر وسیله نقلیه اي يک بار توســط دوربین ها در 
يک روز مشاهده شود، رقم پرداختي متفاوت خواهد بود. 
 اگر اين وسیله نقلیه قبل از ســاعت 1۰ ترددش توسط 
دوربین ها ثبت شود، در صورتي که داراي معاينه فني برتر 
باشد، مبلغ 1۰هزار و 3۰5 تومان براي او محاسبه خواهد 
شد و در صورتي که فاقد معاينه فني برتر باشد، 13هزار و 
8۰۰تومان بابت تردد در محدوده کنترل آلودگي هوا يا 
همان زوج و فرد سابق براي آن در نظر گرفته خواهد شد.

۶    اگر وســیله نقلیه يک بار در روز تــردد کند و اگر 
ترددش بعد از ســاعت 1۰ و قبل از ساعت 16 باشد، در 
صورت داشتن معاينه فني برتر مبلغ ۷2۴5تومان براي 
وي محاسبه مي شــود. اگر اين خودرو فاقد معاينه فني 
برتر باشد مبلغ 966۰تومان براي او محاسبه خواهد شد.

۷    اگر وســیله نقلیه يک بار در روز تــردد کند و اگر 
ترددش بعد از ساعت 16 باشد، در صورت داشتن معاينه 
فني برتر مبلغ 1۰هزار و 35۰تومان و در صورت نداشتن 
معاينه فني برتــر، مبلغ 13هــزار و 8۰۰تومان براي او 

محاسبه خواهد شد.

   شگرد بازار

هفت نکته درباره فرمول محاسبه عوارض تردد در محدوده زوج و فرد

کلاهبرداری جدید برای دزدی از حساب بانکی 
 معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا، نسبت به ارسال پیامک به 

شهروندان تحت عنوان جلوگیری از قطع یارانه نقدی به نشانی 
imanbalik.com هشدار داد و آن را شیوه جدید کلاهبرداری 
دانست. به گفته سرهنگ پاشایی کارشناسان پلیس فتا از طریق 

رصد فضای مجازی کشور و نیز گزارش ها دریافتند عده ای افراد 
مجرم و سودجو، با ارسال پیامک به هموطنان با عنوان جلوگیری 

از قطع یارانه نقدی آنها را به نشانی مذکور می کشانند و با سرقت 
اطلاعات کارت بانکی اقدام به برداشت غیرمجاز از حساب آنها 
می کنند. هموطنان اگر به هر دلیلی به این سایت یا موارد مشابه 

وارد شده اند باید هرچه سریعتر اطلاعات بانکی خود را تغییر دهند. 
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 آمارهای رسمی از افزایش ۲۳درصدی اجاره بها در تهران و 
رشد ۲۰درصدی آن در کل کشور خبر می دهند. مصطفی قلی 

خسروی رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران هم می گوید قیمت 
اجاره بهای مسکن به میزان منطقه، نوع ساخت و ساز و امکانات آن 

بستگی دارد اما در حالی که برخی دستگاه های دولتی میانگین 
قیمت خانه را ۱۱میلیون تومان برآورد کرده اند، به نظر می رسد 

در این شریط اعلام چنین رقم هایی منجر به سوءبرداشت می شود. 
به مالکان توصیه می کنیم هیچگاه قیمت اجاره مسکن را به طور 

هیجانی افزایش ندهند چرا که افزایش هیجانی قیمت ها منجر به 
خالی ماندن خانه ها می شود.

شرط کاهش ۳۰ درصدی قیمت ساخت مسکن 
 مدیرعامل بانک مسکن از عملیاتی شدن بازار تعهدی مصالح 

ساختمانی تا پایان تابستان امسال خبر می دهد و می گوید با 
راه اندازی این بازار قیمت  مسکن ۲۰ تا ۳۰درصد کاهش پیدا 

می کند. به گفته ابوالقاسم رحیمی انارکی  یک زنجیره تامین مالی 
مسکن وجود دارد که با بازار تعهدی مصالح ساختمانی در ارتباط 

است. در این زنجیره ۴۹چرخه شناسایی شده که ۸۰درصد 
فعالیت های ساختمانی را در بر می گیرد و می توانیم این ۴۹زنجیره 
را به صورت اعتباری تامین مالی کنیم. پیش بینی می شود این اقدام 
۲۰ تا ۳۰درصد کاهش قیمت در تامین مصالح ساختمانی را برای 

سازندگان به همراه داشته باشد.

   قدرت وام مسکن در تهران؛ 25درصد
رک و پوست کنده بگويیم، وام مســکن در تهران 
تقريبا به هیچ دردي نمي خورد. چراکه حالا هر ماه 
شــاهد بالا رفتن قیمت ها در بازار مسکن هستیم 
و اگر نگاهي به بیش از 11هزار مــورد خانه اي که 
ارديبهشــت ماه امســال در تهران فروخته شدند 
بیندازيم، مي بینیم میانگیــن قیمت آنها به رقمي  
حدود 13میلیــون و 5۷۰هزار تومــان به ازاي هر 
متر مي رسد. به عبارتي خانه دارشدن در پايتخت، 
ســرمايه میلیاردي لازم دارد و حتــي براي خريد 
يک واحد ۷۰متري که آنچنان هم خانه بزرگي به  
حساب نمي آيد، بايد به طور میانگین 95۰میلیون 
تومان سرمايه داشته باشــید. وام مسکن در تهران 
1.5برابر بقیه مراکز استان هاست و يک زوج جوان 
بعد از دريافت وام مســکن، به جاي 18۰میلیون 
تومان، رقمي  معادل 2۴۰میلیون تومان ســرمايه 
براي خريد خانه دارند. با اين همه، چنین سرمايه اي 
تنها 25درصد هزينه خريد يــک واحد ۷۰متري 
در تهران را پوشــش مي دهــد و ايــن زوج براي 
خانه دارشــدن بايد ۷1۰میلیون تومان ســرمايه 

دست و پا کنند!

   قدرت وام مسکن در کرج؛ 53درصد
بازار مسکن کرج اين روزها حسابي داغ شده. برخلاف 
بقیه شهرهاي مرکز استان، کرج به واسطه همسايگي 
با تهران شرايط خوبي از نظر رونق بازار مسکن دارد. 
چراکه بــا افزايش قیمت مســکن در تهران، خیلي 
از تهراني ها ســراغ خانه هاي کرج رفته اند. آخرين 
اطلاعاتي که از بازار مســکن در کرج داريم، نشان 
مي دهد میانگین قیمت هر متر مربع واحد مسکوني 
در مرکز جديدترين استان کشــور، چهارمیلیون و 
86۰هزار تومان است. اين میانگین قیمت از بررسي 
حدود هفت هزار معامله انجام شده در ارديبهشت ماه 
به دست آمده. چنین رقمي  نشان مي دهد يک واحد 
مســکوني ۷۰متري در کرج حــدود 3۴۰میلیون 
تومان ســرمايه مي خواهد. يــک زوج جوان کرجي 
بعد از دريافت وام مسکن 12۰میلیوني، با احتساب 
6۰میلیون توماني که قبلا براي دريافت وام در بانک 
گذاشته بودند، يک سرمايه 18۰میلیوني براي خريد 
خانه خواهند داشت. سرمايه اي که مي تواند 53درصد 
هزينه لازم براي خريد يک واحد ۷۰متري در کرج را 
تامین کند. به عبارتي اين زوج جوان براي خريد خانه 
۷۰متري، بعد از دريافت وام مسکن، بايد سرمايه اي 

در حدود 16۰میلیــون تومان براي خودشــان 
دست و پا کنند.

   قدرت وام مسکن در شیراز؛ 49درصد
کمي  که از پايتخت فاصله بگیريم، بازار مســکن 
شهر شــیراز خودنمايي مي کند. تعداد معاملات 
انجام شده در شهر شــیراز بعد از تهران و کرج در 
رتبه اول مراکز اســتان ها قــرار دارد. چراکه در 
ارديبهشت امســال شــیراز میزبان حدود هزار 
و 6۰۰مورد معامله خريد و فروش مســکن بود. 
معامله هايي کــه میانگین قیمــت آنها به رقمي 
 معادل پنج میلیون و 3۰۰هزار تومان مي رســد. 
از چنین رقمــي  مي توان نتیجــه گرفت که يک 
زوج جوان براي خريد يــک واحد ۷۰متري، بايد 
مبلغي حدود 3۷1میلیون تومان سرمايه داشته 
باشد. اگر اين زوج از يک ســال قبل 6۰میلیون 
تومان نزد بانک گذاشته باشد، حالا مي تواند وام 
12۰میلیوني ازدواج بگیرد. وامي  که در کنار آن 
ســرمايه اولیه 6۰میلیوني مي تواند حدود نیمي  
از سرمايه لازم براي خريد يک واحد ۷۰متري را 
تامین کند. به عبارتي زوج هاي جوان شیرازي بعد 

از دريافت وام مسکن، ۴9درصد مسیر را رفته اند 
و بايد فکري به حال 51درصد باقي مانده بکنند.

   قدرت وام مسکن در مشهد؛ 65درصد
مشهدي ها ارديبهشت امسال براي خريد هر متر 
مربع واحد مســکوني رقمي  حدود ســه میلیون 
و 95۰هــزار تومان هزينه کردند. ايــن عدد را از 
بررســي 38۰معامله ثبت شده در بانک اطلاعات 
وزارت راه و شهرسازي به دست آورده ايم. چنین 
رقمي  نشان مي دهد يک واحد ۷۰متري در شهر 
مشــهد تقريبا و به طور میانگیــن 2۷۷میلیون 
تومان ارزش دارد. يک زوج جوان مشهدي براي 
دريافت وام مســکن 12۰میلیوني بايد نصف اين 
مبلغ را از يک ســال گذشــته نزد بانک گذاشته 
باشــند. حالا آنها مي توانند آن 6۰میلیون تومان 
را در کنــار 12۰میلیون وام مســکن بگذارند تا 
سرمايه شــان به 18۰میلیون تومان برســد. به 
عبارتي زوج هاي مشــهدي بعــد از دريافت وام 
مسکن حدود 65درصد مســیر را رفته اند و حالا 
بايد فکري به حال جورکردن بقیه ســرمايه لازم 

براي خريد خانه 2۷۷میلیوني بکنند. 

   قدرت وام مسکن در اصفهان؛ 51درصد
اصفهان با اينکــه از نظر جمعیت سومین شــهر 
پرجمعیت کشــور اســت، بازار مســکن خیلي 
کم رونقي دارد. اين موضوع محــدود به ماه هاي 
اخیر نیست و کلا بازار مسکن در اصفهان آنچنان 
داغ نیست. طوري که در ارديبهشت امسال تنها 
حدود 1۰۰مورد مبايعه نامه خريد و فروش واحد 
مسکوني در اين شــهر به ثبت رسیده است. اين 
مبايعه نامه هــا با میانگین قیمــت پنج میلیون و 
۷۰هزار تومان بــه ازاي هر متر امضا شــده اند و 
اين نشان مي دهد، میانگین ســرمايه لازم براي 
خريد يک واحــد ۷۰متري در اين شــهر حدود 
355میلیون تومان است. يک زوج جوان اصفهاني 
بعد از دريافت وام مســکن، 18۰میلیون تومان 
سرمايه دارند که 51درصد هزينه هاي لازم براي 
خريد يک خانه ۷۰متري را پوشش مي دهد و آنها 
بايد فکري به حال 1۷5میلیون باقي مانده بکنند.

   قدرت وام مسکن در تبریز؛ 61درصد
بررسي معاملات ارديبهشــت ماه بازار مسکن در 
تبريز نشان مي دهد، آخرين قیمت هر متر مربع 
واحد مســکوني در اين شــهر به چهارمیلیون و 
2۰۰هزار تومان رسیده است. با اين شرايط خريد 
يک خانه ۷۰متري در تبريز حدود 29۴میلیون 
تومان سرمايه مي خواهد. يک زوج جوان مي تواند 
با سپرده گذاري 6۰میلیون تومان نزد بانک، رقمي 
 معادل 12۰میلیون تومان وام مسکن بگیرد. اين 
زوج جوان تا اينجاي کار 61درصــد راه را رفته، 
چراکه بعد از دريافت وام مســکن، 18۰میلیون 
تومان از اين سرمايه جور مي شود و اين زوج بايد 
فکري به حال 11۴میلیون تومان باقي مانده کند 
تا بتواند هزينه لازم براي خريد يک واحد مسکوني 

۷۰متري را تقبل کند. 

   قدرت وام مسکن در رشت؛ 70درصد
فعالان بازار مسکن در رشــت، ارديبهشت امسال 
حدود 3۰۰مورد خانــه خريد و فــروش کردند. 
معامله هاي ثبت شده در بانک اطلاعات وزارت راه 
و شهرسازي نشــان مي دهد، میانگین قیمت اين 
خانه هاي فروخته شده حدود سه میلیون و 65۰هزار 
تومان به ازاي هر متر مربع است. با اين تفسیر يک 
واحد ۷۰متري در شهر رشت حدود 255میلیون 
تومان سرمايه مي خواهد. يک زوج جوان رشتي با 
دريافت وام مســکن، مي تواند 18۰میلیون تومان 
سرمايه دست و پا کند. وام مسکن در رشت تقريبا 
۷۰درصد قدرت دارد و مي تواند بیش از دوســوم 
ســرمايه لازم براي خريد يک خانــه ۷۰متري را 
پوشــش دهد. حالا اين زوج جوان بايد فکري به 
حال جورکردن ۷5میلیون تومان باقي مانده بکنند. 

هرچند اين ارقــام مربوط به میانگین کل شــهر 
است و اگر سراغ مناطق ارزان تر شهر رشت بروند، 
مي توانند با همین ســرمايه اي که بــا دريافت وام 

مسکن دست و پا کردند، صاحب خانه شوند.

   قدرت وام مسکن در بندرعباس؛ 74درصد
استان هرمزگان از کورس بازار مسکن عقب نمانده 
و ارديبهشت امسال چیزي حدود 28۰مورد معامله 
خريد و فــروش خانــه در مرکز اين اســتان يعني 
بندرعباس در بانک اطلاعات وزارت راه و شهرسازي 
ثبت شده است. بررسي معاملات ثبت شده در بانک 
اطلاعات وزارت راه و شهرســازي نشــان مي دهد، 
بندرعباســي ها ارديبهشت امســال براي خريد هر 
مترمربع واحد مسکوني رقمي  حدود سه میلیون و 
95۰هزار تومان هزينه کردند. چنین رقمي  نشــان 
مي دهد يــک واحد ۷۰متري در شــهر بندرعباس 
تقريبا و به طور میانگیــن 2۴3میلیون تومان ارزش 
دارد. يک زوج جوان بندرعباســي براي دريافت وام 
مسکن 12۰میلیوني بايد نصف اين مبلغ را از يک سال 
پیش نزد بانک گذاشته باشــند. حالا آنها مي توانند 
آن 6۰میلیــون تومان را در کنــار 12۰میلیون وام 
مسکن بگذارند تا سرمايه شان به 18۰میلیون تومان 
برسد. به عبارتي زوج هاي بندرعباسي بعد از دريافت 
وام مسکن حدود ۷۴درصد مسیر را رفته اند که اين 
خودش خیلي خوب اســت. آنها حالا بايد فکري به 
حال جورکردن بقیه ســرمايه لازم براي خريد خانه 

2۴3میلیوني بکنند. 

   قدرت وام مسکن در آبادان؛ 103درصد
هرچند آبادان مرکز استان نیست، اما بازار مسکن اين 
شهر حسابي پررونق است. طوري که در ارديبهشت 
امسال بیشتر معاملات مسکن در استان خوزستان 
به شهر آبادان مربوط مي شــود و در اين بین خبري 
از اهواز به عنوان مرکز اســتان خوزستان نیست. در 
اين شهر 3۰3معامله خريد و فروش مسکن انجام شد 
که میانگین قیمت آنها دو میلیون و ۴9۰هزار تومان 
به ازاي هر متــر بود. اين يعني براســاس اطلاعات 
معاملات مســکن در آبادان، يک خانه ۷۰متري به 
طور میانگین 1۷5میلیون تومان قیمت دارد. با توجه 
به اينکه آبادان در سرشــماري ســال 95 جمعیتي 
بالاي 2۰۰هزار نفر داشت، اين يعني زوج هاي جوان 
در اين شهر مي توانند تا ســقف 12۰میلیون تومان 
وام مسکن بگیرند. اگر ســرمايه اولیه 6۰میلیوني 
براي دريافت وام را هم به اين مبلغ اضافه کنند، ديگر 
هیچ نگراني بابت خريد خانه نخواهند داشت، چراکه 
با اين سرمايه مي توانند کل هزينه لازم را براي خريد 
يک واحد ۷۰متري تامین کنند. به عبارتي پوشش 
وام مسکن در آبادان براي خريد يک واحد ۷۰متري، 

1۰3درصد است. 

وام مسکن؟ 
 روی چشم ما 

جا دارند!
بررسي قيمت خانه در 10شهر پرجمعيت کشور 

نشان مي دهد  وام مسکن برخلاف آنچه مدام در 
خبرها و گزارش ها مي خوانيم، هنوز اعتبار و آبروي 

خود را حفظ کرده است. اگر زوج هاي جوان در 
پايتخت زندگي نمي کنند، مي توانند با دريافت 

چنين تسهيلاتي صاحبخانه شوند

احمدرضا نجفي |  اگر تهراني هستید وام مسکن حتي یک سوم پول لازم براي خرید خانه 
را هم پوشش نمي دهد. در حالي که وضع براي دیگر اســتان ها به مراتب بهتر است. وام 
مسکن در تهران نهایتا مي تواند 25درصد سرمایه لازم براي خرید یک خانه 70متري را 
تامین کند اما قدرت همین وام براي خرید واحدي 70متري در شهرهایي مثل آبادان کاملا 
کافي به  نظر مي رسد. وام مســکن براي هر تهراني 80میلیون تومان است و اگر یک زوج 
پول هایشان را روي هم بگذارند، مي شود 160میلیون تومان. در مراکز استان ها و شهرهایي 
که جمعیت بالاي 200هزار نفر دارند، سقف مبلغ قابل دریافت براي یک زوج جوان مي شود 
120میلیون تومان و این رقم براي باقي شهرها به 80میلیون تومان مي رسد. هر زوج براي 
گرفتن وام مسکن، باید نصف این مبالغ را به مدت یک سال در بانک بخواباند. این یعني بعد 
از فراهم شدن وام مسکن، هرکدام از زوج ها سه برابر مبلغي که نزد بانک گذاشته اند، براي 
خرید مسکن بودجه خواهند داشت: تهراني ها 240میلیون، شهرهاي بالای 200هزار نفر 
180میلیون و دیگر شهرها 120میلیون تومان. در این گزارش سراغ 10شهر بزرگ کشور 
رفتیم و در کمال حیرت متوجه شــدیم، وام مسکن در این شهرها که اغلب مرکز استان 
هستند، برخلاف تهران همچنان اعتبار و آبروي خود را حفظ کرده است و حتي مي تواند 
بیشتر از نصف ســرمایه لازم براي خرید یک خانه 70متري را تامین کند. در این گزارش 
میانگین قیمت هر مترمربع واحد مسکوني، پس از بررســي حدود 32هزار مبایعه نامه 
امضا شده در کشور محاسبه شده که جزئیات آنها در سایت وزارت راه و شهرسازي قابل 
دسترسي است. نتیجه خیره کننده است و نشان مي دهد وام مسکن در آبادان مي تواند 
103درصد هزینه لازم براي خرید واحدي 70متري را پوشش دهد. این رقم در شهر تهران 
25درصد، در کرج 53درصد، در شیراز، 49درصد، در مشهد 65درصد، در شهر اصفهان 
51درصد، در تبریز 61درصد، در رشت 70درصد، بندرعباس 74درصد و در شهر کرمانشاه 

73درصد است.

  بازارگردي  

خداحافظی با التهاب اصلاحات
بهترين انواع ماشين اصلاح صورت موجود در بازار که می توانيد با بودجه 700هزار تومانی بخريد

گروه بازار |     حتما برایتان پیش آمده که پوست صورتتان تا ساعت ها بعد از اصلاح قرمز بماند و حسابی ملتهب شود. اگر چنین تجربه ای زیاد 
برایتان تکرار می شود، بهتر است هرچه زودتر ماشین اصلاحتان را عوض کنید. ریش تراش های باکیفیت با تیغه های شناوری که دارند کمترین 

آسیب را به پوست شما خواهند رساند تا با تحمل درد کمتر، اصلاح بهتری را تجربه کنید.

XR1330 ۱   رمینگتون، مدل

ماشین اصلاح رمینگتون مدل XR1330 يک ريش تراش چرخشی 
ضدآب با سه تیغه از جنس استیل ضدزنگ و باتری قابل شارژ لیتیومی 
است. تکنولوژی HyperFlex در اين ريش تراش باعث می شود هنگام 
اصلاح صورت، سر ماشین اصلاح زاويه  مناســب را برای حرکت روی 
انحنای صورت به خود بگیرد. تیغه های ريش تراش دارای سوراخ هايی 
برای قطع کردن موهای کوتاه و شــیارهايی برای موهای کمی بلندتر 
هستند. هرکدام از تیغه ها در جای خود شناورند و نسبت به ماشین های 
اصلاح معمولی تا 5۰درصــد قابلیت حرکت بیشــتری دارند. باتری 
قابل شارژ ريش تراش از نوع لیتیومی است و با چهار ساعت شارژکردن 
آن می توان ۴۰دقیقه به شکل بی ســیم اصلاح کرد. اين ريش تراش 
ضدآب است و می توان به صورت خشک يا مرطوب همراه با خمیرريش 
از آن استفاده کرد. علاوه بر اين يک خط   زن پشت دستگاه وجود دارد 
که به شکل فنری با يک فشــار بیرون می آيد و برای اصلاح خط ريش 
و مرتب کردن ريش و سبیل کاملا مناســب است. پايه  شارژ اين ريش 
تراش خم می شود و هنگام مسافرت، داخل کیف و چمدان جای کمی 

اشغال می کند.
قیمت: 590هزار تومان

مهم ترين ويژگی ماشین های اصلاح سری  AquaTouch  شرکت 
فیلیپس ضدآب بودن است. AT890 هم متعلق به همین سری بوده 
و تیغه  های دولبه و سر متحرک دارد. اين ريش تراش قابل استفاده به 
صورت خشک و مرطوب است. فلزی که روی تیغه های اين ماشین 
اصلاح قرار دارد، به شــکل منحنی طراحی شــده تا به راحتی روی 
پوست حرکت کند و کمترين تماس را با پوست داشته باشد؛ درنتیجه 
التهاب و قرمز شــدن بعد از اصلاح به کمترين حد ممکن می رسد. 
پوشش روی تیغه ها هم شناور هستند و با حرکت روی صورت، شکل 
انحناهای صورت را به خود می گیرند؛ بنابراين احتیاجی به فشــار 
بیش ازحد سر ريش تراش روی صورت نیست. تیغه ها در اين ريش 
تراش به شکل دولبه طراحی شده اند که يک لبه مو را بلند کرده و لبه  
ديگر آن را قطع می کند. اين ويژگی که در تیغه های ريش تراش های 
فیلیپس وجود دارد، همه  موها حتی موهــای خوابیده  زير گردن را 
به دام می اندازد و موجب اصلاح از ته می شــود. اين ماشین اصلاح 
به باتری لیتیوم يونی قابل شــارژ مجهز شده که در يک ساعت شارژ 

می شود و پس از آن به مدت 5۰دقیقه قابل استفاده است. 
قیمت: 700هزار تومان

 AT890۲     فیلیپس، مدل
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قیمت انواع جاروبرقی کیسه دار

پارس خزر

پارس خزر
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فروش 13هزار و 650

15هزار و 345

17هزار و 230

سه هزار و 715

دو هزار و 315

چهار میلیون و 750هزار

چهار میلیون و 600هزار

دو میلیون و 570هزار

یک میلیون و 720هزار

429هزار و 381

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 13هزار و 550

15هزار و 195

17هزار و 30

سه هزار و 695

دو هزار و 295

چهار میلیون و 650هزار

چهار میلیون و 450هزار

دو میلیون و 470هزار

یک میلیون و 620هزار

---

  بانک

رازگشایی از یک سوءتفاهم بزرگ اما کاملا معمولی
چرا بانک ها با وجود اصرار چند باره بانک مرکزی حاضر نيستند حساب يارانه زوج ها را به عنوان ضامن 

وام ازدواج بپذيرند 
اگر قرار باشــد بانک مرکزی از عملکــرد خود در بحث 
پرداخت وام ازدواج دفاع کند می توانــد با تبختر کلی 
گزارش چند صفحه ای روی میز بگذارد و با توســل به 
آمار و ارقام بگويد کارشان درست است. حق هم دارند. 
بالاخره از ابتدای همین امسال تا آخر ارديبهشت يعنی 
ظرف دو ماه حدود 1۰۰هزار يا به طور دقیق تر 96هزار و 
۷9۷فقره وام ازدواج پرداخت کرده اند که مبلغ آنها روی 
هم به دو هزار و 992میلیارد تومان می رسد. همچنین بر 
اساس آمارهای رسمی در سال 139۷ تعداد يک میلیون 
و 18۰هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت 

شده است. با اين حال ابر مه آلود سمجی می تواند تمام 
عملکرد بانک مرکزی و حتی بانک های مشارکت کننده 
در طرح پرداخــت وام ازدواج را زير ســوال ببرد. دقیقا 
آنجايی که بخشنامه ها و دستورالعمل های رسمی بارها 
و بارها تاکید کرده اند که بانک ها »می توانند« حســاب 
يارانه افراد را به عنوان ضمانت تسهیلات ازدواج بپذيرند 
اما در عمل بانک ها هرگز زير بار اين مسئله نرفته اند و به 
مراجعان پاسخ منفی می دهند. بیايید با هم اين مسئله 
را بررســی کنیم و ببینیم عیب و ايراد کار کجاســت. 

موافقید؟

   بانک مرکزی: می توانید، می توانید!
بانک مرکزی هفته گذشــته يکبار ديگر در اطلاعیه ای که 
به منظور ارائه گزارش عملکرد پرداخت تسهیلات ازدواج 
از سوی نظام بانکی منتشر کرده بود، به صراحت اعلام کرد 
بانک ها می توانند حساب يارانه نقدی را به عنوان پشتوانه 
ضمانتی وام های ازدواج بپذيرنــد و مانعی از نظر حقوقی و 
قانونی، از سوی سیاست گذار پولی کشور در اين رابطه وجود 
ندارد. بر همین اســاس بار ديگر موجی از درخواست ها از 
سوی متقاضیان وام های ازدواج به شبکه بانکی گسیل شد. 
مردم تقاضا کردند همانطور که بانک مرکزی گفته، حساب 

يارانه نقدی زوج ها به عنوان پشتوانه و ضمانت دريافت  وام 
ازدواج پذيرفته شــود. در واقع، بانک مرکزی در اطلاعیه 
هفته گذشــته خود به صراحت اعلام کرده بود: »بانک ها و 
مؤسسات اعتباری غیربانکی می توانند يارانه پرداختی به 

اشخاص را به عنوان تضمین در اين زمینه بپذيرند.«
   بانک ها: نه! نمی توانیم

شان و احترام بانک مرکزی به عنوان آقا بالاسر اقتصاد ايران 
و بانک ها سر جای خود اما اگر به عنوان متقاضی دريافت وام 
به شعب بانک های دولتی و خصوصی مراجعه کنید هیچ کدام 
آنها حاضر به پذيرش حســاب يارانه نقدی زوج ها به عنوان 
تضمین تسهیلات ازدواج نیستند. يکی از کارمندان شعب 
بانکی درباره علت اين مسئله به خبرگزاری مهر گفته بانک 
مرکزی يکی از خط کش های سختگیرانه خود را در قبال نظم 
و انضباط بانک ها، کاهش نظام مند مطالبات معوق دانسته 
و بر همین اســاس بانک ها هم تلاش دارند تا بتوانند برای 

بهره مندی از تسهیلات بانک مرکزی، نسبت مطالبات معوق 
خود را کاهش دهند. بانک نمی تواند ريسک اين را بپذيرد که 
وام اعطايی، در ســرفصل های معوق ترازنامه به ثبت برسد، 
چراکه به هر حال بانک ها بايد نسبت مطالبات معوق خود را 
کاهش دهند. يک متصدی ديگر گفته: میزان يارانه پرداختی 
زوج ها در قبال اقساطی که می پردازند، بسیار اندک است و 
چطور می توان اقساطی را که چند برابر يارانه نقدی است، به 
عنوان ضمانت پذيرفت. بنابراين بانک ها نمی توانند در اين 
زمینه ريسک کنند. بانک ها ضوابطی را در اعطای تسهیلات 
دارند و به نظر می رسد همین که وام برای زوج ها بدون سود 
اســت، خود يک نکته مثبت برای متقاضیان است که به هر 

حال تضامین لازم از سوی نظام بانکی را تأمین کنند.
   چرا بانک ها نمی توانند؟ 

به نظر می رســد حرف بانکی ها منطقی است و رقم يارانه 
نقــدی و البته برنامه های نســبتاً نامشــخص دولت برای 

چگونگی ادامه روند پرداخت يارانه های نقدی، بانک ها را در 
اجرای اين سیاســت بانک مرکزی با اما و اگرهای بسیاری 
مواجه  می کند. در شرايطی که تاکید و اصرار چندباره بانک 
مرکزی به بانک ها مبنی بر اخذ حساب يارانه نقدی به عنوان 
ضمانت، تنها توقع برای متقاضیان ايجاد کرده و آنها را در 
ادامه مسیر ناامید می کند، خودمان می توانیم با انجام يک 
محاسبه ســاده کلاهمان را قاضی کنیم. همین الان رقم 
وام ازدواج بر هر کدام از زوج ها به 3۰میلیون تومان رسیده 
اســت. قانون می گويد بازپرداخت اين وام بايد به شــکل 
پنج ســاله يعنی در 6۰ماه انجام شــود. به اين ترتیب رقم 
اقساط برای هر نفر می شود حدود 51۰هزار تومان! درحالی 
که يارانه هر نفر هنوز ۴5هزار و 5۰۰تومان است. اگر شما 
بانک بوديد، حســابی که هر ماه نهايتا 91هزار تومان پول 
به آن واريز می شــود را به عنوان تضمین اقساط 51۰هزار 

تومانی قبول می کرديد؟



دنيایخودرو
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تویوتا با هدف عرضه محصولات ایمن وعده داده تا سال 2020 دو ویژگی جدید را به همه خودروهای خود اضافه 
کند. این دو ویژگی شامل عدم باز شدن در کناری و کمربند سرنشین هنگام نزدیک شدن خودروهای در حال گذر 
در جاده و نیز هشداردهنده صوتی خاموش شدن موتور هستند که زمینه کاهش تلفات رانندگی را فراهم می کنند.  

گروه خــودرو| پیشــرفت چینی هــا را بايد با 
خودروسازان بزرگش درک کرد. با ساخته های متاخر 
و جديد جیلی، بی وای دی، گک و بائوجون. چانگان 
هم که سال هاست راه خود را از رقبای کوچک تری 
همانند جک، چری و هاوال جدا کرده در ساخته های 
جديدش رگ و ريشــه های عمیق خــود با فورد و 
لندروور را در کنــار طرح های بلندپروازانه نشــان 
می دهد. مصداق بارز اين موضوع هم کراس اوورهای 
ســری cs و به طور خاص مدل CS55 اســت که 
چانگان در خلال ساخت آن با رعايت  طول و ابعادی 
نزديک به فورد  اســکیپ و لندروور  ديســکاوری 
اســپورت، محصولی باکیفیت، درخور توجه و قابل 
تامل را از خود ارائه کرده است. اهمیت و ارزش اين 
شاسی بلند برای خودروســازان ايرانی  از آن جهت 
بیش از هر مدل ديگر است که دو خودروساز وطنی 
با وجود نیم قرن فعالیــت در اين بخش، هنوز هم از 
تولید کراس اوور و شاسی بلند به عنوان محصولات 

ترند بازار و مطابق مد و خواست جامعه عاجزند.
عصر روز گذشــته که نســخه گذر موقت چانگان 
CS55 را در محدوده ســهروردی جنوبی شــکار 
کرديم، چیزی که بیــش از همه قابــل توجه بود، 
طراحی پخته خــودرو و فاصله  گرفتــن چانگان از 
هیجانات کودکی اســت! هیجاناتی که هنوز هم در 
محصولات هاوال، چری، جک و بايک ديده می شوند 

ولی مدتی اســت چانگان به کمک فــورد آمريکا و 
شريک قديمی اش لندروور، راهبردی اتخاذ کرده تا 
در خودروهای خانواده  CS روحی مدرن و اروپايی 
بدمد. ادعای گزافی اســت اما اگر نشان چانگان را از 
روی دماغه CS55 پاک کنیم، شــايد برخی عابران 
اين محصول را با خودرويی اروپايی يا کره ای اشتباه 
بگیرند. خودرويي با  استايلی متناسب و اروپايی  . به 
لطف همین طراحی مناســب، چانگان CS55 در 
نمای جلويی ســاده و مســتقیم حرفش را می زند؛ 
گرچه در نمای کنــاری الهام گیــری طراحانش از 
لندروور ديســکاوری کاملًا مشــهود است. خطوط 
متوازن بدنه، چراغ هــای باريک و دی لايت های تیز 

چانگان CS55 هم تا حدودی زبان طراحی فورد را 
يادآور می شوند. اين ترکیب البته وقتی با تغییرات 
خاص چانگان همراه می شود زبان طراحی مخصوص 
سازنده چینی را يادآوري  می كند. زبانی که هرچه از 
تاسیس آن می گذرد، رفته رفته از فورد فاصله گرفته 

و شخصی تر می شود.
اوج کار چانــگان در طراحی نمــای داخلی خودرو 
  CS55 است. به طوری که به محض ورود به  کابین
با فضايــی لوکس تر و مجهزتر از ســاير محصولات 
چینی مواجه می شــويم که هرگز انتظــار آن  را در 
يک کــراس اوور ارزان قیمت نداريم. بــا اينکه اين 
طراحی اندکی ما را ياد نســل قبل توسان می اندازد 
اما چانگان با ظرافت مناسب آن را به فرمی شخصی 
  CS55 بدل کرده است. آنچه بیش از هر چیز در اتاق
بازتاب دارد، صفحه  نمايش لمســی هشت اينچی، 
فرمان خوش فرم، جنس مواد بــه کار رفته در اتاق 
از قبیل پلاســتیک و چرم مصنوعی و کروم و البته 
مونتاژ خوب آنهاست. موضوعی که کاملا جلب  توجه 
می کند و چانگان را هم  رديف برندهای کره ای قرار 
می دهد. اين خودرو که به موتور بلوتک و 1.5 لیتری 
چانگان مجهز است، به لطف استفاده از سامانه توربو 
تا 155 اســب بخار نیرو و 225 نیوتن متر گشتاور 
تولید می کند که اين مورد در کنار جعبه دنده شش 
سرعته خودکار و سیستم فنربندی سواری مناسب 

و متعادلی را عايد راننده می كند.
خلاصه اينکه شاســی بلند 21 هزار دلاری چانگان 
که 30 درصد از رقبای کره ای خود ارزان تر است، با 
طول، عرض و ارتفاع 4.5، 1.85 و 1.69 متر وضعیتی 
مناسب در مقايسه با هیوندای توسان، رنو کجار و کیا 
اسپورتیج دارد. خودرويی که نمره 3 از 5 را از مجله 
اروپايی اتوکار گرفته و در سه سال اخیر حدود 300 

هزار دستگاه در چین فروش داشته است.

گاراژ

ماشین کشتار آلپاین ارتقا یافت
کوپه فرانسوی شرکت رنو که از بدو ورود به بازار همه را متحیر کرده، قرار است به 

زودی با موتور و تجهیزات قوی تر به جنگ رقبا برود

هفت صبح| سوپرا نیامده دچار مشکل شد! آلپاين 
A110 که محصول تازه شــرکت رنو است و سال 
2018 از نظر بسیاری از مجلات مشهور خودرويی 
جهان بهترين اتومبیل اسپورت بازار لقب گرفت، 
قرار اســت با تريم و موتوری قوی  تر زمینه تقويت 
فروش رنو در اين رده را فراهم سازد. اين خودرو که 
 ،GR رقیب مســتقیم ب.ام.و زد4 ام، تويوتا سوپرا
پورشه 718 کايمن و آئودی TTS است، تنها ظرف 
18 ماه توانسته بیش از چهار هزار دستگاه  فروش 
داشته باشد و در اغلب تست های فنی هم پوزه رقبا 

را به خاک بمالد. 
مجله انگلیســی کار مگزين که علاقــه زيادی به 
آلپاين A110 دارد، با اشــاره به 
ويژگی هــای مثبت ايــن کوپه 
فرانســوی، خبــر داده کارخانه 
آلپاين يک تريم بالاتر از آلپاين 
A110 را در دست معرفی دارد. 

اين تريم که شــامل تجهیزات، رنگ هــا و موتور 
قوی تر است، احتمالا قیمت آلپاين A110 را تا 60 

هزار دلار هم افزايش خواهد داد. 
آلپاين که در نسخه پیور و لجند عرضه می شود، در 
تريم تازه خود قرار اســت با 39 اسب بخار افزايش 
قدرت، شتاب و کشش بهتری را عايد خريدارانش 
کند. اين کوپه کوچک و ســريع که لقب بهترين 
خودرو سال اروپا را از مجله تاپ گیر در سال 2018 
گرفت، در سری پايه به يک موتور کوچک و توربو 
چهار سیلندر به حجم 1800 سی سی مجهز است 
که 249 اسب بخار قدرت و 236 پوند فورت گشتور 
تولید می کند. خودرويی که بــا يک پرداخت 45 
هزار دلاری ظرف 5.1 ثانیه به سرعت 100 کیلومتر 
رســیده و تا بیش از 265 کیلومتر در ساعت هم 

سرعت می گیرد.
تريم جديد اما با ارتقا ســامانه توربو، افزايش توان 
دورگیری تا 400 دور بیشــتر و اندکی بهینه گی، 

توانسته به آلپاين 288 اســب بخار قدرت بدهد. 
اين مدل که بین 55 تــا 60 هزار دلار قیمت دارد، 
شتاب A110 را تا 4.1 ثانیه کاهش داده و سرعت 
خودرو را هم تا بیش از 275 کیلومتر در ســاعت 
ارتقا می دهد. اين سری از A110 که با کد لجند به 
بازار عرضه می شود، به لطف کاهش 2.5 کیلويی 
وزن بدنه شتابی بهتر از پورشــه کايمن S خواهد 
 GR داشت و به دردسری جدی برای تويوتا سوپرا
بدل می شود. رينگ و لاستیک 18 اينچی، سیستم 
ترمز پیشرفته برمبو، صندلی های جديد مسابقه ای، 
سیســتم صوتی تصويری گرانقیمت فوکال، چرم 
طبیعی در اتاق به همــراه تريم فیبر کربن در کنار 
رنگ خاکستری و مشکی جديد از جمله مواردی 
است که در نسخه ســاده آلپاين، يافت نمی شوند 
اما ســری لجند A110 به آنها مجهز خواهد شد. 
آپشــن هايی که در کنار تودوزی مشکی و نارنجی 
اتاق و قطعات آلومینیومی لذت سواری دو چندانی 

را برای خريداران آلپاين A110 به همراه دارد.

توزیع دیفندر جدید در تمام جهان
 شاسی بلند جان سخت و آفرودر ديفندر قرار است به زودی معرفی شود و در اين راستا، 
لندروور قول داده ديفندر جديد را بلافاصله پس از اروپا و آمريکای شمالی در چین هم 
عرضه کند. ديفندر که با سبک و سیاقی همانند سوزوکی جیمنی، بنز جی واگن و جیپ 
رانگلر، قرار است از طراحی ريترو و نئوکلاسیک سود ببرد، طبق پیش بینی ها يکی از 
موفق ترين محصولات حاضر در بازارهای جهانی طی ســال 2020 است. شاسی بلند 
انگلیسی نسبت ارزانی که فعلا در کنیا و برخی ديگر از مناطق آفريقا مشغول عبور از 
تپه ها، رد کردن کانال های آب و گذر از صخره های صعب العبور است و هنوز نیامده کلی 
طرفدار پیدا کرده  . گروه جگوار لندروور که در ماه های اخیر با افت فروش پیوسته روبه رو 
بوده، در تلاش است تا با عرضه نسخه های مخصوص برای بازارهای آمريکا و چین میزان 
تقاضا برای اين خودرو را افزايش دهد. لندروور نسل تازه ديفندر را محکم، پرقدرت و 
غیر قابل توقف معرفی کرده اســت. اين خودرو احتمالا به زودی در نمايشگاه جهانی 

فرانکفورت در آلمان به علاقه مندان معرفی خواهد شد.

جادوی فلیت وود گرانبها 
افســانه لیموزين های دهه هفتادی کاديلاک هرگز نمی میرند. ايــن خودروها  که از 
میانه دهه 70 تا اواخر دهه 80 در سرتاسر جهان بیشــترين طرفدار را داشتند، هنوز 
هم می توانند هنگام عبور از خیابان قلب هر عابری را تسخیر کنند. طراحی به شدت 
مجلل در کنار بدنه کشیده که با کروم کاری بیش از حد تصويری لوکس و قدرتمند از 
اين خودرو ارائه می کند، نه تنها در ايران که همه جا مورد توجه است. اين بین به واسطه 
علاقه بالای ايرانی ها به اين برند و سابقه تولید کاديلاک در کشور، کاديلاک کماکان 
محبوب ترين خودرو آمريکايی بین اقشار مختلف است. البته جايگاه خودروهای مختلف 
اين شرکت با هم متفاوت بوده و برای مثال هر سری از مدل فلییت وود طرفداران خاص 
خود را دارد. مدل های الگانس بروهام 1975 از ســری فلییت وود شــرکت کاديلاک 
بی شک خاص ترين خودروهايی هســتند که از اين ســازنده آمريکايی پای به بازار 
ايران گذاشته و پس از حدود 43 ســال، هنوز هم در کمال سلامت روزگار گذرانده و 
تردد می کنند. فلییت وود نســل دهم که در فاصله 1971 تــا 1976 در آمريکا تولید 
شد، در مجموع به تعداد اندکی وارد ايران شد که نسخه های تشريفاتی آن با نام هايی 
همچون تالیسمان، بروهام و  الگانس بروهام از تجهیزات و طراحی بیرونی مخصوص 
به خود برخوردارند. دراين تصوير هم يک نسخه سرحال از فلییت وود الگانس بروهام 
1975 را می بینیم که با رنگ آبی باروتی و امکاناتی نظیر گیربکس اتوماتیک، سانروف، 
صندلی های چرمی برقی، ترمزهای ديســکی قدرتمند، سیستم تهويه مطبوع، کروز 
کنترل و اســتفاده از چوب و کروم و چرم ســود می برد؛ ضمن اينکه با حدود 2300 
کیلوگرم وزن، از موتور 2800سی سی هشت ســیلندر با قدرت 190 اسب بخار سود 
می برد. قیمت اين خودرو در ايران بسته به سلامت فنی بدنه، اتاق و موتور بین 150 تا 

500 میلیون تومان و در بازارهای جهانی بین 15 تا 30 هزار دلار است.

فولکس هم گیگافکتوری می زند
تشکیل يک گروه متحد برای شکست تســلا  آخرين پرده از رقابت تمام عیار گروه 
معظم فولکس واگن و شرکت نوظهور تسلا است. در حالی که ايلان ماسک موسس و 
مدير اجرايی تسلا به غیر از گیگافکتوری نوادا روی توسعه يک گیگافکتوری بزرگ در 
شانگهای چین هم تمرکز کرده، فولکس واگن با همکاری بانک گلدمن ساکس، بنیاد 
ســرمايه گذاری ايماس )IMAS Foundation(، شرکت سوئدی بیمه فولکسام، 
شرکت خودروسازی ب.ام.و و شــرکت ســوئدی نورث ولت )Northvolt ( ، يک 
ابرکارخانه ساخت باتری های مدرن خودرو تاسیس مي کند. فولکس که اخیرا به خريد 
شرکت تريتون با مبلغ 2.1 میلیارد دلار علاقه مند شده، به همراه شرکای متعددش  
در گیگافکتوری جديدی که برای ساخته شدن حدود 900 میلیون يورو سرمايه نیاز 
دارد، روی تکنولوژی تولید نورث ولت سرمايه  گذاری خواهد کرد. شرکت سوئدی نورث 
ولت )Northvolt ( که در زمینه تولید باتری های لیتیوم يونی فعال است، قرار است 
پس از تاسیس اين گیگافکتوری، به صورت يک جوينت ونچر با سهم 50/50 کارخانه 
ديگری هم در آلمان تاسیس کند. گفته می شود اين کارخانه تا سال 2030 حدود 13 
میلیارد دلار سفارش باتری های لیتويم يونی دريافت می کند تا به رقیبی جدی برای 

پاناسونیک، تسلا و ال جی که در اين زمینه فعالیت دارند، بدل شود.

یک دردسر تازه برای جیپ
فیات کرايســلر که اين روزها با فشار ناشــی از عدم ادغام با رنو از سوی سهامدارانش 
روبه رو است، اخیرا دچار دردسر جديدی شده  . گويا خیل عظیمی از خريداران مدل 
موفق رانگلر با شکايت به دادگاه فدرال آمريکا از تکانه های شديد خودرو   حین رانندگی 
و اطلاع سازنده از اين موضوع خبر داده اند. چیزی که مجله ديترويت نیوز با تايید آن، 
از احتمال تصويب يک جريمه سنگین برای فیات کرايسلر   يا دستور دادگاه فراخوانی 
بزرگ خبر داده است. گويا رانگلر که از ســال گذشته فروش گسترده ای را در آمريکا، 
کانادا و اروپا تجربه کرده، در بخش سیستم فرمان معیوب و ناقص است و بايد هرچه 

سريع تر اصلاح شود.

دندهمعکوس   

 نوستالژی

 نیش ترمز

چهارچرخ    

نگاهی به چانگان cs55 که قرار بود با قلب تپنده توربو، طراحی مدرن و قیمتی 
مناسب، برای رقابت با جک اس5، هایما اس7 و چری تیگو5 وارد بازار ایران شود 

اما قربانی تحریم ها شد

نیمی فورد و لندروور، نیمی بلندپروازی!

حمله میتسوبیشی به فورد رنجر رپتور 
يک مجله مشهور خودرو در استرالیا از عرضه قريب الوقوع میتسوبیشی L200 در 
نسخه ابسلوت )Absolute( برای رقابت با فورد رنجر رپتور خبر داده است. کار 
ادوايس )caradvice( گزارش داده اين نسخه از میتسوبیشی که وزنی سبک تر، 
شاســی مقاوم تر، موتور قوی تر و فنربندی محکم تری در مقايسه با نسخه عادی 
دارد، مستقیما قرار است نیازهای علاقه مندان به آفرود را پاسخ دهد. همچنین به 
لطف افزايش پنج سانتی متری در ارتفاع ابسلوت، اين خودرو آزادی بیشتری برای 

رقابت با فورد رپتور و تويوتا هايلوکس  روگ و روگ X خواهد داشت.

 داشبورد

قیمت  هاچ بک های کوچک وارداتی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت  سدان های کوچک وارداتی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای کره ای)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت کراس اوورهای کامپکت وارداتی   )قیمت ها بر حسب تومان(
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ماه غم انگیز می...
بازار خودرو چین در پنج ماه 13 درصد کوچک شده تا 

نگرانی نسبت به آینده اقتصاد و صنعت این کشور بیش از 
همیشه افزایش یابد

چشــم انداز تیره اقتصاد چین، جنگ تجاری تمام عیار دونالد ترامپ با این کشور در 
کنار اســتانداردهای جدید آلایندگی خودروها دست به دســت هم داده اند تا ظرف 
یک ســال گذشــته، بازار خودرو چین 11 ماه نزولی را تجربه کند. در آخرین مورد 
هم طی ماه می امســال تقاضا برای خودروهای ســواری و نیز خودروهای تجاری به 
ترتیب 17 و 12 درصد کاهش داشت.  طبق اعلام انجمن خودروسازان چین، در ماه 
گذشته میلادی کل خریداران خودروهای سبک و ســواری با یک سقوط بی سابقه، 
به عدد 1561200 دستگاه کاهش یافته که در تمام ماه های می طی یک دهه اخیر 
بی سابقه بوده است. چینی ها که خودروسازان این بازار را موظف به رعایت استاندارد 
سخت گیرانه یورو 6 کرده اند، با این آمار در پایان دوره پنج ماه امسال تنها پذیرای 8.4 
میلیون دستگاه خودرو سواری جدید بوده اند. تا پیش از این بالاترین استاندارد حاکم 
بر بازار خودرو چین یورو 5 بود که مدتی است ملغی شده و جای خود را به سطح بالاتری 
از استانداردهای زیست محیطی داده است. این اســتاندارد که در 11 استان و شش 
کلانشهر بزرگ چین اجرایی شده، از زمینه های اصلی افت تولید و فروش خودرو در 
چین است. این موضوع البته اثر خود را روی بازار محصولات تجاری هم وارد کرده است. 
نگاهی به آمارهای بخش تجاری نشان می دهد صنعت بازار خودروهای تجاری چین 
که تا پیش از ماه می شرایطی مناســب و بعضا صعودی داشت، دچار افت تقاضا شده 
به طوری که در پنجمین تنها 351هزار خودرو جدید در این بخش تحویل متقاضیان 
شده است. در مجموع پنج ماهه نیز این بخش با کاهش 1.3 درصدی روبه رو شده تا 
مجموعا چیزی نزدیک به 1.9 میلیون دستگاه خودرو تجاری در چین به فروش رسد.

تلفیق دو بخش سواری و تجاری با یکدیگر نشان می دهد طی ماه می امسال مجموعا 
1.91 میلیون دســتگاه خودرو به فروش رفته که حکایت از افتی 16 درصدی نسبت 
به مدت مشابه سال قبل دارد. انجمن خودروســازان چین در حالی آمارهای ماه می 
را نگران کننده اعلام کرده که مجموع فروش خودروهای جدید تجاری و سواری طی 
پنج ماهه نخست سال با افت 13 درصدی، روی عدد 10.3 میلیون دستگاه ثابت مانده 
است. هنوز دقیقا مشخص نیست کدام یک از خودروسازان بزرگ بازار چین بیشترین 
سطح کاهش تقاضا را تجربه کرده است. گرچه شــواهد از افت چشمگیر خریداران 

برندهای فولکس واگن، چانگان، جیلی و کیا هیوندای حکایت دارد.



چهارگوشهدنيا
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2396  شنبه  25 خرداد  1398

»دونالد ترامپ« رئیس جمهور آمريکا در نشســت عصر 
پنجشــنبه )به وقت واشنگتن( در کاخ ســفید از خروج 
سخنگوی کاخ ســفید از منصب خود خبر داد و همزمان 
حمايت خود را از حضور او برای تصدی سمت فرمانداری 
ايالت آرکانزاس اعلام کرد. رئیس جمهور آمريکا در يک 
نشست در کاخ سفید با قرار گرفتن پشت میکروفون ضمن 

تمجید از اقدامات سارا هوکابی ســندرز سخنگوی کاخ 
سفید، خبر کنار رفتن او از دولت را اعلام کرد.

به گزارش فارس، دونالد ترامپ گفت: »بعد از ســه سال 
و نیم، سارا هوکابی ســندرز   در پايان ماه جاری میلادی 
کاخ ســفید را ترک کرده و به ايالت   آرکانزاس برخواهد 
گشت. او شــخصی خیلی خاص و با استعداد خارق العاده 

است و فوق العاده کار کرده است. امیدوارم که او تصمیم 
بگیرد کــه در رقابت برای فرمانــداری آرکانزاس حضور 
يابد، او )فرمانداری( عالی خواهد بود. سارا! به خاطر کار 
فوق العاده ای که )برای من و دولتم( انجــام دادی، از تو 

ممنونم.«
کناره گیری سخنگوی کاخ سفید در حالی صورت می گیرد 
که او بارها به دلیل دفاع سرسختانه از اظهارات و مواضع 
جنجالــی و گاها خلاف واقع ترامپ، مورد انتقاد شــديد 

رسانه های آمريکايی قرار گرفته بود.

   کلین کانوی هم باید برود
اين در حالی است که  ديده بان فدرال آمريکا که مسئولیت 
حقوقی نظارت بــر عملکرد دولت را برعهــده دارد، روز 
پنجشنبه در بیانیه ای اعلام کرد، »کلین کانوی« مشاور 
رســانه ای دونالد ترامپ بايد به دلیل نقــض قانون منع 
فعالیت های سیاســی مقامات اجرايی کاخ سفید را ترک 
کند. به گزارش روزنامه واشــنگتن پســت، مشاور ويژه 
ديده بان فدرال )OSC( گفــت: خانم کانوی با حضور در 
برنامه هــای تلويزيونی و شــبکه های اجتماعی، جايگاه 
نامزدهای دموکرات رياست جمهوری را مورد انتقاد قرار 
داده و اين در حالی اســت که وی دارای پست اجرايی در 

دولت است.
بر اساس بیانیه مشاور ويژه آژانس دفتر آمريکا که عنوان 
ديده بان فدرال اين کشور شــناخته می شود، از آنجايی 
 Hatch( که کانوی هیــچ اهمیتی به قانون هتــچ اکت
Act( نداده و همچنان به فعالیت های سیاسی خود ادامه 
می دهد، وی بايد هر چه زودتر کاخ ســفید را ترک کند. 
بر اساس قانون هتچ اکت مصوب سال 1939، هیچ مقام 

اجرايی آمريکا به جز رئیس جمهوری و معاون اول نبايد 
فعالیت سیاسی و حزبی داشته باشد. يک مقام ارشد کاخ 
سفید در مصاحبه با واشنگتن پست گفت: خروج کانوی 
از کاخ سفید بســتگی به تصمیم ترامپ دارد و من بعید 
می دانم که رئیس جمهوری بخواهد مشاور ارشد رسانه ای 

خود را به دلیل فعالیت های سیاسی تنبیه کند.

   سارا سندرز که بود؟ 
سارا هاکِبی سندرز متولد 13 آگوست 1982 )22 مرداد 
1361( در ايالت آرکانزاس است. او آخرين فرزند و تنها 
دختر مايک هاکبی، فرماندار ســابق آرکانزاس )از سال 
1996 تا 2007( اســت. آشنايی ســندرز با سیاست از 
زمان کودکی آغاز شــد، زمانی که پدرش برای اولین بار 
در ســال 1992 برای فرمانداري آرکانزاس کانديدا شد. 
وی در زمان فرمانداری پدرش در ســال 2002 مديريت 
هماهنگی های میدانی دولت آرکانزاس را به عهده داشت. 
از ديگر فعالیت ها و تجربه او شامل خدمت به عنوان يک 
ارتباط منطقه ای برای امور کنگــره در وزارت آموزش و 
پرورش و همکاری در زمینــه انتخابات مجدد پرزيدنت 
بوش در اوهايو در سال 200۴ است. سارا سندرز به عنوان 
مدير سیاسی ملی برای پدرش، مايک هاکبی در 2008 
برای رقابت هــای انتخابات رياســت جمهوری خدمت 
کرده  است. در ســال 2016 هم پس از مديريت مبارزات 
انتخاباتی پدرش، او به عنوان مشاور ارشد برای انتخابات 
رياست جمهوری سال 2016 دونالد ترامپ، فعالیت کرد. 
او در 19 ژانويه 2017 توســط دونالــد ترامپ به عنوان 
معاون سخنگوی کاخ ســفید منصوب شده بود. سندرز 

متاهل است و سه فرزند دارد. 

حمله مجدد یمن به فرودگاه أبها
1  يگان ارتش و کمیته های مردمی يمن، بامداد جمعه فرودگاه »أبها« در جنوب عربستان 
را با استفاده از پنج پهپاد، هدف حمله قرار دادند. به گزارش ايرنا به نقل از شبکه تلويزيونی 
المســیره، اين حملات با پهپادهای بومی »قاصف 2کا« صورت گرفته است. يک منبع آگاه 
يمنی که خواســت نامش فاش نشــود، در اين باره گفت: به دنبال اين حملات، پروازهای 
فرودگاه أبها تعطیل شده اســت. »ترکی المالکی« ســخنگوی ائتلاف عربی به سرکردگی 
عربستان با تأيید اين حمله، مدعی شــد: پدافند هوايی ارتش سعودی، پنج پهپاد را بر فراز 
شهر  أبها  و استان خمیس مشــیط رهگیری و منهدم کرد. اين عملیات در پاسخ به حملاتی 
صورت گرفته که ائتلاف عربی به ســرکردگی عربستان پنجشنبه شــب گذشته، مناطق 
مختلف يمن از جمله شهر صنعا پايتخت را زير بمباران شديد قرار داد. يگان موشکی ارتش 
و کمیته های مردمی يمن، دو روز پیش نیز فرودگاه أبها را با موشــک کروز هدف قرار داده 
بود. شهر أبها، مرکز استان »عسیر« در جنوب غرب عربستان قرار دارد و مهم ترين شهر اين 

استان به شمار می رود. 
2  عربستان سعودی با ارســال نامه ای به شــورای امنیت مدعی دست داشتن ايران در 
حمله نیروهای يمنی به فرودگاه أبها در جنوب اين کشور شد. به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، عربستان سعودی با ارسال نامه ای به شورای امنیت سازمان ملل درباره حمله موشکی 
انصارالله يمن به فرودگاه »أبها« مدعی شد ايران در اين حمله دست داشته است. عربستان با 
اشاره به اينکه انصارالله يمن مسئولیت اين حمله را برعهده گرفته، اتهامات خود علیه ايران را 

مبنی بر حمايت تهران از اين حملات تکرار کرده است.
3  نخست وزير و وزير خارجه سابق قطر به عربستان سعودی توصیه کرد که برای پايان 
دادن به جنگ يمن از عمان کمک بگیرد. به گزارش فارس، »حمد بن جاسم آل ثانی« وزير 
خارجه سابق قطر به حمله ارتش يمن به فرودگاه بین المللی »أبها« عربستان سعودی واکنش 
نشان داد. آل ثانی در صفحه توئیتر خود نوشت:»انفجارهای عربستان سعودی که حوثی ها 
مسئولیت آن را بر عهده گرفتند، اتفاقاتی است که ما تمايل نداريم برای کشور دوست بزرگ 
رخ داد چرا که ثبات آن برای منطقه مهم است، بلکه آرزوی ما اين است که به صورت جدی 
علل بروز وضعیت کنونی مورد بازنگری و بررسی قرار گیرد، بازنگری در هیچ شرايطی عیب 
نیست«. وی افزود: »همچنان که کمک گرفتن از کشــور دوست عمان برای آغاز مذاکرات 
جدی برای پايان دادن به اين درگیری مردود که هرگز برنده و بازنده ای ندارد، عیب نیست.«

جدایی سارا از دونالد
آیا تغییرات در تیم رسانه ای کاخ طبیعی است؟

  تلسکوپ

 600 شرکت آمریکایی:
 به جنگ با چین خاتمه دهید

بیش از 600 شرکت آمريکايی در نامه ای خطاب 
به دونالــد ترامپ رئیس جمهوری اين کشــور، 
از وی خواســتند تا اختلافات تجــاری با چین 
را حل و فصل کنــد. به گزارش ايرنــا به نقل از 
رويترز، شــرکت های آمريکايی نســبت به بالا 
گرفتن جنگ تعرفه های گمرکــی ابراز نگرانی 
کرده و تأکید کردند   تعرفه هــای گمرکی ابزار 
مناسبی برای تغییر رفتار چین در زمینه تجارت 
نیست. نويســندگان اين نامه اعلام کردند؛ اين 
شــرکت های آمريکايی هســتند که سنگینی 
مالیات را به خاطــر اعمال تعرفه هــا بر دوش 
خواهند کشید و نه چین. از میان امضا کنندگان 
 Walmart« اين نامه، شرکت های بزرگی مانند
In« و »Target Corp« به چشــم می خورد. 
اين نامه در حالی نوشته شده که احتمالًا رؤسای 
جمهوری آمريکا و چین در حاشــیه نشســت 
گروه 20 که قرار اســت در روزهــای 28 و 29 
ژوئن )هفتم و هشــتم تیرماه( در شهر اوزاکای 
ژاپن برگزار شــود با هم ديدار کنند. ترامپ در 
مورد ديدار با »شــیء جی پینگ« در نشســت 
جی 20 گفت: اگر رئیس جمهوری چین حاضر 
به ديدار با وی نشــود، تعرفــه 25 درصدی بر 
کالاهای چینــی بــه ارزش 300 میلیارد دلار 
را فوراً عملی خواهد کرد. پیــش از اين آمريکا 
اعمال تعرفه 25 درصــدی بر کالاهای چینی را 
از 11 خرداد تا 25 خرداد به تعويق انداخته بود. 
برخلاف گفته های ترامپ بر تحت فشــار بودن 
اقتصاد چین، رويترز به نقل از تحلیلگران گزارش 
داد: صادرات چین به رغــم افزايش تعرفه های 
واشــنگتن علیه پکن در ماه گذشته میلادی به 
طور غیر منتظره ای افزايش يافته است. اطلاعات 
گمرکی نشــان می دهد با وجود انتظارها برای 
کاهش در صادرات ماه مه )ارديبهشت- خرداد(، 
میزان صادرات چین در اين ماه نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته میلادی 1.1 درصد افزايش 

داشته است.

  لنز

تجاوز جدید به غزه، 
راهپیمایی برای کرانه باختری
جنگنده های رژيم صهیونیستی بامداد جمعه 
در چند نوبت شرق نوار غزه را هدف حمله قرار 
دادند. به گزارش پايگاه خبری فلسطین الیوم، 
جنگنده های رژيم صهیونیستی در سه نوبت 
مواضع نیروهای مقاومت در منطقه الزيتون 
واقع در شــرق نوار غزه را هدف قرار دادند. 
جزئیاتی از خسارت های احتمالی اين حمله 
هوايی منتشر نشده اســت. در همین حال 
ارتش رژيم صهیونیســتی مدعی شده است 
که اين حمله در پاســخ به حمله موشکی   به 
شهرک صهیونیستی سديروت در مرز با غزه 
صورت گرفته است. رسانه های صهیونیستی 
پنجشنبه شب از به صدا در آمدن آژير خطر 
در شهرک نشین »سديروت« به دنبال شلیک 
موشک از نوار غزه به ســرزمین اشغالی خبر 
دادند  اما خــود اين حمله موشــکی پس از 
حملات صبح پنجشــنبه هواپیماهای رژيم 
صهیونیســتی به مناطقی از جنوب نوار غزه 
صورت گرفته اســت. جنگنده هــای رژيم 
اشغالگر قدس، منطقه ای کشاورزی در کرم 
ابو معمر واقع در شرق شهر رفح را هدف قرار 
داده بودند. اين در حالی اســت که  ساکنان 
نوار غزه جمعــه در راهپیمايی تحت عنوان 
»نه به الحاق کرانه ]باختری[« شرکت کردند 
که در راســتای راهپیمايی های بازگشــت 
است. راهپیمايی های بازگشت از 30 مارس 
سال گذشــته در مرزهای شــرقی نوار غزه 
آغاز شــد. عبداللطیف القانوع« ســخنگوی 
جنبش حماس اعلام کــرد راهپیمايی های 
بازگشــت، تا شکســت محاصره نــوار غزه 
همچنان ادامه خواهد داشت. پايگاه خبری 
»غزه بوســت« به نقل از سخنگوی حماس 
اعلام کرد راهپیمايی »نه بــه الحاق کرانه« 
برگزار خواهد شد تا تأکیدی بر اين باشد که 
ملت فلســطین، تصمیمات ظالمانه آمريکا 

علیه خود را نمی پذيرد. 

  گالری     

در دومین سالگرد 
آتش سوزی برج 
گرانفل لندن که 
به مرگ 72 نفر 

منجر شد، مردم 
در برابر ساختمان 

سابق این برج برای 
یادبود قربانیان 

جمع شدند. این 
عکس را گتی 

ایمیجز منتشر 
کرده است. 

صفحه یک 
روزنامه 

الشرق قطر 
را می بینید 

با این سوال 
که چه کسی 

سعی دارد 
شعله جنگ در 

منطقه خلیج 
)فارس( را 

روشن کند؟

و این هم صفحه 
یک مجله 

اکونومیست که با 
عکس یک دستبند، 
کلمه هنگ کنگ را 
ساخته و در واقع به 
اعتراضات اخیر در 
این کشور پیرامون 

قانون استرداد 
مجرمان به چین 

اشاره دارد.

مارتا، مهاجم 
تیم ملی زنان 
برزیل بعد از 
زدن گلی در 

دقیقه 27 بازی 
با استرالیا 

در چارچوپ 
مسابقات جام 
جهانی فوتبال 

زنان. برزیل البته 
 این مسابقه را
3 بر 2 باخت. 
این عکس را 

رویترز منتشر 
کرده است.
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رقابت تنگاتنگ سه فیلم و 
شکست باورنکردنی فرخ نژاد

در اولین هفته از اکران عید فطر چه گذشت؟

  سايت نگار

حقوق میلیاردی ستاره نفروش و ادامه داستان رامبد و نگار
1   سايت نگار امروز بسیار تحت تاثیر سفر رامبد و همسرش به کانادا برای تولد 

فرزندشان است:
بخشی از یادداشــت علیرضا زمانی در خبر آنلاین : بله آقای»جوان«، به رغم فریادهای 
تصنعی که در برنامه سر می دهید که»ما خوبیم«، اینک می بینید که ما حال مان خوب 
نیست.  اگر»جوان« به مدد نادیده گرفتن دردهای جامعه  و انکار آن در برنامه اش، دستمزد 
کلان می گیرد و به سفر می رود و حالش خوب است اما جامعه، آن فریادِ »ما خوبیم« را 
تمســخر خودش تلقی می کند. وقتی او حال جامعه اش را در یک تئاتر روحوضی انکار 
می کند و  می کوشد آن را سرکوب کند، جامعه نیز واکنش نشان می دهد و حالا»جوان« 
است که احتمالا حالش خوب نیست  ... فارغ از ارزیابی و داوری در باره شیوه   واکنش ها، 
اما جامعه با چه زبانی بایــد به هنرمندانش بگوید »آقای جوان« تــو را نمی دانیم، اما ما 

حال مان خوب نیست.

2   پرويز پرستويی با انتشار تصويری از خود، رامبد جوان و نگار جواهريان درباره 
علت سفر اين زوج به کانادا، در اينستاگرام نوشت: ...کمی  تحمل داشته باشید و دست 
به دست هم بدهید تا توسط پلیس اینترپل رامبد و همســرش را دستگیر و به محکمه 
کشیده تا محاکمه شان کنند ،که چرا پول بیت المال را به خارج از کشور برده تا همسرش 
زایمان کند. ولی یه سوال دارم و خطاب ام به همه ملت ایرانه، اگر دختر دارید و باردار باشد 
معمولا موقع زایمان دختر دوست دارد مادرش در کنارش باشد یا مادر شوهرش؟ از قدیم و 
ندیم یادمونه که در چنین مواقعی دختر با مادر راحت تر است تا خانواده همسر، با انصاف ها 
الان اگه همسر رامبد در ایران زایمان می کرد همه مشکلات مملکت حل می شد؟....خوب 
نگار جواهریان، مادر و خواهر و فامیلاش ســاکن مونترال هستند، آیا باید در تنهایی در 
تهران بدون یارو یاور و تنها به کمک رامبد کودک خود را به دنیا بیاورد؟ چرا نباید پیش 
خانواده اش باشد؟ آیا شما به بستگانتان ، دختر، پسر، فامیل که در خارج از کشور دارید سر 
نمی زنید؟ پس این صف های طویلی که در کنار سفارتخانه ها در ایران کشیده شده همه 

دشمن هستند و ضد ایرانی؟

3   محمود رضوی تهیه کننده ماجرا ی نیمروز هم در پستی نوشت:
  این روزها با انتشار چند عکس از رامبد جوان، او و همسرش مورد حملات شدید قرار گرفته 
و از چپ و راست و از روشنفکر تا متحجر و زامبی های مجازی به او حمله می کنند و مورد 
استهزاء و سرزنش قرارش می دهند.  واقعیت ماجرا این است که من هم با چندتابعیتی، 

اقامت از سرِ سرخوشی و... در دیگر کشورها مخالفم، ولی برای همه!
 گاهی برخی برای تحصیل یا درمان و یا در کنار خانواده قرار داشتن، مجبور به سفرهای 
این چنینی هستند و حتی اقامت موقت برای تحصیلات عالیه را در دانشگاه های خاص، 
ضروری می دانم.  حال سوال اینجاست در حالی که مدت هاست فرزندان برخی مسئولین، 
چهره ها، مدیران و... هر روز از یک کشــور تصاویر مشعشع می فرستند، یا برخی دیگر از 
همکاران ما هر ماه یا هر فصل در جاهای مختلف دنیا اقامت و حضور دارند، صفحات مجازی 
هم از تصاویر آن پر می شود و به آن می بالند ولی خیلی ها در مورد آنها سکوت کرده اند!! 
 حال چه شــده که همه بر خود فریضه می دانند، رامبد جوان را اینگونه زیر سوال ببرند و 
تخطئه و تخریب کنند؟  و این حملات تبدیل به موج و درخواســت از سیما و غیره برای 
برخورد با ایشان شود؟  آیا این حملات غیر عادی و غیر طبیعی نیست! ضمن اینکه شاید 

رامبد جوان و خانم جواهریان دلایلی غیر از اقامت، برای حضور در کانادا داشته باشند!

4   جواد محمدی مدير مسئول عصر ايران هم اينگونه به ماجرا واکنش نشان داد: 
به باور من، آن که باید مورد هجمه قرار بگیرد، رامبد جوان نیســت بلکه کسانی هستند 
که کار کشور را بدانجا رسانده اند که رامبد جوان و بسیار بســیار مانند او، دوست دارند 
فرزندان شــان را در خارج از ایران به دنیا بیاورند تا وطن دومی  برای خودشان دست و پا 
کنند. کسانی باید مذمت شوند که با سوء مدیریت خود باعث شده اند هر روز تعداد قابل 
توجهی از ایرانیان جلای وطن کنند و به شرق و غرب عالم بروند تا بدانجا که طبق اعلام 
مقامات رسمی، ایرانیان در 120 کشور جهان پراکنده شده اند؛ آن هم نه اندکی از جمعیت 
که 5 تا 6 میلیون نفر و حدود 7 درصد از کل جمعیت ایران! غم انگیز نیست؟! مسئولانی 
باید از شدت شرم، سرخ و سیاه شوند که با ندانم کاری های خود، اندیشمندان و جوانان 
نخبه ایرانی را از وطن می رانند، دانشــگاه ها و مراکز علمی  جهان را آکنده از دانشمندان 

ایرانی می کنند و جامعه ایران را از وجود آنها محروم می سازند.
آنان که نگران به دنیا آمدن نوزاد رامبد و نگار در کانادا هستند، آیا به همان اندازه که در این 
باب داد و هوار کردند، از فرار مغزهایی که با سرمایه های ملی بزرگ شده و موقع »باردهی« 

به خارج رفته اند نیز غم زده اند یا فقط از سفر زنان در دوران»بارداری« آشفته می شوند؟

5   اين روزها چند پروژه پرستاره در شبکه نمايش خانگی هست که يا شکست 
خوردند يا رو به شکستند. دعواهای بین بازیگران و عوامل سریال ها و سرمایه گذاران 

بالا گرفته و حاشیه ها بسیار است.
اما این دستمزدهای نجومی  چقدر هستند؟ این پرسش را درباره دریافتی ۴00میلیونی 
یک سوپراستار مرد پرسیدیم. در میزگردی که با حضور حامد عنقا تهیه کننده سریال 
»قلب یخی«، نادر معماری از مدیران موسسه دنیای تصویر هنر و سعید رجبی فروتن از 
بنیانگذاران شبکه نمایش خانگی در سازمان سینمایی، در کافه خبر برگزار می شد. حامد 
عنقا خیلی صریح تاکید کرد:»۴00 میلیون؟ این بزرگوار برای یک سریال شبکه نمایش 
خانگی یک میلیارد تومان گرفته است به طور ماهانه.« جالب اینکه دو مهمان دیگر هم 

این رقم را تائید کردند. 
البته رجبی فروتن تاکید داشــت که با نظام دســتوری نمی توان جلوی پرداخت های 
اینچنینی را گرفت و تنها باید اتحادیه های صنفی و خود تهیه کنندگان جلوی این نظام 

پرداخت را بگیرند تا این پرداخت ها با بخشنامه ها زیر میزی نشوند.
جالبتر اینکه این دریافت ها بر خلاف دستمزد کارکنان دولت معاف از مالیات هم هستند 
و بازیگری این رقم را می گیرد که به گفته پخش کنندگان، سلبریتی بفروش هم نیست و 

البته او تنها یکی از گران های سینمای ایران است.

6   علی مصطفوی نیا، دادستان گیلان درباره ويدئوی منتشر شده از »ضرب و 
شتم خانم آمر به معروف در شهر خمام استان گیلان« به خبرگزاری تسنیم گفت 
که پرونده قضايی در اين رابطه تشکیل شد و ضاربان وی تحت پیگرد قانونی قرار 
گرفتند.  به گفته این مقام قضایی ایران: »در پی تذکر این خانم به چند فرد هنجارشکن 
که با عدم رعایت حجاب اسلامی  و اقدامات دیگر، عفت عمومی  را جریحه دار کرده بودند 

تعدادی از آن ها به ضرب و شتم وی پرداختند.«
خبرگزاری مهر روز گذشته ویدئویی منتشر کرده است که لحظه ای را نشان می دهد که 

زنی، زن چادری را هل می دهد و به زمین می اندازد.
این خبرگزاری به نقل از امام جمعه خمام نوشــت که»ضاربان افرادی بودند که با کشف 
حجاب کامل، در مقابل شهرداری خمام در حال رقصیدن بودند.« خبرگزاری مهر قبلا از 

بازداشت ضاربان خبر داده بود.

7   خبرآنلاين: ســیامک انصاری در يکی دو سال گذشته بعد از يک دهه نقش 
کلیدی در پروژه های مهران مديری از کنار او رفته است. جدایی خودخواسته ای که از 
فصل های پایانی »دورهمی« آغاز شد و بعد از پروژه سینمایی »ساعت 5عصر« رسما اتفاق 
افتاده است. حالا او در جمع »هیولا«یی ها نیست و خودش »زهرمار« را با جواد رضویان 

روی پرده دارد. فیلمی کمدی که ورژن ضعیف تر از رسوایی ده نمکی است.
این دو البته با اعلام مسئول سیمافیلم طرحی برای ســاخت سریال طنز به رسانه ملی 
داده اند که تصویب هم شده است. مهران مدیری هم پروژه ای مجزا برای ساخت سریال 
دارد که اتفاقا مدیر سیمافیلم آن خبر را هم اعلام کرده است. مهران مدیری بعد از سیامک 
انصاری سعی کرده فرهاد اصلانی را پارتنر خود کند. احتمالا در سریال تلویزیونی اش هم 
از چنین گزینه هایی بهره می گیرد اما طنز خاص مدیری در این ســال ها همیشه بر پایه 
کاراکتر  »دانای کل« انصاری پیش می رفت و حالا او چنین کاراکتری را در کارهایش کم 
دارد. درست مثل انصاری که قبل و بعد از کارهای مدیری، هیچ وقت در کاراکتر نقش اول 
نبود. چه در کارهای کاردان، چه پروژه هایی که خودش برای شبکه نمایش خانگی داشت 
و چه این بار در »زهرمار«. اینکه زوج او با رضویان بتواند به عنوان انشــعابی از کارهای 
مدیری به یک جریان پربیننده بدل شود هم به سختی می توان درباره اش پیش بینی کرد 

و احتمالا این پروژه ای باخت باخت برای هر سه آنهاست.

8   تیم ملی والیبال لهستان با حضور ويتال هینن، سرمربی بلژيکی و پرحاشیه 
خود در ارومیه حضور دارد تا رقابت های هفته سوم لیگ ملت های 2019 را برگزار 

کند.

لهستانی ها اخیراً بعد از اظهارات زننده و تند کوبیاک، کاپیتان تیم ملی این کشور مورد 
توجه رســانه های جهان قرار گرفته اند؛ هرچند که فدراسیون جهانی به آنها توصیه کرد 

بابت اظهارات کوبیاک از ایرانی ها عذرخواهی کنند.
محمد حضرت پور، شهردار ارومیه  طی مراسمی  در ساختمان شهرداری، عنوان شهروند 
افتخاری را به  ســرمربی و کاپیتان تیم ملی والیبال لهستان اهدا کرد. این اقدام شهردار 

ارومیه بعد از حواشی اخیر لهستانی ها کمی  عجیب به نظر می رسید.

9   مطالب ضد و نقیض زيادی درباره مصرف کاکائو و فوايد يا مضرات آن در فضای 
مجازی منتشر می شود.

اما آیا مصرف کاکائو سودمند است یا می تواند مضرات مختلفی را داشته باشد؟ آیا خوردن 
شیرکاکائو و شکلات های حاوی کاکائو برای افزایش انرژی بزرگسالان مناسب است؟!

پاسخ دکتر منتظر، پزشک و پژوهشگر و مولف طب ایرانی ـ اسلامی  به این سوال:
 »زیاده روی در مصرف چای وارداتی، قهوه، نسکافه و کاکائو موجب افزایش سودا در بدن 
می شود ضمن اینکه طبق اخبار واصله در ایران کاکائوی واقعی نداریم و آنچه به نام کاکائو 

رواج دارد، ماده ای شبیه سازی شده است.
بنابراین توصیه می کنیم مصرف این ماده غذایی را کاملا محدود کنید.«

10   قطع يک باره برنامه »دستان« و بعد از آن، عدم حضور سجادی در تلويزيون 
مشخص کرد که داستانی پشــت اين ماجرا نهفته است و غیر از روند نامشخص و 

سردرگم تلويزيون در حوزه موسیقی، انگار مشکل اين بار، شخص اوست.

عباس سجادی که اکنون مدیرعامل بنیاد آفرینش های هنری نیاوران است، درباره این 
ماجرا به خبرنگار ایرناپلاس گفت: بعد از حضور استاد شجریان با همراهی اصغر فرهادی 
در سال ۹5 برای بازدید از یک نمایشگاه نقاشی در فرهنگسرای نیاوران که ارتباطی هم 
با صداوسیما ندارد، من را به صداوســیما احضار کردند و رسماً اعلام کردند باید نامه ای 
بنویسی و اعلام کنی من مواضع آقای شجریان را قبول ندارم. من گفتم اصلًا چه ربطی 
دارد؟ من مدیر یک مجموعه فرهنگی هستم و ایشــان آمده اند آنجا برای بازدید از یک 
نمایشگاه و من هم طبق وظیفه اداری و اخلاقی ام از ایشان و آقای فرهادی استقبال کرده ام. 
مصرانه اعلام کردند اگر چنین نامه ای در اعلام برائت از ایشان ننویسی، برنامه »دستان« 
را قطع می کنیم. بنده هم اعلام کردم برنامه »دستان« که هیچ، اگر دستان خود من را هم 
قطع کنید در حوزه ای که به من ارتباط ندارد، چیزی نمی نویسم و این طور شد که برنامه 

را به رغم استقبال وسیع مردم قطع کردند.

11   بخشی از يادداشــت عباس عبدی در اعتماد: »اگر کسی دروغ بگوید ما از آن 
متنفر می شــویم ولی به پلیس اطلاع نمی دهیم. یا در مورد حجاب، افراد زیادی هستند 
که طرفدار سفت و سخت حجاب هستند و بی حجابی را قبول ندارند، ولی به لحاظ عرف 
اجتماعی و در حد متعارف آن را جرم نمی دانند، هرچند به لحاظ رســمی  و قانونی جرم 
است و آن ها حاضر نمی شوند که در این مورد اقدام به خبرچینی کنند، یا مثلًا شادی های 
دسته جمعی از این نوع است که افراد بسیاری وارد این برنامه ها نمی شوند ولی آن را زشت 
نمی دانند یا محکوم نمی کنند. حتی اگر زشت هم بدانند آن را جرم که شایسته مجازات 

باشد و نظم اجتماعی را مختل کند نمی دانند.«
عبدی در ادامه نوشت: »مبنای جرم انگاری باید نظم و عفت عمومی  باشد. حد و حدود این 
را می توان از طریق ارجاع به عرف عمومی  پیدا کرد. تا فلسفه جرم و مجازات مورد بازنگری 
قرار نگیرد، همچنان دچار این مشــکلات خواهیم بود و دستگاه های رسیدگی کننده را 

دچار فرسایش و مردم را عصبانی خواهیم کرد.«

12   کمال تبريزی درباره آخرين ساخته اش »ما همه با هم هستیم« به سینما سینما 
گفت: نمی گویم که نماد در این فیلم نیست ولی آنقدر بی در و پیکر که برخی نمادسازی 
می کنند، هم نیست. به خاطر شرایط جامعه مان، یکســری از مخاطبان همیشه سعی 
می کنند برای هر شخصیتی، ما به ازای خارجی پیدا کنند و همیشه دنبال استعاره و نماد 
هستند. به لحاظ مفهومی  این فیلم نمادین است و نه به لحاظ اینکه برای هر شخصیت 

بخواهیم ما به ازای بیرونی پیدا کنیم.
ســقوط هواپیما در فیلم می تواند نمادی از بحران های اقتصادی در جامعه و مشکلات 
معیشتی باشد. دوست ندارم آدم های تندرو فیلم های من را ببینند، افراد معتدل بیشتر 

فیلم های من را درک و با آن ارتباط برقرار می کنند.

نخستین هفته از اکران عید فطر گذشت و به ترتیب 
سه فیلم »ما همه باهم هســتیم« به کارگردانی 
کمال تبریزی، »شــبی که ماه کامل شد« ساخته 
نرگس آبیار و »سرخپوســت« به کارگردانی نیما 
جاویدی ســهم عمده ای از گیشــه را از آن خود 

کردند. 
   فروش هفت میلیاردی مديون ســه فیلم 

روی پرده
این هفته سینمای کشور توانست به فروش هفت 
میلیارد و 55۳ میلیون تومانی دست پیدا کند که 
چهار میلیارد و 650 میلیــون تومان آن به تهران 
اختصاص داشته است. با پایان ماه رمضان بار دیگر 
گیشه سینمای ایران تا حدود زیادی رونق گرفت و 

با افزایش حدودا سه میلیاردی همراه شد.
این هفتــه همچنیــن 666 هــزار و 2۸7 نفر در 
سالن های سینما به تماشای فیلم های روی پرده 
نشستند که سهم تهرانی ها ۳۳5 هزار و ۴05 نفر 
بوده اســت. کمال تبریزی در تازه ترین ســاخته 
ســینمایی اش، »ما همه باهم هستیم« با  بیش از 
10ستاره ســینمای ایران ازقالب داستانی بدیعی 
سود جســته.  لیلا حاتمی ، مهران مدیری ، پژمان 
جمشــیدی ، محمدرضا گلزار ، ویشــکا آسایش ، 
هانیه توســلی ، مانی حقیقی ،  جواد عزتی ،  سروش 
صحت ، مهران غفوریان و حسن معجونی از جمله 
ســتارگان این فیلم هســتند.  فیلم خوب شروع 
می شود و روایت فیلم تماشــاگر را با خود می برد 

اما از نیمه فیلم شــوخی ها تمام می شود و فیلم از 
ریتم می افتد. 

نکته جالب توجه این فیلم حضور دوباره محمدرضا 
گلزار و مهران مدیری پــس از »رحمان 1۴00« 
ســاخته منوچهر هادی در یک فیلم است، این دو 
که موفقیت فیلم هادی را تــا زمانی که روی پرده 
بود تضمین کرده بودند حال در شــکل و شمایلی 
دیگر در فیلم تبریزی به ایفای نقش می پردازند که 
البته در این فیلم آنچنان نقش حیاتی و مهمی را 

ایفا نمی کنند.
»ما همه باهم هســتیم« در این هفته دو میلیارد 
و 1۴0 میلیون تومان فروش داشته و صدرنشین 
گیشه هفتگی بوده اســت تا پایان دهنده حضور 

مستمر »تگزاس 2« بر صدر گیشه باشد.
فروش این فیلم تا به امروز از مرز سه میلیاردونیم 
گذر کرده است و به نظر می رسد که به این زودی ها 

شیب فروش آن نزولی نشود.
نرگس آبیار کارگردانی که با ســاخت فیلم هایی 
چون »شیار 1۴۳« و »نفس« توانست نام خود را به 
عنوان یکی از فیلمسازان صاحب ایده و خلاق بر سر 
زبان ها بیندازد، در تازه ترین ساخته سینمایی اش 
جسارت زیادی به خرج داده است و به سراغ فیلمی 
سخت به نام »شبی که ماه کامل شد« رفته است، 
فیلمی که در زمــان نمایش در جشــنواره مورد 
تحســین قرار گرفت و تمجید شهامت آبیار برای 

ساخت آن را به همراه داشت.

»شبی که ماه کامل شــد« با بازی هوتن شکیبا و 
الناز شاکردوســت با وجود آنکه از همان روزهای 
نخســت اکران مورد هجمه شدیدی قرار گرفت و 
با برچسب های سفارشی ســازی و ... به مخاطبان 
معرفی شد اما توانست از پس این تبلیغات منفی 
موفقیت آمیز گذر كرده و نظــر علاقه مندان را به 

خود جلب کند.
این فیلــم در این هفتــه دومین فیلــم پرفروش 
سینمای ایران بود و توانســت رکورد دو میلیارد 
و 20 میلیــون تومانی را به نام خــود ثبت کند تا 
تعقیب کننده جدی »ما همه باهم هســتیم« در 

گیشه باشد.
ســومین فیلم پرفروش گیشــه »سرخپوست« 
دومین فیلم ســینمایی نیما جاویدی اســت که 
با بــازی متفاوت نویــد محمدزاده توانســته اثر 
معمایی متفاوتی در سینمای ایران باشد و با ریتم 
و ضرباهنگ تندی کــه دارد مخاطب را تا آخرین 

لحظه با خود همراه کند.
نکته مثبت این فیلم که تمامی تماشاگران هم بر 
آن هم نظر هستند، بازی خوب، به اندازه و متفاوت 
نوید محمدزاده نسبت به نقش های پیشینش است 
که به واقع یکی از برگ برنده های »سرخپوست« به 
شمار می آید و همانطور که جاویدی در مصاحبه ای 
اعلام کرد انتخاب او نابودی مطلق بود یا برد خوب 
که نتایج نشــان می دهد او به برد خوبی رســیده 

است.
در این بین نباید از کارگردانی حرفه ای، پروداکشن 
جذاب و عظیم، فیلمبرداری مثال زدنی و موسیقی 
بسیار مناسب و خوب فیلم هم گذشت که همه و 
همه دست به دست هم داد تا شاهد فیلم جذابی 
باشیم. »سرخپوست« هم در هفته اخیر از حملات 
و تخریب ها جان سالم به در نبرد و همواره مقابل 
»شبی که ماه کامل شد« قرار گرفت اما گویا این 
جوســازی ها آنچنان مورد توجــه مخاطبان قرار 
نگرفته است و آن ها به تماشــای فیلم های خوب 

روی پرده نشستند.
گواهی آن هم فروش یک میلیارد و 651 میلیون 
تومانی »سرخپوست« در این هفته است، فیلمی 
که در کل حدود یک میلیارد با صدر گیشه فاصله 
دارد و بایــد دید تــوان جبران ایــن فاصله را در 

هفته های پیش رو پیدا خواهد کرد یا خیر؟
شاید هیچکس فکرش را هم نمی کرد که »دختر 
شیطان« ساخته قربان محمدپور در گیشه ناکام 
بماند و به فروش خوبی دســت پیدا نکند، اما این 
اتفــاق رخ داد و محمدپور تا به امروز نتوانســته 
موفقیت فیلم پیشــین خود »ســلام بمبئی« را 
تکرار کند. )بخش هایی از این گزارش با استفاده از 

اطلاعات خبرآنلاین تنظیم شده است.(

اینجا ورزشــگاه ســانتیاگو برنابئو، زمین مسابقات 
تیم رئال مادرید اســت. همین دو  روز پیش. تعجب 
نکنید. مســابقه اي در کار نبوده اســت. این مراسم 
معارفه رســمي  ادن  هازارد، بازیکن جدید تیم رئال 
مادرید اســت که به تازگي از تیم چلسي به این تیم 
آمده است. 50هزار نفر با حضور در سانتیاگو برنابئو و 
البته خرج کردن 50یورو توانسته اند در این ورزشگاه 

حاضر شوند و این مراسم را ببینند. این سومین مراسم 
پرتماشاگر معرفي بازیکن جدید در این ورزشگاه و 
براي رئال مادرید است. رونالدو با 75هزار نفر و کاکا 
با 55هزار نفر جمعیت، در رده اول و دوم این لیست 
قرار دارند. در میان کل بازیکنان جهان هم رونالدو با 
75هزار، مارادونا با 65هزار و ابراهیموویچ با 60هزار 
نفر، در رده اول تا سوم قرار دارند و  هازارد حالا ششم 

شده است. جالب خواهد بود اگر بدانید که این مراسم 
از 1۹بازي خانگي رئال مادرید در این فصل بیشــتر 
تماشاگر داشته اســت. بهتر است آقایان مسئول در 
وزارت ورزش و البته مدیران عامل باشگاه هایي مثل 
استقلال و پرسپولیس این تصاویر را ببینند و کمي  
در مورد رونمایي از بازیکن ها در فصل نقل وانتقالات 

فکر کنند. 

 همین حوالی

خوش آمدگويي 50هزار نفري
مصطفی آرانی

 واگویه های انتظار
هربار كه دستم را مي فشاري/پرنده ديگري آزاد مي شود

و ماهي كوچكي/به دريا برمي گردد

 دستور زبان عشق
تا کی دل خسته زنگ بايد بخورد/هی تهمت نام و ننگ بايد بخورد

عاشق بشويم هر چه بادا بادا/گاهی سر ما به سنگ بايد بخورد
علیرضاعباسي جلیل صفربیگی

دختر پنج ســاله ام مثل هر انسان دیگری از پیری 
بیزار اســت. مادربزرگ پیرم هــم از پیری بیزار 
بود. می گفت لعنت به پیری و با اینکه دســت کم 
۴0سالی از جوانی اش می گذشت، هنوز دلتنگش 
بود. دلتنگ پاهایی که تنــد می دویدند. دلتنگ 
لولای زانوهایی که بدون درد باز و بسته می شدند 
و پله ها را بالا و پایین می رفتند. دلتنگ کمری که 
خم نبود. صاف بود و بی دردسر می چرخید به هر 
سویی که می خواســت. مادربزرگ پیرم از پیری 
بیزار بود و هر روز روی مبلی که قالب تنش رویش 
مانده بود می نشســت و چرخ می زد در خاطرات 
قدیم. در خاطرات زنی کــه رفقای همدمش زنده 

بودند و عمودی. در خاطــرات روزهایی که حیاط 
خانه اش بــوی یاس و اقاقیــا مــی داد و از اخبار 
خیابان و شــهر مطلع بود و می دانســت کشور را 
که می گرداند و می دانست با یک اسکناس پانصد 

تومانی چه می شود خرید. 
مادربزرگم از پیری بیزار بود. چرا نباشــد؟ پیری 
از او زندگــی را گرفتــه بود و چنــد کیلو خاطره 
تحویل داده بود و بعد آلزایمر، همان را هم گرفت. 
مادربزرگم کم کم بوی یــاس و اقاقیا را هم از یاد 
برد. مادربزرگم نه تنها همــه زنده های اطراف که 
حتی خودش را هم فراموش کرد. پیری برایش چه 

چیزی باقی گذاشت؟ هیچ چیز.

دختر پنج ســاله ام مثل هر انسان دیگری از پیری 
بیزار است و بارها ازم خواســته پیر نشوم. گاهی 
برایــش موعظه می کنــم که پیــری نتیجه همه 
سال هایی اســت که زندگی کرده ایم. پیری یعنی 
پختگی، یعنی خردمندی، یعنی باتجربگی محض. 
موعظه که تمام می شــود برای خودم دهن کجی 
می کنم و آهسته می گویم فایده اش چیست وقتی 
در نهایت مثل گیاهی، آب و آفتاب ندیده در اتاقکی 

غم زده جان خواهیم داد. 
من هم مثل دختر پنج ساله ام، مثل مادربزرگم و 
مثل هر انســان دیگری از پیری بیزارم. اما کی به 

بیزاری ما اهمیت می دهد؟ پیری در کمین است.

  ستون فقرات

جوانی، جوانی، جوانی
آنالی اکبری
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گروهتلویزیون  
هفتصبح

»بانوي عمارت« ســال پيش تبديل به يك اتفاق شد و 
توانست نظرها را به سمت خود جلب كند. اين سريال در 
غالب نظرسنجي ها از جمله نظرسنجي صداوسيما و نيز در 
جشنواره جام جم يكه تازي كرد. دو بازيگر اصلي آن يعني 
مريم مومن و حسام منظور هم تحسين شدند و به شهرت 
رسيدند. با چنين عقبه اي طبيعي است كه خبرها درباره 
فصل دوم آن وسوسه برانگيز باشــد. خبرهايي درباره 
آخرين وضعيت »بانوي عمارت 2« به دســتمان رسيده 
است كه در گزارش امروز آن ها را مرور مي كنيم. طبعا براي 
پروژه اي كه در پيش توليد است، هر لحظه احتمال تغيير 

و تبديل وجود دارد.

   غيبت حسام منظور
جالب ترين اتفاقي كه درباره سري دوم »بانوي عمارت« افتاده 
عدم حضور حسام منظور اســت. اين بازيگر در نقش ارسلان 

میرزا قوانلو قاجار مزد سال ها حضور روي صحنه و صبر براي 
رسیدن به يك نقش خوب در مديوم تصوير را گرفت. بازي اش 
به دل خاص و عام نشست و از او چهره اي مشهور ساخت. حالا 
شنیده مي شود جناب منظور در فصل دوم حضور ندارد. چرا؟ 
بر اساس شنیده ها مبلغ دستمزد اين بازيگر بالاست )چندين 
برابر از دستمزدي كه براي فصل اول گرفت( و به همین خاطر 
سازندگان گفته اند از عهده چنین هزينه اي برنمي آيند. اين 
خبري است كه هفته پیش شنیديم و نمي دانیم در روزهاي 
آينده چه فعل و انفعالاتي میان منظور و ســازندگان »بانوي 

عمارت« رخ خواهد داد.

  حسن فتحي جانشين حميدنژاد؟
سال پیش عزيزالله حمیدنژاد كارگردان»بانوي عمارت«گفته 
بود فصل دوم آن را نمي ســازد: »متأســفانه با طرح موجود 
اعتقادی به بهتر شدن فصل دوم اين سريال تلويزيونی ندارم. 
بنابراين ترجیح می دهم فصل دوم اين سريال ساخته نشود 
تا شــیرينی ديدن »بانوی عمارت« همچنان نزد مخاطبان 
محترم باقی بمانــد.« از روزي كه حمیدنــژاد انصراف خود 
را اعلام كرد، ســازندگان به دنبال يك كارگردان جانشــین 

ِمناسب بودند؛ كسي كه بتواند فصل دو را قدرتمندتر از سري 
اول  بسازد. حسن فتحي گزينه اصلي براي ساخت فصل دوم 
سريال بوده است اما اين كارگردان قصد ساخت پروژه اي ديگر 
را دارد و به احتمال زياد پاســخش منفي است. احمد امیني 
ديگر گزينه اي اســت كه مورد توجه تهیه كننده بوده است. 
مذاكره با امیني ادامه دارد و احتمال همكاري او وجود دارد. اين 
كارگردان هر آنچه در تلويزيون ساخته موفق بوده است و پیرو 
همین كارنامه روشن مي توان به موفقیت فصل دوم »بانوي 

عمارت« خوشبین بود.

  قصه از كجا شروع مي شود؟
درباره داستان فصل دوم، پیش تر فیلمنامه نويس توضیح داده 
بود. احسان جوانمرد گفته بود:» در فصل دوم می توانیم شاهد 
ادامه زندگی آهو)نديمه فخر الزمان با بازي نیكي نصیريان( 
باشــیم و بعضی از کاراکتر های فصل يک هم حضور خواهند 
داشت.« چندي پیش مجید مولايي تهیه كننده سريال هم 
در مصاحبه اي اينطور به خبرگزاري فارس گفته بود:» قصه 
فصل جديد »بانوی عمارت« بعد از ۱۲ سال از پايان فصل اول 
آغاز می شود. يعنی مقطع تاريخی که در فصل دوم اين سريال 

خواهید ديد از بعد از اســتبداد صغیر در ايران آغاز می شود و 
ادامه پیدا می کند« و مي دانید كه استبداد صغیر به دوره ای يک 
ساله از تاريخ سیاسی ايران اطلاق می شود که از تیر ۱۲۸۷، با 
به توپ بستن مجلس شورای ملی توسط محمدعلی شاه آغاز 
شد و در تیرماه ۱۲۸۸ با فتح تهران توسط مشروطه خواهان و 

پناهنده شدن محمدعلی شاه به سفارت روسیه پايان يافت.

  بازگشت دوباره رشيد
همانطور كه تهیه كننده سريال توضیح داده، قصه فصل دوم 
۱۲ ســال بعد از اتفاقات فصل اول »بانــوي عمارت« روايت 
مي شود. حالا بشنويد كه ابتداي داســتان با بازگشت دوباره 
رشید همزمان شده. رشید )با بازي میلاد میرزايي( پسر حاج 
فتاح و خواســتگار فخرالزمان است؛ همان كسي كه با تهديد 
ارسلان میرزا )حســام منظور( عرصه را رها كرد. در ابتداي 
فصل جديد رشید براي انتقام بازمي گردد و داستان از همین 

جا ادامه مي يابد. 

  سرنوشت شخصيت ها
فعلا كه حسام منظور با سازندگان »بانوي عمارت« به توافق 
مالي نرسیده است. در صورت توافق هم برخي شخصیت ها در 
قصه حضور نخواهند داشت از جمله جواهر با بازي مینا وحید. 
تكلیف شــخصیت هاي ديگر فصل اول سريال هم به زودي و 
همزمان با پیش تولید مشــخص خواهد شد. »بانوي عمارت 
۲« آبستن خبرهاي زيادي اســت كه برخي از آن ها را مرور 
كرديم. سواي اين حواشي كه ذات سريال سازي است، »بانوي 
عمارت« هواخواه زياد دارد و بینندگان مشتاقانه منتظر فصل 

دوم آن هستند.

   توئیت بازی
دستمزدهاي سرسام آور پس از شهرت

کامنت ها

در گزارش اصلي به يك شايعه اشاره شده است. اگر نخوانده ايد 
يك بار ديگــر آن را مرور مي كنیم. ماجرا از اين قرار اســت كه 
حســام منظور براي حضــور در فصل دوم »بانــوي عمارت« 
درخواســت رقمي براي دســتمزدش داده كه تهیه كننده از 
تامین آن برنمي آيد. منظور وقتي با پیشنهاد سري اول مواجه 
شد، بازيگر مشهوري براي قاطبه مخاطبان نبود. او سال ها در 
تئاتر بازي كرده بود ولي پیشنهاد درخوري براي مديوم تصوير 
نداشت. او اولین كســي نیست كه بعد از شــهرت درخواست 
دستمزدي بالاتر مي دهد. نمي دانیم سرنوشت منظور در سريال 
چه مي شــود اما اين سوال مطرح اســت كه دلبستگي و علقه 
به »بانوي عمارت« ندارد تا چشــم روي بخشي از درخواست 
مالي اش ببندد؟ اصلا اين روش درستي است كه برخي بازيگران 

پیش مي گیرند؟ 

  وحيد سعيدی:  بعضی شعرها و ضرب المثل ها  حکايت آن 
دسته از جماعت بازيگرانی هستند که تا ديروز برای ديده شدن 
تلاش می کردند  اما به محض اينکه با يکی دو سريال به چشم 
آمدند، روزگار گذشته شان را فراموش کردند و يادشان رفت که 
برای گرفتن نقش و حتی انتشــار يک گفت وگوی ساده چقدر 

واسطه می تراشیدند.

  احمد رنجبر:  محاســبات بازيگران خارج از تصورم است. 
سال هاست خبرنگار حوزه سینما و تلويزيون هستم و نمي توانم 
از شعار والاي بازيگران درباره رسالت هنر و چانه هاي عجیبي 
كه بر سر پول مي زنند، سر دربیاورم. معدود بازيگراني هستند 

كه بعد از شهرت »حرفه اي« باقي بمانند.

  مرجان فاطمی:  زمانی که هوتن شــکیبا بــه خاطر بازی 
در »وقتی که ماه کامل شد« ســیمرغ گرفت، در همین صفحه 
نوشتیم که آيا حاضر می شــود باز هم با تیم »لیسانسه ها« کار 
کند؟ او با اينکه چنین افتخاری کسب کرده بود برگشت و مجددا 
با گريم حبیب مقابل دوربین »فوق  لیسانسه ها« رفت. حالا سوال 
اينجاست که واقعا برای حسام منظور چه اتفاقی افتاده است که 
دستمزدش را تا اين حد بالا برده؟ غیر از اين است که مخاطبان 
او را با»بانوی عمارت« شناختند و جايزه جشنواره جام جم را هم 

به خاطر همین سريال گرفت؟

مجموعه اطلاعاتي درباره فصل دوم سريال »بانوي عمارت« كه اين روزها در مرحله پيش توليد 
به سر مي برد. مهم ترين شنيده هفت صبح عدم حضور بازيگر نقش ارسلان در سري جديد است

بانوي عمارت بدون حسام منظور

   آنالیز    رصد خانه

 يكي از خبرهاي فرامتن درباره ســريال »گانــدو« به حضور رابعه اســكويي در آن 
برمي گردد؛ بازيگري كه از رفتن به جم ابزار ندامت كرده. بالاخره پنجشنبه شب بازي 
او دراين سريال شروع شد و در چند قســمت آينده ادامه دارد. اسكويي آنطور كه در 
قســمت هفتم ديديم نقش زني را بازي مي كند كه به انواع قاچاق مشغول بوده و حالا 
قول داده با ماموران امنیتي همكاري كند و قاچاق را كنار بگذارد.خانم اســكويي در 
اين سكانس، حدود سه دقیقه بازي داشت. او به خوبي توانست بك گراند شخصیت را 
در بازي اش نشان دهد. بازي اش در حالي شروع شد كه در حال صحبت کردن با يك 
خارجي براي تبديل پول او بود.در همین چند پلان، شاهد بامزه بازي هايي بوديم كه 

اسكويي به شخصیت تزريق كرده بود. 

 در تلويزيون برنامه هاي سلامت و پزشكي ســعي مي كنند بدون ملاحظات دست و 
پاگیر به استقبال بیماري ها بروند و آن ها را مورد كنكاش قرار دهند. نمونه اش »دكتر 
سلام« شبكه آموزش كه به موضوعات مختلف ورود مي كند. مثلا هفته پیش مسئله 
تنبلي تخمدان مورد بحث قرار گرفت و مجري ســوال هاي متعددي از كارشــناس 
پرسید. او هم همه سوال ها را با زبان ســاده و طبق اصول پزشكي پاسخ داد. مواجهه 
با بیماري زنان از سال هاي دور در تلويزيون چندان سختگیرانه نبوده است و همین 
باعث مي شود برنامه اي مثل »دكتر سلام« با خیال آسوده تر درباره تنبلي تخمدان 
بحث كند. در اين برنامه كارشناس درباره علل اين بیماري، راه هاي پیشگیري، عواقب 

عدم درمان و... صحبت كرد.

 محمد حســین لطیفي مجــري برنامه »هفت«  روز پنجشــنبه مهمــان برنامه 
صبحگاهی »سلام صبح بخیر« شبكه ســه بود. او در اين برنامه با پرسش يكي از 
بیننده ها مواجه شد كه پرسیده بود آيا باز هم  بازيگري را ادامه خواهد داد. لطیفي 
هم گفت تصمیم نداشته در ســريال اينترنتي پیكسل بازي كند:» قصد بازيگری 
ندارم، حضور بنده در اين سريال به اين دلیل بود که احساس کردم هر کسی غیر 
خودم آن را بازی کند از ما شکايت می شود! بر همین اساس خودم در نقش خودم 
بازی کردم که اگر انتقاد يا شــکايتی رخ داد خطاب به خودم باشد.« لطیفي ادامه 
داد: »در سريال سر دلبران هم چون نريشن نقش شخصیت پدر را گفته بودم بايد 
خودم آن نقش را بازي مي كردم كه البته خیلی كوتاه بود و فقط در لانگ شــات 

حضور داشتم.«

رونمايي روز      رابعه در »گاندو«چطور بود؟

اين درست است روز      دكتر سلام راحت باش

توضيح روز      لطيفي ديگر بازي نمي كند

اين هفته برنامه اعلام نتايج 
»عصرجديد« به پنجشنبه 
ساعت 22:30 موکول شد 
و مخاطبان زيادی امکان 

تماشای آن را پيدا کردند. اين 
بخش اعلام نتايج، برخلاف 

دفعات قبل، بسيار پرمخاطب 
شد و در شبکه های اجتماعی 

هم بازتاب زيادی داشت. 

هفته گذشته بعد از اينکه پخش نامنظم »عصرجديد« با گله و شکايت های فراوانی از سوی           انتخاب زمان مناسب
مخاطبان روبه رو شد پیشنهاد داديم مديران شبکه سه از باکس خالی ساعت ۲۲:30پنجشنبه شب ها استفاده کنند 
و حالا که ديگر خبری از پخش »برنده باش« نیست، يکی از قســمت های »عصرجديد« را در اين ساعت روی آنتن 
بفرستند. همچنین پیشنهاد داديم که بخش اعلام نتايج، به دلیل جذابیت زيادی که دارد، در ساعت مناسب تری پخش 
شود. اين هفته اعلام نتیجه  برندگان، به پنجشنبه ساعت ۲۲:30 موکول شد و به همین دلیل مخاطبان زيادی فرصت 
کردند آن را تماشا کنند. اولین باری بود که بخش اعلام نتايج مردمی در اين برنامه تا اين حد جدی گرفته می شد چون 

تا پیش از اين همیشه در ساعت نامناسبی پخش می شد و عموم مردم امکان تماشای آن را نداشتند. 

مرحله اعلام نتايج، اين هفته جذابیت های ديگری هم داشت؛ اول اينکه برای امین حیايی جشن           اتفاق ویژه
تولد گرفتند و از او خواستند به جای مهمان ويژه برنامه مقابل مردم قرار بگیرد و درباره زندگی  و موفقیت ها و 
شکست هايش با مردم گپ بزند. نکته جذاب ديگر برنامه زمانی اتفاق افتاد که نتیجه آرا اعلام شد و آرمان امیدی، 
خواننده نوجوان، چند رای کمتر از محمد زارع به دست آورد و از مرحله نهايی مسابقه حذف شد. او مقابل چشم 
همه گريه کرد و گفت که گريه اش از خوشحالی برنده شدن محمد زارع اســت. اين مسئله باعث شد تا بشیر 
 حســینی و آريا عظیمی نژاد هم به گريه بیفتند. نهايتــا با همان بغض، برای همه ترانــه ای محلی اجرا کرد و 

عظیمی نژاد هم قول داد به زودی برای ساخت يک موسیقی با او همکاری کند.

سريال »عروس تاريکی« را هفته پیش برای اول هفته پیشنهاد داديم اما به خاطر جابه جايی کنداکتور، اين سريال 
به اين هفته موکول شد. »عروس تاريكي« از جمله تولیدات گروه فیلم و سريال شبكه يك است كه سال پیش 
تولید آن شروع شد. اين سريال 60 قســمتي جايگزين »ازيادها رفته« مي شود. ويژگي مهم »عروس تاريكي« 
تركیب بازيگران آن است كه در صورت استفاده درست مي تواند به برگ برنده سريال تبديل شود. اين سريال يك 
خط محوري دارد و هر بار قصه اي جديد روايت مي كند. داستان »عروس تاريکی« از جايی آغاز می شود که زن و 
شوهری به نام سیمین و سیاوش پس از سال ها جدايی قصد بازگشت به زندگی مشترک را دارند. در اين مسیر برای 
ساخت زندگی جديد بايد با مهارت های زندگی آشنا شوند. آنطور كه كارگردان سريال گفته، »عروس تاريكي« 
داستاني پر تعلیق دارد:» معتقدم ســريال هايی با يک خط داستانی مشخص در مقايســه با کارهای اپیزودی، 
تماشاگر بیشتری دارند چون مخاطب در يک زمان طولانی تر با آن ارتباط برقرار می کند و در نتیجه شخصیت های 

قصه را بیشتر دوست خواهد داشت، درگیر کشمکش های داستان می شود و هم ذات پنداری شکل می گیرد.«

 عروس تاريكي
  پخش:   شبكه يك

  زمان پخش :هر شب ساعت 22
  کارگردان : محمود معظمی

  نويسنده : عباس نعمتی
  بازيگران : رضا کيانيان، رويا نونهالی، 

نرگس محمدی، سپيده خداوردی، فريبا 
کوثری، لوون هفتوان و ...

پيشنهاد ويژه
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شبکهساعت پخشقالب برنامهبرنامه

ورزش ۱5:30والیبال لیگ ملت ها ۲0۱9روسیه - کانادا

تماشا۱۷سريال ايرانیپايتخت ۲

 ورزش۱۸:30والیبال لیگ ملت ها ۲0۱9استرالیا – ايتالیا

سه ۱۸:30والیبال لیگ ملت ها ۲0۱9ايران – لهستان

امید۱9:30 کارتون دالتون ها

چهار۲4سريال ايرانیکیف انگلیسی
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شبكه ورزش پنجشنبه شب 
منتخبي از برنامه »ويدئو چك« 

را روي آنتن فرستاد. اين در حالي 
بود كه بيننده ها منتظر قسمت 
جديد بودند اما در اين برنامه به 
مدت30 دقيقه قسمت هاي قبل 

روي آنتن رفت.

02

 شبكه نسيم پشت صحنه
» پايتخت 2« را در حالي روي آنتن 
فرستاد كه به دليل اتفاقات جذاب 

در آن همچنان تماشايي است. 
يكي از موارد جذاب اين پشت 

صحنه سكانسي است که ارسطو 
خواب مي بيند نقي و ديگران 

جوجه مي خورند! 

پخش اعلام نتایج عصرجدید در شب جمعه



ورزش جهان
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 وفاداری گواردیولا به سیتی؛ رد یووه
سرمربی اسپانیايی منچستر سیتی به پیشنهاد نجومی يوونتوس که 
او را گران ترين مربی تاريخ می کرد، پاســخ منفی داد. پپ گوارديولا 
در فصلی که هدايت منچستر سیتی را برعهده داشته توانسته نتايج 
درخشانی به دست آورد. ســرمربی اسپانیايی سیتی دو فصل پیاپی 
است که اين تیم را قهرمان لیگ جزيره کرده   و در فصلی که گذشت 
سه گانه فوتبال انگلیس را به دست آورد.باشگاه يوونتوس تلاش کرد 
که پپ گوارديولا را با پیشنهادی نجومی در تابستان جذب کند اما 
اين مربی اسپانیايی با وجود رقم وسوســه انگیزی که به او داده شد، 
ترجیح داد که در فیروزه ای پوشان باقی بماند. کالچیو میرکاتو تاکید 
کرد   يوونتوس برای هر فصل 2۰ میلیون يورو به گوارديولا پیشنهاد 
داد تا جايگزين آلگری شــود اما اين مربی پیشنهاد يووه را رد کرد و 
ترجیح داد   به کار خود در ســیتی ادامه دهد. به احتمال خیلی زياد 
سران باشگاه يووه مائوريتسیو ســاری را به عنوان جايگزين آلگری 

انتخاب کنند.

توصیه پزشکی، مارادونا  را از تیم 
مکزیکی اش جدا کرد

ديگو مارادونا به دلیــل تمرکز روی ســلامتی و عمل های جراحی 
پیش رو از تیم دورادوس مکزيک جدا شــد.  ديگو آرماندو مارادونا 
اسطوره آرژانتینی با توصیه پزشــکی از تیم دورادوس مکزيک جدا 
شد. پزشکان به مارادوناي 58 ساله توصیه کردند که بهتر است قبل 
از دو عمل جراحی روی شــانه و زانوی خود، فعــلًا فعالیت فوتبالی 
نداشته باشد و تمرکز خود را روی ســلامت خود قرار دهد. اين خبر 
را مديربرنامه های اين اســطوره آرژانتینی در توئیتر خود منتشر   و 
اعلام کرد موکل او تنها   روی ســلامتی خود متمرکــز خواهد بود. 
باشگاه دورادوس مکزيک با تايید خبر جدايی مارادونا برای اسطوره 
آرژانتینی آرزوی سلامتی و بازگشــت سريع به فوتبال کرد تا بتواند 
بار ديگر فعالیت های مربیگری خود را ادامه دهد. مارادونا در سپتامبر 
2۰18 هدايت اين تیم مکزيک را در لیگ دسته دو مکزيک بر عهده 
گرفت و توانست با اين تیم به فینال آپرتورا و کلاسورا راه يابد ولی هر 

بار در ديدار نهايی بازنده از زمین خارج شد.

مارکو آسنسیو؛ 
غافلگیری لیست فروش رئال!

رئال با يک معضل بزرگ مواجه اســت که با فروش يا انتقال قرضی 
چندين بازيکن حل خواهد شد. با بازگشت بازيکنان قرضی و اضافه 
شدن پنج خريد جديد، رئال 35 بازيکن در مجموعه خود دارد و بايد 
حداقل 12 بازيکن را در فهرســت فروش يا انتقال قرضی قرار دهد. 
طبق ادعای کادنا ســر، حضور گرت بیل، ايسکو و لوکاس واسکز در 
فهرست فروش بديهی اســت. گرت بیل را نه زيدان می خواهد و نه 
سران باشگاه اما ايسکو مورد نظر زيدان قرار دارد ولی باشگاه معتقد 
اســت   با فروش اين بازيکن می تواند به 8۰ میلیون يورو دست يابد. 
نکته عجیب اما قرار گرفتن نام مارکو آسنسیو در لیست سیاه زيدان 
است. آسنسیو از تابستان 2۰16 بود که با تصمیم زيدان توانست به 
تیم اول رئال راه يابد و درخششی فوق تصور داشت اما فصل گذشته 
با افتی فاحش روبه رو شــد و با توجه به حضــور وينگرهايی چون 
وينیســیوس، هازارد و براهیم دياز، ديگر جايی برای او در مجموعه 
رئال نیست و هم باشگاه و هم زيدان موافق اين هستند که در صورت 
رسیدن پیشنهادی خوب و وسوسه انگیز، با فروش او موافقت کنند. 
به اين ترتیب، ستاره 23 ســاله اهل مايورکا ممکن است به يکی از 
قربانیان پروژه جديد فلورنتینو پرز تبديل شود و تاوان  سنگینی برای 
فصل ناامیدکننده خود بدهد. گفته می شــود   لیورپول حاضر است 

برای جذب اين بازيکن، 9۰ تا 1۰۰ میلیون يورو هزينه کند.

کلوپ به خاطر ستاره لیل »صلاح«
 را می فروشد!

يورگن کلوپ ســرمربی تیم فوتبال لیورپول حاضر اســت برای به 
خدمت گرفتن ستاره لیل  فرانسه، محمد صلاح را قربانی کند. روزنامه 
فرانسوی »sport 1۰« در خبری مدعی شد باشگاه لیورپول برای 
به خدمت گرفتن نیکلاس په په مهاجم لیل وارد عمل شــده است. 
قرارداد اين بازيکن 2۴ ســاله با لیل تا ســال 2۰22 اعتبار دارد  اما 
با درخشش در لوشامپیونه فرانســه، لیورپول و دو باشگاه ديگر هم 
خواهان به خدمت گرفتن وی هستند. اگر په په مايل به بازی در آنفیلد 
باشد، بايد مســئولان لیل را متقاعد کند. طبق اين گزارش، يورگن 
کلوپ ســرمربی لیورپول به خاطر رابطه نه چندان خوبش با محمد 
صلاح و شايعاتی که راجع به اختلاف اين دو به گوش می رسد، برای 

سرخپوش کردن په په با فروش صلاح موافقت خواهد کرد.

گوشه و کنار مستطيل سبز

هفت صبح | کوپا آمه ريکای امسال از بامداد امروز 
به میزبانی برزيل آغاز شــد. اين برای نخستین بار 
در 3۰ سال گذشته اســت که برزيل میزبان جام 
ملت های آمريکای جنوبی است. شیلی می خواهد 
از دو عنوان قهرمانی اش در دو جام قبلی دفاع کند، 
مســی نیز فرصت ديگری پیش روی خود دارد تا 
بتواند در عرصه ملی نیز به موفقیتی درخور برسد. 
در آستانه شروع اين تورنمنت جذاب، نگاهی داريم 

به وضعیت تیم ها و شرايط اين تورنمنت.
تیم های آمريکای جنوبی از زمان جام جهانی 2۰18 
تاکنون در بازی های رســمی به میدان نرفته اند. 
آنهايی هم که در جــام جهانی حاضــر نبودند از 
اکتبر 2۰1۷ چیزی جز بازی های دوســتانه انجام 
نداده اند. بنابراين رقابت های کوپا آمه ريکا 2۰19 
که يک تورنمنت رســمی اســت، می تواند بسیار 

جدی گرفته شود.
رقابت های امســال کوپا آمه ريکا شروع بازی های 
رسمی در قاره آمريکای جنوبی است که در نهايت به 
مسابقات مقدماتی جام جهانی 2۰22 ختم می شود، 
پس از اين جهت نیز می توانــد محک خوبی برای 
آمادگی حضور در رقابت های انتخابی جام جهانی 
باشــد. در عین حال چندين نفر از مربیان حاضر 
در اين تورنمنت با اولیــن چالش جدی خود روی 
نیمکت تیم شان مواجه می شوند. از 1۰ تیمی که 
از آمريکای جنوبی در اين تورنمنت حاضرند، شش 
تیم مربیان جديدی را روی نیمکت خود می بینند 
که اولین بازی های رسمی شان را در تیم جديد خود 
تجربه می کنند. ضمن اينکه بازيکنان جديدی نیز به 
تیم ها اضافه شده اند. تغییراتی که حاصل دگرگونی 
نسل برخی تیم ها بعد از جام جهانی روسیه بوده اند.

شــرايط ابرقدرت های آمريکای جنوبی نیز جالب 
توجه است. نبود نیمار موجی از نگرانی را در میان 
هواداران سلسائو ايجاد کرده ولی در عین حال اين 
ذهنیت در میان برخی کارشناسان و مربیان فوتبال 

برزيل وجود دارد که تیم ملی بدون نیمار بهتر هم 
کار می کند. فیرمینو و ژسوس بعد از يک فصل توام 
با موفقیت در انگلیس، فرصت خودنمايی در خط 
حمله برزيل را دارند. آرژانتین بار ديگر مسی را در 
ترکیب خود می بیند ولی باز هــم نگرانی در مورد 
آرژانتین، ترکیب بازيکنان کنار مســی است. 15 
بازيکن از 23 نفر لیست تیم ملی آرژانتین، کمتر از 
15 بازی ملی دارند و اين مايه نگرانی است. همیشه 
در عرصه ملی اين بحث مطرح بوده که مسی تمام 
توانايی و هر آنچه در ساق هايش داشته را نتوانسته به 
معرض نمايش بگذارد  و حالا بار ديگر اين فشار روی 
شانه های مسی سنگینی خواهد کرد. به خصوص که 
آرژانتین در هر دو فینال قبلی اين تورنمنت مقابل 
شیلی ناکام بوده است. در عین حال اين تورنمنت 
سنگ محک خوبی برای اسکالونی سرمربی آرژانتین 

خواهد بود.
يک نکته مهم در مورد ايــن تورنمنت زمان بندی 
آن اســت. معمولًا در ســال های قبل، خیلی زود 
بعد از پايان کوپا آمه ريکا مســابقات مقدماتی جام 
جهانی آغاز   و به نوعی باعث عدم تمرکز برای برخی 
تیم ها می شد  اما از آنجايی که جام جهانی 2۰22 
در زمستان برگزار می شود، مســابقات مقدماتی 
جام جهانــی نیز کمی ديرتر آغاز می شــود و کوپا 
آمه ريکای امسال با آرامش خاطر و تمرکز بیشتری 

برگزار می شود.
ژاپن و قطر دو میهمان رقابت های کوپا آمه ريکای 
2۰19 هستند. ديدن پیشــرفت اين دو کشور در 
قالب رقابت های کوپاآمه ريکا بسیار جذاب است. 
ژاپن به نسبت آخرين حضورش در کوپا آمه ريکا 
که 2۰ سال قبل بود، بســیار در فوتبال پیشرفت 
کرده و در اين 2۰ ســال افتخــارات مهمی را در 
عرصه بین المللی کسب کرده اســت. قطر نیز به 
عنوان قهرمان آســیا در ايــن تورنمنت می تواند 
نماينده ای شايســته برای قاره کهن باشــد. آنها 

می توانند از اين مســابقات نیز بــه عنوان محک 
خوبی برای جام جهانی بهره ببرند. در عین حال 
حضور چنین تیم هايی قدرت پیش بینی تورنمنت 
را کمتر می کند. اگر نگاهی به وضعیت قدرت های 
قاره بیندازيم، احتمالًا روی کاغذ شــانس برزيل 
برای قهرمانی بیشتر است. برزيل به عنوان میزبان، 
بعد از ناکامی در جام جهانی 2۰18، نمی تواند به 
تورنمنت کوپا 2۰19 به چشم تجربه اندوزی نگاه 
کند. از آنها انتظار مــی رود تا بتوانند در خانه جام 
را نگاه دارند. در هر چهار مرتبه قبلی هم که برزيل 
میزبان اين تورنمنت بوده، توانسته جام را در خانه 
خود نگاه دارد. تیته نیز حالا فشــاری روی خود 
احساس می کند تا با اين تیم، به موفقیت برسد و 
بهترين بهره را از ستارگان خود بگیرد. در تیم او، 
علاوه بر کیفیت فردی، تجربه نیز ديده می شود. 
فرناندينیو و آلوز عنصر تجربه را به رختکن تزريق 
می کنند و با غیبت نیمار، ويلیان به تیم ملی اضافه 
شده است. هر چند نام لوکاس مورا و وينیسیوس در 
ترکیب تیم ملی ديده نمی شود اما ظهور ستارگانی 
مثل ريچارلیسون و پاکوئتا می تواند ويژگی های 
متفاوتی به تیم ملی برزيل در يک ســوم هجومی 

ببخشد.
اما در مورد اين تیم ترديدهايی هم وجود دارد. به 
نظر می رسد برزيل هنوز در مسیر يافتن راه و مسیر 
پیشرفت اســت. تیته عنوان کرده بود که انتخاب 
23 نفر نهايی بــرای تورنمنت، حتی از انتخاب 23 
نفر برای جام جهانی قبلی نیز سخت تر بوده است. 
در عین حال نمايش های تیم بعــد از جام جهانی 
ناامیدکننده بوده   و تقريباً واضح است که تیم شاکله 

واقعی خود را پیدا نکرده است.
وضعیت آرژانتین هم تقريباً مشــابه اســت؛ آنها 
خوشحالند که دوباره مســی به تیم ملی برگشته 
است. در عین حال، تجربه و کیفیت بازيکنانی نظیر 
دی ماريا و آگوئرو هنوز هم می تواند در زمین بازی 

تعیین کننده باشــد. در عین حال ظهور بازيکنان 
خوبی همچون لوسلســو و پاردس در خط میانی، 
امیدواری به تیم ملی بخشــیده است  اما ترديدها 
همچنان وجود دارند. تیم آرژانتین کنونی به نسبت 
تیم جام جهانــی، محافظه کارانه تر بازی می کند و 
عملگرايی در تیم ديده می شود، آنها از آن تیم جام 
جهانی بهتر دفاع می کنند ولی همچنان در عقب 
زمین مشــکلاتی وجــود دارد. هرچقدر در بخش 
هجومی اوضاع خوب به نظر می رسد. در عقب زمین، 
شرايط برعکس است. در هشــت مسابقه نخست 
اسکولانی روی نیمکت آرژانتین، او هفت دروازه بان 

را به تیم ملی دعوت کرده است!
کلمبیا ديگر تیمی اســت که می توانــد در قامت 
يک مدعی جلوه کند. کلمبیا کشوری پرجمعیت 
در آمريکای جنوبی اســت که هــواداران فوتبالی 
پرشوری دارد و بعد از قهرمانی سال 2۰۰1 در خانه، 
می خواهند بار ديگر در اين تورنمنت قهرمان شوند. 
آنها ترکیبی از بازيکنان باکیفیت، با تجربه و جوان 
دارند. يک مربی بین المللــی و باتجربه فراوان نیز 
روی نیمکت تیم ديده می شــود. حضور بازيکنان 
فیزيکی توام با بازيکنــان باتکنیک و خلاق، نقطه 

قوت کلمبیا است.
اما با وجود تمام اين خوش بینی هــا، بايد به نکات 
ديگری هم توجه کــرد. کارلوس کی روش با وجود 
تمام تجاربش، هرگز تجربه مربیگری در آمريکای 
جنوبی را نداشته   و تازه چند ماهی است که پای به 
اين قاره گذاشته است. او هنوز در حال بالا و پايین 
کردن ترکیب تیمش و انتخاب بهترين خروجی از 
ترکیب و بازيکنان در دسترس خود است. در عین 
حال برای برخی از ســتارگان مهم تیم، کی روش 
جانشین خوب و باکیفیتی ندارد. شايد اين تورنمنت 
برای کلمبیا هنوز خیلی زود باشد و بايد در آينده 

منتظر موفقیت آنها بود.
منبع: نود

  اتفاق ویژه

هازارد: هنوز 
کهکشانی نیستم

بازیکن جدید رئال مادرید بعد از مراســم معارفه خود 
اعلام کرد   هنــوز نمی تواند عنوان کهکشــانی را روی 
خودش بگذارد.  ادن هازارد، مهاجم بلژیکی تیم فوتبال 
چلسی سرانجام از این باشگاه جدا شــد و با قراردادی 
۱۳۰ میلیون پوندی به تیم فوتبال رئال مادرید پیوست. 
مراسم معارفه این بازیکن بلژیکی در ورزشگاه سانتیاگو 
برنابئو برگزار شد و ۵۰ هزار نفر از هواداران مادریدی نیز 
در این مراســم حاضر بودند تا به ستاره جدید تیم شان 

خوش آمد بگویند.
ادن هازارد بعد از حضور در مراسم معارفه و معارفه رسمی 
به عنوان بازیکن جدید رئــال مادرید گفت: »من هنوز 
کهکشانی نیستم. امیدوارم روزی کهکشانی محسوب 
شوم. با وجود همه چیزهایی که در گذشته داشتم، باید 
دوباره از صفر شروع کنم. در فوتبال همیشه می توانید 
پیشرفت کنیم و هیچ چیز پایانی ندارد و من هم امیدوارم 
در رئال مادرید به بازیکن بهتری تبدیل شوم. من الان 
۲۸ سال سن دارم که بهترین سن برای یک فوتبالیست 
است. قبلًا در لیل و چلسی بازی کردم و فکر نمی کنم که 
دیر به رئال مادرید پیوستم. در بهترین زمان به رئال آمدم 
و توانستم در روزهای آخر حضور در چلسی قهرمانی در 
لیگ اروپا را نیز تجربه کنم. رئال مادرید همیشه عادت 
به قهرمانی دارد ولی سال قبل نتوانست افتخاری کسب 
کند و امیدوارم   بتوانم به تیم در راســتای رســیدن به 

اهدافش کمک کنم.«
حضور در رئال مادرید می تواند باعث شود تا ادن هازارد 
شانس بیشــتری برای کســب توپ طلا داشته باشد. 
افتخاری که اکنون لوکا مودریچ هم تیمی هازارد آن را 
در اختیار دارد و در دو سال قبل از آن هم به کریستیانو 
رونالدو رسید که این بازیکن نیز آن زمان در رئال بود. او 
در این باره هم می گوید: »من می خواهم به رئال مادرید 
کمک کنم تا به قهرمانی و افتخار برسد. با این حال چرا 
که نه خوشحال می شوم روزی برنده این عنوان شوم. در 
سال های قبل همیشه بازیکنان رئال مادرید توپ طلا 
کسب کردند. این مسئله ای نیست که من هر روز بخواهم 
به آن فکر کنم و تمام تلاش و تمرکز من روی بردن با رئال 
مادرید خواهد بود ولی اگــر روزی به این عنوان فردی 

برسم خوشحال می شوم.«
شعار در مراسم معارفه هازارد: امباپه را 

می خواهیم
عده زیادی از هواداران رئال دیروز بــرای اولین دیدار 
با ستاره جدید تیم شــان، ادن هازارد راهی سانتیاگو 
برنابئو شــدند تا به تشــویق او پرداخته و ورودش به 
رئال را خیر مقدم بگویند  اما هــواداران رئال از فرصت 
پیش آمده نهایت اســتفاده را کردند تا صدای خود را 
به گوش مدیران باشگاه برســانند و بگویند به عنوان 
شکار بزرگ بعدی رئال، کدام ســتاره را مد نظر دارند. 
در میانه معرفی هازارد با پیراهــن جدید رئال بود که 
هواداران سفیدپوش شروع به سر دادن شعار برای جذب 
امباپه کردند و نام او را فریاد زدند. تماشاچیان حاضر در 
برنابئو شــعار می دادند: »ما امباپه را می خواهیم.« در 
هفته های اخیر شایعات زیادی 
درباره احتمال پیوســتن 
امباپه به رئال مطرح شــده 
اما هنوز مشخص نیست آیا 
رئال خواهد توانست باشگاه 
فعلی او پاری سن ژرمن 
را به واگذاری پدیده 
جوانش راضی کند 

یا نه.

پنجشنبه شب از ســاعت 2۰:3۰   و در ورزشــگاه شهر مون پلیه 
دو تیم برزيل و اســترالیا در جام جهانی زنان در حضور 1۷ هزار 
تماشــاگر به مصاف هم رفتند. حضــور مارتا داســیلوا بهترين 

گلزن تاريخ جام جهانی زنــان در اين ديدار بعد از يک جلســه 
نیمکت نشــینی، جذابیت های بازی را دو چندان کرد و گلزنی او 
در دقیقه 2۷ از روی نقطه   پنالتی، رکورد امتیاز آوری وی در پنج 

دوره متوالی جام جهانی را بهبود بخشید.
حملات دختران سلســائو ادامه پیدا کرد تا 11 دقیقه بعد ديگر 
ستاره   برزيلی اين تیم، کريســتین با باز کردن دروازه   استرالیا 
کار را برای ماتیلداها تمــام کند  اما در دقیقــه اضافه نیمه  اول 
بازی،  کیتلین فورد با لرزاندن تور دروازه   تیم ملی برزيل، امیدها 
را برای بازگشت تیم ملی اســترالیا زنده کرد تا در نیمه   مربیان 
گل لوگارزو بهترين بازيکن زمین، مسابقه را به تساوی بکشاند 
و در نهايت و در دقیقه 66 روی اشتباه مدافعان برزيلی، مونیکا، 
بازيکن برزيلی ســومین گل به خودی جام هشتم را به نام خود 
به ثبت رساند و استرالیا با ســه امتیاز شیرين ورزشگاه لاموسون 

را ترک نمايد.
در 2۴8 بازی انجام شده تا امروز در جام جهانی بانوان، استرالیا 
دومین تیمی است که توانسته نتیجه   شکست دو گله را با پیروزی 
در پايان بازی، تغییر دهد. سوئد در جام جهانی 1995 ، در حالی 
آلمان را با نتیجه 3 بر 2 شکســت داد که با دو گل از حريف عقب 

بود.

مسیدربرزیلقهرمانمیشود؟
گمانه زنی درباره مدعیان قهرمانی کوپاآمه ریکای 2019 به میزبانی برزیل

شگفتی در جام جهانی زنان
کامبک تاریخی استرالیا مقابل برزیل



ورزش ايران
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2396  شنبه  25 خرداد  1398

   سوژه روز   سوال روز   ذوب آهن   ذوب آهن

نام های بزرگ؛ کارنامه های مجهول
چه سرنوشتی در انتظار استراماچونی و دنیزلی در لیگ برتر ایران است؟

برانکو برای بازگشت تضمین می خواهد
برانکو ايوانکوويچ به باشگاه پرسپولیس اعلام کرده بود تا 3۰ خرداد ماه بخش قابل 
توجهی از مطالبات خود را بايد دريافت کند تا به همکاری اش با اين تیم ادامه دهد. 
ايرج عرب مديرعامل باشگاه پرسپولیس نیز موفق شــد اين پول را فراهم کند و در 
نامه ای به سرمربی سرخپوشــان اعلام کرد پول او آماده پرداخت است. برانکو نیز 
بازگشت به تهران را برای گرفتن پول رد کرد و از طريق وکیل خود شماره حساب داد 
تا بتواند بخش قابل توجهی از طلب يک میلیون يورويی خود را دريافت کند. برانکو به 
صراحت اعلام کرده   حاضر نیست تا زمانی که طلبش را نگرفته   به تهران بازگردد. در 
واقع او بابت ادامه فعالیت در تیمی که سه فصل متوالی قهرمان کرده تضمین خواسته 
است. سرمربی پرسپولیس با توجه به نارضايتی دستیاران هموطنش تاکید کرده 
است بايد مطالبات آنها نیز پرداخت شود تا بتوانند به کار خود در پرسپولیس ادامه 
دهند. برانکو قرار است نیمی از طلب خود را قبل از بازگشت به تهران دريافت کند و 
باقیمانده آن را نیز پس از بازگشت به تهران که پنجم تیرماه خواهد بود می گیرد. البته 
يک نگرانی ديگر هم وجود دارد و آن اين است که اگر پرسپولیس نتواند تمام مطالبات 
برانکو را پرداخت کند و حتی اگر بخش کمی از آن هم باقی بماند، اين احتمال وجود 
دارد که برانکو ديگر به ايران برنگردد. او پیشنهادهای خوبی از عربستان، امارات و يکی 
از کشورهای شرق آسیا دارد که گذشتن از آنها اصلا کار آسانی نیست، ضمن اينکه در 
اين کشورها مشکلاتی مثل تحريم ها هم وجود ندارد و برانکو کار سختی برای گرفتن 

حق و حقوق خود نخواهد داشت.

دشمن سرخ ها در استقلال؛ یزدانی داخلی بست
نام سیاوش يزدانی در بازی مقابل پرسپولیس سر زبان ها افتاد، به خصوص بعد از جر 
و بحث هايش با شجاع خلیل زاده که تا مدت ها سوژه   رسانه ها بود  حالا اما اين مدافع 
باز هم خبرساز شده و اين بار حضورش در استقلال مورد توجه رسانه ها قرار گرفته 
است. سیاوش يزدانی بعد از حضوری موفق در ترکیب سپاهان، عزم خود را جزم کرد 
تا به يک باشگاه اروپايی برود. باشگاهی که مسیر حضور در تیم ملی  را برای اين مدافع 
هموار کند اما چنین اتفاقی هرگز رخ نداد. ســیاوش يزدانی وقتی ديد با باشگاهی 
اروپايی به توافق نرسیده، پای میز مذاکره با استقلال نشست و با علی خطیر به توافق 
هم رســید. برخلاف برخی اخبار که از توافق يزدانی با سپاهان خبر می دهند، اين 
مدافع سه شنبه شب با استقلال قرارداد داخلی امضا کرده و بازيکن اين تیم محسوب 
می شود. پست يزدانی در اينستاگرام و خداحافظی از سپاهان و هوادارانش نیز نشانگر 
همین توافق رسمی است. قرارداد يزدانی با اســتقلال به مدت دو فصل است و اين 
بازيکن احتمالا جای پژمان منتظری را در اين تیم خواهد گرفت. نکته  جالب اينکه 
بعد از توافق سیاوش يزدانی با استقلال و امضای قرارداد داخلی، يک پیشنهاد اروپايی 
به دست اين مدافع رسیده اما باشگاه استقلال با جدايی او مخالفت کرده. اتفاقی که 
شايد اگر يک روز جلوتر رخ می داد، حالا يزدانی به جای امضای قرارداد با استقلال، 

پیراهن يک باشگاه اروپايی را می پوشید. 

شاهرودی  و بختیاری زاده 
خودشان از تیم امید رفتند

پس از آغاز به کار تیم امید ايران کادر فنی اين تیم نیز دچار تغییر و تحولاتی شد که 
از آن جمله می توانیم به تغییر دو مربی اصلی حاضر در آن اشاره کنیم. روز گذشته در 
رابطه با ادامه همکاری با رضا شاهرودی و سهراب بختیاری زاده عنوان شد مدت زمان 
همکاری با اين دو مربی به پايان رسیده است و در همین رابطه مدير تیم امید نیز به 
ارائه توضیحاتی پرداخت. حمید استیلی در اين باره گفت: »وظیفه خود می دانم از 
زحمات و تلاش های خالصانه  رضا شاهرودی و سهراب بختیاری زاده تقدير و تشکر 
کنم. من با اين دو عزيز در روزهای اخیر به صورت مفصل صحبت کردم.آنها با توجه به 
پیشنهادات صورت گرفته کاری که دارند، درخواست دادند در فضای جديد به فعالیت 
خود ادامه دهند که در نهايت با درخواست شان موافقت کرديم. از طرف فدراسیون 
فوتبال و همه اعضای تیم امید از زحمات  اين دو مربی شايسته تشکر می کنم. بدون 
شک، رضا و سهراب همچنان در کنار تیم امید خواهند بود و امیدوارم همچون گذشته 

از تجارب آنها بهره مند شويم.«

شفر نیست، پاتوسی میلی به بازگشت ندارد!
سايت»kickoff« خبر داد که باشگاه استقلال با توجه به مشکلات مالی ای که با آن 
مواجه بود تمايلی به فعال کردن بند دائمی کردن قرارداد آياندا پاتوسی را نداشت ولی 
با آمدن استراماچونی به عنوان سرمربی جديد نظرش تغییر کرده است. فتحی، مدير 
عامل باشگاه استقلال تاکید کرده که می خواهد بند دائمی کردن قرارداد پاتوسی 
را فعال کند اما از سوی ديگر جدايی وينفرد شفر، ســرمربی آلمانی اين تیم باعث 
شده تا پاتوسی تمايلی به بازگشت نداشته باشد. حتی گفته شده شفر او را برای تیم 
جديدش بنی ياس امارات در نظر گرفته و از مسئولان اين باشگاه اماراتی خواسته تا 

تمام تلاش شان را برای به خدمت گرفتن پاتوسی انجام دهند.

لاتزیو دوباره خواهان جذب آزمون شد
ســردار آزمون در اين فصل عملکرد خوبی در تیم زنیت سن پترزبورگ داشت و در 
33 بازی برای روبین کازان و زنیت توانست 1۷ گل به ثمر برساند و هفت پاس گل نیز 
ثبت کند. همین عملکرد خوب سبب شد که باشگاه لاتزيو خواستار به خدمت گرفتن 
اين بازيکن ايرانی باشد. اين باشگاه ايتالیايی قبلًا نیز خواستار جذب آزمون شده بود و 
اکنون برای بار دوم تمايل خود را به جذب بازيکن ايرانی نشان داده است. سردار آزمون 
در اين فصل توانست قهرمانی در زنیت را در لیگ فوتبال روسیه به دست بیاورد. اين 
اولین عنوان قهرمانی آزمون در فوتبال روسیه بود که به دست آمد و بازيکن ايرانی نیز 

در رده دوم برترين گلزنان لیگ قرار گرفت.

خربین از تیم ملی سوریه اخراج شد
غیبت عمر خربین، ستاره خط حمله تیم ملی سوريه باعث شده فجر ابراهیم، سرمربی 
اين تیم در تصمیمی جنجالی اقدام به اخراج او از اين تیم کند و اعلام کند ستاره تیم 
خود را ديگر دعوت نخواهد کرد. اين تصمیم که در قبال بازيکنان ديگری مانند احمد 
صالح، کاپیتان تیم سوريه هم گرفته شده به دلیل بی نظمی بازيکنان و عدم حضور 
غیر موجه در اردوی تیم ملی بوده است. خربین در ديدار دوستانه سوريه مقابل ايران 
و ازبکستان حاضر نشــد و حالا اين اقدام دارد برايش گران تمام می شود. مسئولان 
فدراسیون فوتبال ســوريه هم از تصمیم سرمربی خود حمايت کرده و حالا شنیده 
می شود قرار است بازيکنان تیم المپیک سوريه را جانشین او کنند. فجر ابراهیم در 
اين خصوص گفت: »تمامی بازيکنان بايد به اردوی تیم ملی پايبند باشند و ما از عدم 
حضور خربین و ديگر بازيکنان شگفت زده شديم. او نه تنها درباره عدم حضور خود 
عذرخواهی نکرد، بلکه هیچ توجیهی را نیز مطرح نکرده است. لازم به ذکر است که 

خربین در سال 2۰1۷ مرد سال فوتبال آسیا شناخته شده بود.«

    حاشیه ورزش

   گزارش   گزارش2

 استراماچونی: پنجمین اخراج در انتظار اوست؟

در روزهای گذشته به اندازه کافی به کارنامه آندره آ استراماچونی پرداخته شده است. حالا دیگر کمتر کسی است که نداند 
او از چهار تیم قبلی اش اخراج شده  ! البته تیم هایی که او سرمربی شان بوده تیم های بزرگی بوده اند و اخراج از آنها به معنای 
این نیست که استراماچونی مربی خوبی نیست. نشستن روی نیمکت تیم هایی مثل اینترمیلان، اودینزه، پاناتینایکوس و 
اسپارتاپراگ نشان می دهد که تیم های بزرگ در کشورهای مختلف به او اعتماد و اعتقاد داشته اند اما واقعیت این است که 
در کارنامه او چهار اخراج دیده می شود که به هر حال نمی توان از آنها چشم پوشید. استراماچونی، اسپارتاپراگ را در چک 
و پاناتینایکوس را در یونان نایب قهرمان کرد اما قطعا مدیران این باشــگاه ها از او توقع قهرمانی داشته اند که حتی با وجود 
نایب  قهرمانی هم قید همکاری با او را زده و اخراجش کرده اند  اما ماجرا فقط اخراج او نیســت. گویا هواداران تیم های اخیر 
استراماچونی هم دل خوشی از این مربی جوان ایتالیایی ندارند. این را می توان از واکنش تعدادی از آنها به توئیت آخر حساب 
رسمی باشگاه استقلال در توئیتر متوجه شد. یکی از هواداران پاناتینایکوس در پاسخ به این توئیت با لحنی کاملا تمسخرآمیز 
و غیر مودبانه خطاب به باشگاه استقلال مدعی شده که مصیبت و مشکل شما با استراماچونی تازه آغاز شده است! یک هوادار 
اسپارتاپراگ هم با لیست کردن باشگاه های قبلی استراماچونی و سرنوشت مشترک او در این باشگاه ها، نام استقلال را هم 
در انتهای این فهرست آورده و مقابل نام استقلال تصویر یک بمب ساعتی را منتشر کرده که به نشانه انتظار و لحظه شماری 
او برای اخراج استراماچونی از این تیم است! اما یک نکته مهم در کارنامه استراماچونی، میانگین امتیازاتی است که او در هر 
فصل با تیم هایش کسب کرده . میانگین کلی امتیازگیری اســتراماچونی با تیم های اینترمیلان، اودینزه، پاناتینایکوس و 
اسپارتاپراگ، 1.46 از هر بازی است. اگر قرار بر تکرار همین نتایج در استقلال باشد، او با این تیم در لیگ نوزدهم نهایتا 44 
امتیاز کسب خواهد کرد و این به معنای ایستادن استقلال در رده هایی بین ششم تا نهم خواهد بود  اما هدف استقلال در لیگ 
نوزدهم به گفته مدیرانش فقط و فقط قهرمانی است و این چیزی است که با میانگین بالای دو امتیاز از هر بازی به دست خواهد 
آمد و استراماچونی برای رساندن استقلال به هدفی که مدیرانش تعیین کرده اند باید خیلی بهتر از میانگین کلی خودش در 
تیم های قبلی عمل کند وگرنه باید منتظر به حقیقت پیوستن پیش بینی هوادار اسپارتا در توئیتر باشگاه استقلال و اخراج 

شدن استراماچونی برای پنجمین بار در عمر مربیگری اش باشیم. 

 دنیزلی؛ دور از روزهای اوج

مصطفی دنیزلی یکی از چهره های دوست  داشتنی فوتبال ایران است. او در ایران در یک مقطع سرمربی پاس و در دو 
مقطع سرمربی پرســپولیس بود. در پاس نتایج خوبی گرفت و قهرمانی در لیگ برتر را بعد از قهر چند روزه و شکست 
عجیب مقابل ذوب آهن، به استقلال تهران واگذار کرد و بعد از این اتفاق از ایران رفت. چند سال بعد دوباره به ایران آمد 
و هدایت پرسپولیس را بر عهده گرفت. او یکی از کم مهره ترین تیم های تاریخ این باشگاه را در اختیار داشت و در مجموع 
نتایج خوبی نگرفت اما نمایش های تیم او، بی اغراق یکی از زیباترین پرسپولیس های تاریخ را به هوادارانش هدیه کرد. 
پرسپولیسی ها آنقدر از دنیزلی راضی بودند که با وجود ناکامی و نتایج عجیب، از بازگشت او به تیم شان استقبال کردند 
اما این بار هم خبری از نتایج خوب و قهرمانی نبود و دنیزلی پس از چند نتیجه بد که البته ردپای اشــتباهات عجیب 
چند بازیکن این تیم هم در آنها دیده می شد، از پرسپولیس کنار گذاشته شد. تا سال گذشته، مقطع دوم حضور دنیزلی 
در پرسپولیس، ضعیف ترین نمره در کارنامه او از سال 2010 به بعد بود اما سال گذشته و در تیم کاسیم پاشای ترکیه، 
دنیزلی بدترین نتایج را گرفت. تیم او در مقطعی در سوپرلیگ ترکیه و جام حذفی، هفت باخت پیاپی را تجربه کرد اما 
عجیب بود که مدیران کاسیم پاشا او را اخراج نکردند! سرانجام با چهار باخت در پنج بازی پایانی، فصل با قرار گرفتن 
در رده چهاردهم لیگ 18 تیمی ترکیه به پایان رسید و کار دنیزلی هم با این تیم تمام شد. در واقع تراکتورسازی دقیقا 

بعد از ضعیف ترین فصل عمر مربیگری دنیزلی به سراغ او رفته است!
آخرین افتخار مصطفی دنیزلی به قهرمانی سوپرلیگ و جام حذفی ترکیه در فصل 2009-2008 و دبل کردن با تیم 
بشیکتاش مربوط می شود. به جز فصل آخر در کاسیم پاشا، دنیزلی معمولا نتایج ضعیفی نگرفته و کارنامه نسبتا قابل 
قبولی دارد اما نباید فراموش کرد که از آخرین افتخاری که او کســب کرده یک دهه گذشته و البته بالا بودن سن او 
هم یک نکته منفی برایش محسوب می شود. دنیزلی هم اکنون 70 ساله اســت و بعید است آن شور و حالی را که در 
سال های گذشته از او دیده ایم داشته باشد. بخش بزرگی از محبوبیت دنیزلی در ایران به شور و اشتیاقش روی نیمکت 
پرسپولیس مربوط می شد و این همان چیزی است که تراکتور هم به شدت به آن نیاز دارد و مشخص نیست آیا دنیزلی 

را در خود دارد یا نه.در 70 ســالگی هنوز این اشتیاق 

 در حالی که هنوز مشــخص نیســت برانکو به 
ايران بازخواهدگشت يا نه  اما تعدادی از بازيکنان 
پرســپولیس کــه در زمــان او و در مقطعی که 
پنجره های نقل و انتقالاتی باشگاه بسته بود از اين 
تیم جدا شــدند، در حال بازگشت هستند. تقريبا 
هیچ کدام از آنها به هدفی که داشــتند نرسیدند 
و حالا امیدوار هســتند که هــواداران با فراموش 
کردن بی وفايی آنها، شرايط را برای بازگشت شان 

فراهم کنند.
  اولیــن نفــری که احتمــال بازگشــتش به 
پرسپولیس زياد است، وحید امیری است. جدايی 
او از ترابزون اسپور ترکیه قطعی شده و اين بازيکن 
ايرانی در ادامه به لیگ ايران خواهد آمد. پرسپولیس 
که توانســت قهرمان لیگ برتر ايران در اين فصل 
شود و قبلًا نیز وحید امیری در اين تیم توپ زده بود، 
يکی از مشتری های اين بازيکن است. در کنار اين 
تیم، سپاهان، استقلال و تراکتورسازی تیم هايی 
هستند که قصد خريد بازيکن ايرانی را دارند ولی 
به نظر می رسد او در میان بی وفاهای پرسپولیس 

ساده ترين کار را برای بازگشت دارد. 
  مهدی طارمــی هم اين شــانس را دارد که به 
پرســپولیس برگردد. او که در لیست برانکو برای 
پیوستن به اين تیم قرار دارد، برای حضور در اين 
تیم ابراز تمايل کرده است. مذاکرات جدی و نهايی 
مسئولان پرسپولیس با طارمی طی يکی، دو روز 
آينده انجام خواهد شد و طبق پیگیری ها، مذاکرات 
مالی هم بین طرفین صــورت گرفته   و رقمی که 
باشــگاه برای اين بازيکن در نظر گرفته مشخص 
شــده اســت. طارمی البته به دلیل برخی مسائل 
که در گذشــته به وجود آمده بود، برای حضور در 
پرســپولیس مردد بود اما به نظر می رسد با برخی 
مشورت ها به زودی تصمیم خود را خواهد گرفت 
و اين مسئله باعث شــده تا احتمال اينکه يک بار 
ديگر اين بازيکن پیراهن قرمز پرسپولیس را به تن 

کند، زياد است.
  فرشــاد احمدزاده آخرين بازيکنی است که به 
بدترين شــکل از اين تیم جدا شد و روزهای بدی 
را هم در لهســتان گذراند. او حتی در طول فصل 

با چند پیشکسوت پرســپولیس که از نحوه جدا 
شــدنش از اين تیم انتقاد کرده بودند مثل فرشاد 
پیوس و مرتضی فنونــی زاده درگیری لفظی پیدا 
کرد اما متوجه اشتباهش شد و از آنها عذرخواهی 
کرد. با اين حال هنوز هواداران پرســپولیس او را 
نبخشیده اند. گفته می شود احمدزاده در روزهای 

اخیر مذاکراتی را با مسئولان باشگاه پرسپولیس 
انجام داده و احتمالا طی روزهــای آينده قرارداد 
اين بازيکن با تیم ســابقش به امضا خواهد رسید. 
احمــدزاده اين روزهــا در ارومیه حضــور دارد و 
طی يکی، دو روز آينده راهی تهران خواهد شــد 
تا در صــورت توافقات نهايی قــرارداد جديدی را 

با پرسپولیس به امضا برســاند اما به نظر می رسد 
مهم ترين مانع بر ســر راه بازگشت او، جوی است 
که در میان هواداران وجــود دارد. جوی که آنقدر 
بد اســت که شــايد در نهايت مانع بازگشت او به 
پرسپولیس شود و   به پیشــنهادات ديگرش مثل 

سپاهان اصفهان فکر کند.

چرا قرارداد برانکو دوبرابر شد؟
روزي که حمیدرضا گرشاســبي ســر میز صبحانه و صبح روز دیدار حســاس 
تیمــش مقابــل الجزیــره امــارات در مرحله حذفــي لیــگ قهرمانان 
آسیا)24اردیبهشــت ماه ســال 97(، برگه قــرارداد را جلوي برانکو 
ایوانکوویچ گذاشت و خواست او امضاي نهایي را زیر برگه قرارداد بزند، 
فکر این روز را نمي کرد که باشگاه پرسپولیس براي تسویه حساب با 
برانکو به چه کنم، چه کنم بیفتد؛ قراردادي که رقم آن 800هزار بود 
و برخلاف سال هاي قبل به یورو بســته شد. این رقم فقط دستمزد 
برانکو بود اما آنقدر آفر به این قرارداد اضافه شد که رقم آن در زمان 
پرداخت تقریباً دوبرابر شــد. گرشاسبي شــاید این تصور را مي کرد که 
پرسپولیس با از دست دادن پنج بازیکن و پنجره بســته نقل وانتقالاتي هرگز 
نخواهد توانست با مشکلات فراوان تا فینال آسیا پیش رفته و در دو جام داخلي نیز 
قهرمان شــود، در غیر این صورت براي هر مرحله صعود پرسپولیس و قهرماني هاي 
داخلي این تیم پاداش هاي 50 تا 200هزار یورویي براي برانکو درنظر نمي گرفت. 
همین شرایط باعث شد ایرج عرب، وقتي مدیریت باشگاه پرسپولیس را برعهده 
گرفت با قراردادي مواجه شــود که یک ریال آن هم پرداخت نشده و با قهرماني 
پرسپولیس در لیگ و جام حذفي هم تقریباً دوبرابر شده بود، آن هم در شرایطي 
که قیمت یورو به 16هزار تومان رســیده بود. هم اکنون باشــگاه پرسپولیس 
مجبور است، تقریباً یک میلیون یورو براي تسویه حساب با برانکو و دستیارانش 
بابت قرارداد فصل پیش آنها پرداخت کند که به ریال رقم قابل توجهي خواهد 
بود. مسئله دیگر اینکه باشگاه پرسپولیس هنوز تقریباً نیمي  از قرارداد هاي 
بازیکنانش را هم پرداخت نکرده و در قرارداد هاي آنها نیز آفر هاي زیادي از سوي 

مدیریت قبلي اضافه شده است.

هفت صبح | روز پنجشنبه و چند ساعت پس از اینکه امیرحسین فتحی، مدیرعامل استقلال به طور رسمی آندره آ استراماچونی را به عنوان سرمربی جدید استقلال معرفی کرد، هواداران تراکتورسازی هم با یک نام شگفت انگیز 
سورپرایز شدند. در شرایطی که صحبت از چند مربی برزیلی و پرتغالی مثل لئوناردو و تونی اولیویرا روی نیمکت تراکتورسازی بود، ناگهان تصویر مصطفی دنیزلی در کنار محمدرضا زنوزی منتشر شد تا مشخص شود که افندی یک 
بار دیگر به ایران خواهد آمد و این بار هدایت تیم تراکتورسازی را برعهده خواهد داشت. استراماچونی و دنیزلی البته نام های بزرگی هستند که حضورشان در ایران می تواند اعتبار لیگ برتر ایران را افزایش دهد و باعث بیشتر شدن 
توجه رسانه های جهان به فوتبال ایران شود اما آیا این دو مربی در بهترین شرایط خود به لیگ برتر ایران آمده اند یا درست وقتی که بیکار بودند با پیشنهاد غافلگیرکننده تیم های ایران روبه رو شده و به این پیشنهادها پاسخ مثبت 

داده اند؟ آیا می توان به تاثیرات مثبت آنها در استقلال و تراکتورسازی امیدوار بود یا آنها زودتر از آنچه   پیش بینی می شود از ایران خواهند رفت؟

دو بازی علیرضا جهانبخش برای تیم ملی ایران مقابل سوریه و 
کره جنوبی 231 میلیون تومان هزینه در برداشته است. علیرضا 
جهانبخش برای حضور در اردوی تیم ملی، انگلیس را به مقصد 
قطر ترک کرد و از این کشور خود را به سایر بازیکنان تیم ملی 
رســاند. این بازیکن ســپس در ترکیب تیم ملی مقابل سوریه 
بازی کرد و در پیروزی پنج گله زننده گل اول بازی شــد. پس 
از این مسابقه تیم ملی از تهران راهی سئول کره جنوبی شد تا 
دومین دیدار دوستانه و دومین حضور ویلموتس روی نیمکت 

تیم ملی هم انجام شــود؛ 
دیداری که با تســاوی 
یک - یک خاتمه یافت. 
پــس از این مســابقه 
بازیکنــان تیــم ملی 
یک روز در کره جنوبی   
ماندند و ســپس به 
تهران بازگشــتند  اما 

علیرضا جهانبخش که 
گران ترین بازیکن باشــگاه 

برایتون به شمار می رود و پس از 
دیدار برابر سوریه هم با سایت رسمی 
باشگاه برایتون مصاحبه ای مفصل 

انجام داده بود، بلافاصله تهران را به مقصد قطر و سپس انگلیس 
ترک کرد تا آماده شــروع فصل جدید لیگ جزیره شود؛ فصلی 
که برای او حتی پراهمیت تر از فصل اول هم خواهد بود. مهدی 
تاج رئیس فدراســیون که این روزها دغدغه های مالی فراوانی 
در سازمان خود دارد و به همین دلیل هم در تیم امید از گزینه 
داخلی استفاده کرده است، در اظهارنظری جالب هزینه رفت و 
برگشــت جهانبخش را برای حضور در دو دیدار تیم ملی 231 
میلیون تومان اعلام کرده است؛ سفرهایی که به احتمال فراوان 
با بالاترین کیفیت بوده و البته هزینه 
سفر به کره جنوبی را باید از آن فاکتور 
گرفت، چرا که با همکاری فدراسیون 
فوتبال کره جنوبی انجام شده است. 
با این وصف حالا فدراسیون فوتبال  
با دغدغه جدیدی مواجه شده و آن 
هم هزینه های سفر بازیکنان لژیونر 
تیم است؛ بازیکنانی نظیر عزت اللهی، 
میلاد محمدی، علیرضا جهانبخش، 
سامان قدوس و سایر لژیونرها که پایین 
آمدن ارزش ریال در مقابل دلار باعث شــده 
رفت و آمد آنها برای اردوهای تیم ملی یک دغدغه 

جدید برای فدراسیون نشین ها شکل دهد.

بی وفاها در راه بازگشت
امیری، احمدزاده و طارمی پرسپولیسی می شوند؟

هزینه 231 میلیونی جهانبخش روی دست فدراسیون!
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مرجان فاطمی/احمد رنجبر  
هفتصبح

سعيد آقاخاني كه 
ركورددار ساخت سريال 

مناسبتي است امسال 
»نون.خ« را روي آنتن 

شبكه يك داشت. 
اين سريال روايت 

قصه زندگي نورالدين 
خانزاده)سعيد آقاخانی( 

است كه از شهرش 
عازم تهران مي شود 
تا بتواند طلب خود و 
هم ولايتي ها را زنده 
كند. تقابل هايي كه 

به خاطر تضاد فرهنگ ها 
در پايتخت شكل 

مي گيرد، هميشه جذاب 
بوده و اين بار هم شاهد 

لحظات جذاب بوديم.

سريال كمي  دير راه افتاد اما بعد از چندقسمت توانست مخاطب           میزان موفقیت
را درگير كند. »نون.خ« در غالب نظرسنجي ها از جمله نظرسنجي صداوسيما رتبه اول 
را به دست آورد. برگ برنده اصلي، سعيد آقاخاني در نقش نورالدين است كه توانست 
وجهي ديگر را از خود به نمايش بگذارد. آقاخاني اصالتا كرد است و با فرهنگ و لهجه 
هموطنان كردزبان آشنا است. او به خاطر همين تسلط توانست شخصيتي ملموس و 
شيرين خلق كند. شخصيتي كه هم مردانگي و اصالت دارد و هم طنازي. آقاخاني براي 

نمايش اين دو  ويژگي زور نمي زند و يك شخصيت واقعي پيش رويمان قرار داد.

         آنالیز كلي »نون.خ« ظرفيت تبديل به اثري شاخص را داشت. دليل اول كه باعث 
شد اين اتفاق محقق نشود، قياسي است كه درباره سريال با »پايتخت« شكل گرفت. 
مهمتر از آن عدم قدرت سازندگان براي خلق شخصيت هاي متعدد است. اين سريال 
بر پايه شــخصيت نورالدين)ســعيد آقاخاني( پيش مي رفت كه درادامه شخصيت 
افشه)هومن حاجي عبداللهي( به كمكش آمد. در حالي كه »پايتخت« در همان فصل 
اول صاحب شــخصيت هاي متعدد بود كه هركدام ويژگي هايي منحصربه فرد براي 

همراه كردن مخاطب داشتند: نقي، ارسوط، باباپنجعلي، هما، سارا و نيكا و... .  

تكيه كلام هاي سعيد آقاخاني بيش از همه اجزاي           چه چیزي از آن به یاد مانده
»نون.خ« در ذهن مان باقي مانده است. نوع »باريك الله« گفتن، جمله »دوست داريد 
بابا بميره؟« و شيوه مراوده با دخترهايش از جمله مواردي است كه شخصيت نورالدين 
را جذاب كرده بود. بازي هومن حاجي عبداللهي ديگر نكته اي است كه از سريال به ياد 
مانده. او نقش يک روحانی را داشــت که در عين حال هم قضاوت می کرد و هم داور 
فوتبال بود. يک روحانی کاملا جديد که حاجی عبداللهــی به خوبی از پس ايفای آن 

برآمد. موسيقي تيتراژ پاياني سريال هم از ديگر نكات مثبت سريال »نون.خ« است. 

حاشيه : در روزهاي پاياني پخش، صفحه اينستاگرام سريال »نون.خ« پستی منتشر كرد و نوشت 
اين سريال پربيننده ترين سريال نوروزی شده است. استناد اين ادعا به آمار مشاهده سريال 
در سايت و اپليکيشن تلوبيون بود. كاربران اما نظر ديگري داشتند. برخي نيز با استخراج آمار 
واقعي تلوبيون نتيجه گرفتند، اين سريال به دنبال آمارسازي غيرواقعي است. ادمين صفحه هم 

تصميم به خصوصی کردن صفحه گرفت.

حامد عنقا و بهرنگ 
توفيقي بعد از 

موفقيت سريال 
»پدر«، براي نوروز 

98 ، سريال »بر سر 
دوراهي« را به عنوان 
تنها سريال ملودرام 

نوروز امسال روي 
آنتن بردند؛ سريالي 

که بين دوسريال 
کمدي ديگر 

تلويزيون کاملا به 
چشم آمد و مخاطبان 

زيادي را با خودش 
همراه کرد. 

يکی از سريال های 
کمدی نوروز 98 

بود. پيش از اينکه 
روی آنتن برود گمان 

می کرديم به خاطر 
حضور بازيگرانی 

مثل هدايت 
هاشمی، مرجانه 
گلچين، مهران 

غفوريان و ... يکی 
از پرمخاطب ترين 

سريال های نوروزی 
باشد اما تماشای چند 

قسمت کافی بود تا 
متوجه شويم با اثر 
درجه يکی روبه رو 

نيستيم و نمی توانيم 
انتظار زيادی از آن 

داشته باشيم. 

شبكه سه »شرايط 
خاص« را بعد از 
نوروز روي آنتن 

فرستاد. يك سريال 
جدي با ته مايه هاي 

كمدي كه آن را 
وحيد اميرخاني 

ساخت. اميرخاني 
در سينما تجربه 

كارگرداني دو فيلم 
»در مدت معلوم« و 
»شاهكش« را دارد 

كه دومي هنوز اكران 
عمومي نشده است. 

»بر سر دوراهي« به عنوان تنها ســريال ملودرام نوروز، بين           میزان موفقیت
دوسريال کمدي »نون خ« و »زوج يا فرد« خيلي زود جاي خود را باز كرد تا جايي 
كه طبق آمار اپليكيشن تلوبيون از قسمت دوم، رتبه اول پربازديدترين سريال را 
به خود اختصاص داد و اين جايگاه تغيير نكرد. بهرنگ توفيقي و حامد عنقا چندماه 
پيش از توليد »بر سر دوراهي«، ســريال »پدر« را روي آنتن داشتند و در آن هم 
توانستند نظر مخاطبان زيادي را به خودشان جلب کنند. با اينکه سريال در زمان 

کوتاهي ساخته شده اما نهايتا محصول قابل قبولي روانه آنتن کردند. 

هرکاری کنيم نمی توانيم ســريال »زوج يا فرد« را جزو آثار           میزان موفقیت
موفق تلويزيون در بهار امســال ارزيابی کنيم. در »زوج يا فــرد«، با يک کولاژ از 
سريال های مختلف کمدی روبه رو بوديم. هم هدايت هاشمی و مرجانه گلچين، 
نقش های پيشين شــان را در ســريال های ديگر تکرار کرده بودند و هم مهران 
غفوريان و يوسف تيموری، تفاوتی با قبل نداشتند. علاوه بر اينها، »زوج يا فرد« 
برای اينکه بتواند مفهــوم موردنظرش را منتقل کند به جــای اينکه روی قوت 

فيلمنامه کار کند به سمت مستقيم گويی رفته  وحالت شعاری پيدا کرده بود.

شبكه سه بعد از سريال نه چندان موفق »زوج يا فرد«، سريال           میزان موفقیت
»شرايط خاص« را روانه آنتن كرد. ســريال در زمان پخش مورد توجه بود و مورد 
استقبال قرار گرفت. محبوبيت سريال را مي توان از ميزان كامنت مخاطبان و واكنش 
رسانه اي متوجه شد. سريال چند شخصيت جذاب داشــت از جمله آصف با بازي 
كامبيز ديرباز كه بازي اش برگ برنده »شرايط خاص« است و بعد از سال ها بازگشتي 
موفق به آنتن داشت. بهرام افشاري در نقش منوچهر و سوگل قلاتيان در نقش آسيه 

هم شخصيت هاي جذابی بودند كه بازيگران به خوبي به آن ها جان دادند. 

علاوه بر قصه ســرگرم كننده، بازي حميد گــودرزي و مهراوه          آنالیز كلي
شريفي نيا از جمله برگ برنده هاي »بر سر دوراهي« به شمار مي رود. البته کماکان 
مي توان گفت که نقطه قوت اصلي »بر ســر دوراهي«، اســتفاده از فرمول مثلث 
عشقي و تضاد ميان ثروتمند و فقير بود البته سوء تفاهم عشق يک زن مسن به پسر 
جوان هم تا حدودي توانست مخاطبان را براي تماشاي ادامه سريال تشويق کند. 
مهمترين نقاط ضعف سريال، سوژه تا حدودي تکراري و پايان قابل حدس آن بود؛ 

نقطه ضعفي که در همان زمان هم در هفت صبح به آن پرداختيم. 

راستش سريال نقطه قوت خاصی نداشت که با اتکا بر آن بتوانيم           آنالیز كلی
ضعف های آن را ناديده بگيريم اما نمی توانيم از يک مسئله بگذريم. همانطور که 
در بخش قبل گفتيم هدايت هاشــمی و مرجانه گلچين و مهران غفوريان، عملا 
کاراکترهای موفق سريال های پيشين را با خودشان همراه کرده بودند و هيچ نکته 
جديدی در بازی شان ديده نمی شــد. با اين حال اما نمی توانيم منکر اين مسئله 
شــويم که قرار گرفتن همين کاراکترهای تکراری هم کنار هم می تواند جذاب و 

خنده دار باشد.

         آنالیز كلي سريال »شرايط خاص« داســتاني جدي دارد اما با لحني شيرين 
روايت شده. بعد از پنج قسمت از دوز كمدي سريال كم شد اما موقعيت هاي بامزه اش 
از بين نرفت. سريال بر اساس قصه جابه جايي بنا شده؛ مادر محمد )پروانه معصومي( 
گرفتار آلزايمر اســت و آصف )كامبيز ديرباز( را با پسر شــهيدش اشتباه مي گيرد. 
»شرايط خاص« قصه تحول آدم هاست اما اين تغيير با شيب ملايم و شعارهاي كمرنگ 
نشان داده مي شود. نكته مهم اينكه تحول آدم ها نه تنها گل درشت نبود كه حتي در 

قسمت آخر آصف نشانه هايي از شخصيت پيشين با خود به همراه داشت. 

جزو آثار ماندگار تلويزيون نبود. همانطور که قبلا           چه چیزی از آن به یاد مانده
هم گفتيم، سريال خيلي به سرعت و در زمان کوتاهي ساخته شد و شايد نتوانيم 
ادعا کنيم که تا يک سال بعد چيزي از آن در خاطرمان باقي بماند اما سکانس هايي 
که کاراکتر عزت الملوک)شهين تسليمي(،  به  عنوان زني مسن كه در خيابان ها به 
دنبال حامد)حميد گودرزي( مي رفت و به او ابراز علاقه مي کرد و مدام از ســوي 
حامد پس زده مي شــد، جزو به يادماندني ترين سکانس هاي اين سريال هستند. 

اتفاقی که پيش تر در تلويزيون نديده بوديم. 

صراحتا می توانيم برای پاســخ اين سوال از واژه           چه چیزی از آن به یاد مانده
»هيچ« استفاده کنيم. سريال، داستان جديدی نداشت که هيجان ناشی از جديد 
بودن سوژه در ذهنمان باقی بماند. از طرف ديگر، کاراکترها هم تکراری بودند. مثلا 
اگر قرار باشد هدايت هاشمی را در اين قامت به خاطر بسپاريم، »چک برگشتی« 
بهترين انتخاب است يا مهران غفوريان و مرجانه گلچين هم سريال های موفقی 
دارند که بتوانيم آنها را با اين کاراکترها در ذهن بسپاريم. حتی پايان بندی سريال 

هم غافلگيری خاصی نداشت و نتوانست در ذهن  مخاطبانش ماندگار شود.

         چه چیزی از آن به یاد مانده كل كل كامبيز ديرباز با بهرام افشــاري هميشه 
جذاب بود. شوخي هاي دوپهلو كه بين آن ها رد و بدل مي شد، جنجالي بودند و البته 
خنده دار. اين شوخي ها در سكانس حمام به اوج رسيد ولي تلويزيون با سعه صدر 
آن ها را پخش كرد. حضور شخصيت آصف در يك برنامه زنده تلويزيوني هم از جمله 
سكانس هاي بامزه »شرايط خاص« است. در اين سكانس ها آصف كه خود را يك 
جانباز جا زده به مجري )مژده لواســاني( علاقه مند مي شود! تكيه كلام هاي آصف 

درباره تايلند هم با استقبال مواجه شد. 

حاشيه: اگر به ياد داشته باشيد اواسط نوروز، بارش باران و جاري شدن سيلاب خسارات زيادي 
به بار آورد. اين مسئله باعث شــد تا گروه توليد »بر سر دوراهي« هم از زمان بندي ساخت اين 
سريال عقب بيفتند و پروژه براي آماده سازي نهايي به مشکلات زيادي بربخورد. البته نهايتا 
اين مشکلات، آسيب چنداني به ســريال وارد نکرد و »بر سر دوراهي« در زمان مشخص روي 

آنتن رفت. 

حاشيه: اين سريال ابتدا »مُرّ قانون« نام داشت. اولين بار که اسم اين سريال به گوشمان خورد 
واقعا تعجب کرديم و در همين صفحه نوشتيم که عوامل سريال چه انتظاری دارند که مخاطبان، 
نوروزشان را کنار سريالی با چنين اسمی سپری کنند. نهايتا چند روز مانده به نوروز، اسم سريال 
تغيير کرد و از »مُرّ قانون« به »زوج يا فرد« رسيد؛ اسمی که با توجه به محتوای سريال بيشتر 

برازنده آن بود. 

حاشيه:  سريال »شرايط خاص«  خيلی دير به آنتن رسيد. در محافل خصوصي گفته مي شد 
تلويزيون با برخي موارد سريال مشكل دارد و احتمالا قرار است اصلاحاتی روی آن صورت 
بگيرد. حتي گفته مي شد در زمان پخش، سريال با كلي مميزي همراه بوده و اجازه پخش 
نداشته است... اعتراض عوامل اما نه به اين خاطر بلكه به دليل پخش نامنظم آن به دليل 

مسابقات زنده فوتبال بود.

زوج یا فرد|علیرضا نجف زادهبر سر دوراهي| بهرنگ توفیقی

شرایط خاص |وحید امیرخاني

نون.خ| سعید آقاخاني

تنها سريال تاريخي 
ماه رمضان بود که 

در سال 1319 روايت 
مي شد و اين سريال 

در کنار داستان 
اصلي، به ماجراي 

کشف حجاب و کشتار 
مسجد گوهرشاد 
هم پرداخته بود. 

سريال با حال و هواي 
عاشقانه شروع 

شد اما نهايتا تغيير 
مسير داد و با ورود 

شخصيت هاي جديد 
و اتفاق هاي مختلف، 

نتوانست آنطور که 
بايد جريان ساز شود و 
مخاطبان را تا پايان با 

خودش همراه کند. 

در تمام نظرسنجي ها »از يادها رفته«، در پايين ترين جايگاه قرار           میزان موفقیت
گرفت و از »برادرجان« و »دل دار« جا ماند. يک ســوم ابتدايي سريال به خاطر مثلث 
عشقي خاص و قراردادن رضا يزداني و حسين ياري مقابل هم، تا حدودي مورد توجه 
قرار گرفت. گرچه همان زمان همه خيلي ها آن را با سريال »شهرزاد« مقايسه کردند و 
معتقد بودند براي بالابردن جذابيت، روي الگوي آن سريال موفق حسن فتحي پيش 
رفته اســت. با اين حال اما با وجود نکات قابل قبولي که در سريال به چشم مي خورد 
آن طور که بايد با موفقيت روبه رو نشد و از يک جايي به بعد نقدهاي تندي به آن وارد شد.

بازي حسين پاکدل و حســين ياري در اين سريال مي توانست           آنالیز كلی
امتياز مثبتي براي آن باشد اما نقاط ضعف ســريال آنقدر زياد بود که بازي اين 
بازيگران هم ديده نشــد. براي طرفداران رضا يزداني، بازي اين خواننده در نقش 
مهراد هم اتفاق مهمي  به حساب مي  آمد گرچه يزداني بازي قابل قبولي ازخودش 
به نمايش نگذاشت اما در يک سوم ابتدايي، مثلث عشــقي او با خسرو و مهربانو 
مخاطبان زيادي را به سمت خودش جلب کرد. پخش کليپ هايي با صداي رضا 

يزداني در اواسط پخش سريال هم از جمله اتفاق هاي قابل قبول اين سريال بود.

احتمالا تا چندهفته ديگر چيزي از اتفاق هاي آن           چه چیزی از آن به یاد مانده
در خاطرمان نمي ماند اما بازي رضا يزداني با وجود ضعف هايي که داشــت، جزو 
اتفاق هاي ماندگار ســريال بود. به هرحال او بعد از ساليان سال، موهايش را براي 
بازي در اين ســريال کوتاه کرد و در قالب يک کشــتي گير مقابل دوربين رفت. 
احتمالا گريم هاي پوريا پورسرخ و سيما تيرانداز هم در ذهنمان باقي مي ماند. نه 
به اين جهت که گريم هاي تحسين برانگيزي بودند، اتفاقا از اين جهت که با وجود 

اغراق فراواني که داشتند، نتوانستند اثري روي مخاطبان بگذارند. 

حاشيه:   قرار بود ســريال »از يادها رفته« در 50قسمت توليد شود اما بعد از 25قسمت به 
پايان رسيد. همين هفته گذشته، علي اکبر تحويليان، تهيه کننده سريال انصراف خود را 
از ادامه توليد اين مجموعه تلويزيوني اعلام کرد و گفت، قصد دارد اســتراحت کند و فعلا 
برنامه اي براي ساخت ادامه سريال ندارد. بنابراين معلوم نيست آيا ادامه اين سريال ساخته 

مي شود يا خير!

 از یادها رفته| بهرام بهرامیان

شبكه پنج نوروز 
امسال سريال 

»شش قهرمان و 
نصفي« را روي آنتن 
فرستاد. اين سريال 

براي مخاطب كودك 
و نوجوان ساخته 

شده و اکبر عبدی، 
شهرام قائدی، بيژن 

بنفشه خواه، بهاره 
رهنما و... بازيگران 
آن هستند. يوسف 

كرمي، قهرمان 
تكواندوي كشورمان 

هم در اين سريال 
بازي كرده است.

برادران محمودی 
بعد از موفقيت فيلم 
سينمايی »چندمتر 

مکعب عشق«، سريال 
»سايه بان« را برای 

شبکه دو کارگردانی 
کردند اما اين سريال 

به خاطر ضعف های 
مختلف، با موفقيت 

روبه رو نشد. »دل دار« 
دومين سريال برادران 

محمودی برای تلويزيون 
است، سريالی که 

منتظر بوديم بتواند 
آنها را مجددا به دوران 

اوج برگرداند اما با 
اينکه چندپله بالاتر از 

»سايه بان« بود اما نهايتا 
درجه يک ظاهر نشد.   

پرمخاطب ترين سريال 
رمضان امسال بود و 

توانست خيلی راحت 
دوسريال ديگر را 
پشت سر بگذارد. 

به خاطر حضور علی 
نصيريان می شد از 

ابتدا پيش بينی کرد 
سريال با استقبال 

زيادی روبه رو شود. 
گرچه تجربه ثابت 

کرده فيلمنامه های 
سعيد نعمت الله هم 
تحت هر شرايطی 

مورد توجه مخاطبان 
هستند و اين بار هم 

شاهد همين استقبال 
بوديم. 

»شش قهرمان و نصفي« در شلوغي برنامه ها و سريال هاي نوروزي           میزان موفقیت
ديده نشد. در ميان نظرسنجي ها هم رتبه آخر را به خود ديد. با اين حال ديده نشدن سريال 
را نبايد به پاي كيفيت آن نوشت. »شش قهرمان و نصفي« براي مخاطب كودك و نوجوان 
اثري سرگرم كننده است كه در قالب يك داستان توانست برخي مفاهيم درباره توليد ملي 
را بازگو كند. حسين قناعت بعد از موفقيت فيلم »قهرمانان كوچك« تصميم گرفت سريالي 
براساس همان موضوع بسازد. »شش قهرمان و نصفي« بازهم قصه بچه هايي بود كه براي 

كمك به پدران شان با مفسدان اقتصادي دست به يقه شدند و آنها را شكست دادند. 

در نظرسنجی منتشرشده توسط مرکز تحقيقات رسانه ملی           میزان موفقیت
درباره سريال های رمضان، »دل دار« با کســب 38.8درصد آرا، در رتبه دوم قرار 
گرفت و نسبت به »از يادها رفته« پنج درصد رای بيشتری به دست آورد. خب در 
کل هم نسبت به سريال بهرام بهراميان، اثر قابل قبول تری بود. سريال، نقطه شروع 
متفاوتی داشــت و اين ذهنيت را در مخاطبان ايجاد می کرد که با اثری جديد و 
نسبتا غيرتکراری روبه رو هستند. اين احساس چندقسمت بيشتر ادامه پيدا نکرد 
و »دل دار« از يک جايی به بعد تغيير مسير داد و از اثری نسبتا موفق فاصله گرفت.

»برادرجان« خيلی زود از ساير سريال های رمضانی جلو افتاد و           میزان موفقیت
نهايتا طبق نظرسنجی مرکز تحقيقات رسانه ملی، با 51.4درصد بيننده، در جايگاه 
اول قرار گرفت.  در نظرسنجی هفته گذشته برنامه »سلام صبح بخير«، شخصيت 
چاوش با بازی حســام منظور با با كســب 48/7درصد آرا، به عنــوان جذابترين 
شخصيت رمضانی تلويزيون شناخته شد و علی نصيريان با 22.4درصد، رتبه دوم را 
به دست آورد. بنابراين علاوه بر اينکه مخاطبان داستان سريال را پسنديدند، بازی 

بازيگران آن هم از نقطه نظر مخاطبان، در جايگاه بالايی قرار گرفت.

در سال هاي اخير سهم بچه ها از سريال ها كم شده. به همين نسبت           آنالیز كلي
سهم سريال هاي قهرمان محور كمتر است. »شــش قهرمان و نصفي« فقط يك قصه 
سرگرم كننده ندارد بلكه تلاش مي كند به كودكان احساس قدرت بدهد. در دل چنين 
احساسي است كه بيننده حرف كلي سريال را مي پذيرد. حرف سريال حمايت از توليد 
ملی و کالای ايرانی و تشويق خانواده ها به حمايت از کارگر ايرانی است... برخورداري 
از موسيقي هاي ريتميك و موقعيت هاي كمدي، فاكتورهاي اصلي »شش قهرمان و 

نصفي« است كه باعث مي شود مخاطب كودك با آن همراه باشد. 

مهمترين  نقطه قوت سريال، نقطه شروع آن بود. برادران محمودی           آنالیز كلی
سه داستان مختلف را همزمان پيش بردند و قوت داستان کاملا به چشم می آمد. با 
قتل پژمان اما همه چيز وارد مرحله جديدی شد. درست از همانجا، فيلمنامه به 
سمت و سويی رفت که پيش تر بارها در فيلم ها و سريال های مختلف ديده بوديم و 
می  توانستيم پايان سريال را پيش بينی کنيم و دنبال کردن آن جذابيتی برايمان 
نداشت. مطمئن بوديم که آرش خودش را لو می دهد، پدر پژمان دلش به حال او 

می سوزد و او را می بخشد،  همين هم شد. 

         آنالیز كلی »برادرجان« به خاطر نامتعارف بودن ديالوگ ها بارها با انتقاد روبه رو 
شد و خيلی ها اعتراض کردند که به خاطر ديالوگ های ناملموس و تصنعی، نمی تواند 
با آن ارتباط بگيرند بــا اين حال اما »برادرجان« جزو مهمترين ســريال هايی بود که 
مخاطبان رمضان آن را دنبال می کردند. هنوز نتوانســته ايم به فرمول خاصی درباره 
موفقيت فيلمنامه های ســعيد نعمت الله برســيم. او سخت و ســنگين می نويسد و 
ديالوگ ها در دهان بازيگران سريال، حالتی شعاری پيدا می کند و هربار هم انتقادهای 

زيادی نسبت به سريال هايش وجود دارد اما نهايتا در جايگاه موفق ها قرار می گيرد.

شخصيت هاي فانتزي ســريال حامد آهنگي، بيژن           چه چیزی از آن به یاد مانده
بنفشه خواه و ارژنگ اميرفضلي كه براي بچه ها جذابيت دارند. لهجه شمالي حسين رفيعي 
ديگر نكته ســريال اســت كه بر جذابيت آن افزود. بازي يوســف كرمي در نقش يك 
تكواندوكار هم ديگر امتياز »شش قهرمان و نصفي« محسوب مي شود. در مجموع سريال 
قصه اي ســاده دارد كه موقعيت هــاي كمــدي آن بچه ها را ســرگرم مي كند. مدل 
»آدم بد«هاي نادان و بچه هاي عاقل هميشه هواخواه داشته و در اين سريال هم تبديل به 
برگ برنده اصلي شد. بازي بچه ها در اين سريال عامل ديگري بود كه كيفيت را بالا برد.

بازی درجه يک بهــزاد فراهانی در نقش يک پدر           چه چیزی از آن به یاد مانده
داغ ديده، آنقدر تاثربرانگيز بود که بعيد است از ذهنمان بيرون برود. فراهانی کاملا 
در اين نقش مسلط بازی کرد و درد و شکست يک پدر پير را به درستی به تصوير 
کشيد. علاوه بر بازی فراهانی، آهنگ تيتراژ سريال با صدای محسن چاوشی هم 
از جمله نکاتی است که به احتمال زياد تا مدت ها از ذهنمان بيرون نمی رود. گرچه 
شايد نسبت به ســاير آهنگ های تيتراژ چاوشــی، در ذهنمان ماندگار نشود اما 

به هرحال تاثير خودش را روی مخاطبانش گذاشته است.  

بعــد از پايان ســريال، بعضــی از ديالوگ ها در           چه چیزی از آن به یاد مانده
شــبکه های اجتماعی دست به دســت می شــدند. با بعضی از آنها شوخی شد و 
بعضی های ديگر هم مثل »سر نخواستنم دعواست.« مدام ريتوئيت  شدند. علاوه 
بر اين ها شخصيت کريم بوستان، با اينکه جزو کاراکتر هاي ماندگار علی نصيريان 
نيست اما به خاطر بازی درجه يک اين بازيگر بسيار ديده شد و در برخی سکانس ها 
اشــک مخاطبانش را درآورد. ضمن اينکه آهنگ تيتراژ ســريال با صدای سالار 
عقيلی هم جزو موسيقی های تيتراژ ماندگار تلويزيون در ذهن ها باقی خواهد ماند. 

حاشيه: سريال مي توانست در فصلي ديگر روي آنتن برود. »شش قهرمان و نصفي« به چشم 
نيامد و به همين خاطر اعتراض برخي عوامل را به همراه داشت. ديگر حاشيه سريال به بيماري 
اکبر عبدی برمي گردد كه در جريان بازی در »شش قهرمان و نصفی« به دليل تعريق شديد 
و افزايش فشار خون، راهی بيمارستان شد. اين بازيگر بعد از بهبودي به گروه اضافه شد و 

بازي اش را به پايان رساند.

حاشيه:تقريبا از يک سوم پايانی ســريال »دل دار« می توانستيم پايان آن را حدس 
بزنيم و اتفاقا در همين صفحه هم نوشــتيم که مخاطبان چرا با وجود مشخص بودن 
ماجرا بايد آن را تا انتها تماشا کنند؟ اما با اين حال، بهزاد فراهانی هم چند روز مانده به 
پايان سريال، در مصاحبه خبری اين سريال گفت، مخاطبان مطمئن باشند که »دل دار« 

پايان خوشی دارد .

حاشيه:  علاوه بر شوخی ها و جوک هايی که با ديالوگ های سريال شد، بعد از پخش قسمت 
بيست و ششم سريال »برادرجان«، ويدئوی کوتاهی در شبکه های اجتماعی دست به دست 
چرخيد که نشان می داد شــخصيت ليلا، بعد از افتادن و غرق شدن در مرداب، تغيير لباس 
داده و هنگام بيرون آمدن از ساحل، لباس ديگری)ماهيگيری( به تن داشته. اين ويدئو هم 

حسابی پرحاشيه شد. 

با پايان سريال هاي شش قهرمان و نصفي| حسین قناعت
نوروزي، شبكه 

يك بلافاصله سراغ 
سريال كمدي »دنگ 
و فنگ روزگار« رفت 

و آن را روی آنتن 
فرستاد؛ سريالی 

متوسط و رو به پايين 
که نه به لحاظ ساختار 

و نه محتوا نتوانست 
مخاطبان را ترغيب 
کند تا برای تماشای 

آن وقت بگذارند.  
»دنگ و فنگ روزگار« 

در ظاهر سريالی 
کمدی بود اما تماشای 

آن باعث بهتر 
شدن حال و هوای 
مخاطبانش نشد.  

         میزان موفقیت از جمله سريال هايی بود که هرچه از قسمت اول جلوتر می رفت، 
از استقبال مخاطبان نسبت به آن کاسته می شد. اگر به خاطر داشته باشيد گزارشی 
درباره ميزان بازديد مخاطبان از اين سريال در سايت تلوبيون نوشتيم. در اين گزارش 
آمده بود که قســمت اول »دنگ و فنگ روزگار« 41 هزار و 773 بازديد داشته. اين 
ميزان در قسمت دوم و سوم به 21 هزار و 857 بازديد رسيده. در قسمت هفتم سريال 
13 هزار و 158 بازديد كننده داشته و نهايتا قسمت ماقبل آخر اين سريال نزديك به 

7 هزار بازديدكننده داشته.  

سريال »دنگ و فنگ روزگار« قصد داشت با زبان كمدي به شرايط سخت           آنالیز كلی
جامعه كنايه بزند اما از جمله ســريال هايی بود که از همان ابتدا می توانستيم پايان آن را 
پيش بينی کنيم. »دنگ و فنگ روزگار« با استفاده از شوخي هاي كلامي قصد گرفتن خنده 
داشت اما توانايی اينکه اتمسفر شوخ وشنگی برای آن ايجاد کند نداشت. كارگردان نتوانسته 
بود از ديالوگ هاي دوپهلو و موقعيت هاي كمدي،  فضايي شاد خلق كند. بازي محمد نادري 
به عنوان شخصيت اصلي هم بعد از چند قسمت تكراري شد و اكت ها و لحن خاصي كه براي 

كاراكتر گرفته بود، جذابيت خود را از دست داد.

همانطور که گفتيم »دنگ و فنگ روزگار« بعد از پايان           چه چیزی از آن به یاد مانده
پخش سريال های نوروزی روی آنتن رفت و درست زمانی که مخاطبان انتظار داشتند 
با يک کمدی درجه يک روبه رو شوند، نشان داد اثر چندان درجه يکی نيست. آنطور 
که بايد ديده نشد و به همين دليل هم بعيد است نکته خاصی از آن در ذهن مخاطبان 
مانده باشد. محمد نادری پيش از اين به عنوان نقش اصلی »شمعدونی« به کارگردانی 
سروش صحت ثابت کرده بود بازيگر قابلی است و می تواند در خلق لحظات کمدی به 

ياد ماندنی موفق ظاهر شود اما اينجا موفقيتی به دست نياورد. 

حاشيه :  ســريال بعد از تعطيلات نوروز  خيلی بی ســر و صدا روی آنتن رفت، بخشی از 
مخاطبان آن را تماشا کردند و نهايتا خيلی بی سر و صدا هم به پايان رسيد و از آنتن بيرون 
آمد. بنابراين نه حاشيه خاصی را رقم زد و نه جنجال عجيبی به راه انداخت. حتی شوخی ها 
و جنس کمدی آن هم طوری نبود که بخواهد دستمايه طنز خاصی در شبکه های اجتماعی 

شود.

دنگ و فنگ روزگار| جواد مزدآبادی

برادرجان|محمدرضا آهنجدل دار|برادران محمودی
سري دوم »روزهاي 

بي قراري« قصه اي مجزا 
از فصل اول دارد. در 

اين سريال يك فرش 
نفيس به عنوان نماد 

فرهنگ اصيل ايراني 
محور درام است و همه 

اتفاق ها به آن ختم 
مي شود. در فصل دوم،  

تركيب بازيگران هم 
عوض شده بود. افسانه 

بايگان، حميدرضا 
آذرنگ، سارا صوفيانی، 

مجيد واشقانی، 
سعيد نيک پور، کاظم 

هژيرآزاد، صفا آقاجانی 
و... بازيگران فصل دوم 

سريال بودند.

هرچقدر ســري اول مورد توجه بود،  فصل دوم بي سروصدا به           میزان موفقیت
پايان رسيد. دليل اصلي را بايد تغيير قصه دانست؛  فصل اول به دليل ورود به مسئله 
ازدواج دوم مورد پســند مخاطبــان قرار گرفت اما ســري دوم فاقد ســوژه هاي 
درگيركننده بــود. كمي  بعد از پايان ســريال براي اينكه بدانيــم چه مقدار مورد 
استقبال قرار گرفته به آمار بازديد در تلوبيون مراجعه كرديم: قسمت اول 34هزار و 
187بازديد داشته است. در قسمت دوم اين ميزان به 20هزار و 688 مي رسد. سير 
نزولي مشاهده سريال ادامه مي يابدو در قسمت هفتم 11 هزار بازديد داشته است. 

         آنالیز كلي  سازندگان تصميم داشته اند از دل قصه، حرف هاي مهمي  درباره 
فرهنگ،  انسان دوستي،  عقوبت عمل،  اصالت و ... بزنند. ايده جاي تحسين دارد اما 
قصه اش كشدار بود و هرچه به قسمت هاي پاياني نزديك شديم، شكل شعاري پيدا 
كرد. كل قصه بر ماجراي گم شــدن يك فرش نفيس مي گذشــت و تا پايان اين 
جست وجو ادامه داشت. چنين ايده اي قدرت درگيركردن بيننده را ندارد به ويژه 
اينكه مدام با حرف هاي گل درشت صحبت از فرهنگ ملي مي شود. در طول پخش 

شاهد واكنش خاصی نبوديم كه اين دليل روشني است بر ديده نشدن سريال.  

موش و گربه بازي هاي حميدرضا آذرنگ براي يافتن            چه چیزی از آن به یاد مانده
فرش نفيس در خانه خواهر و ناكامي اش تم تكرارشونده »روزهاي بي قراري2« به ويژه 
در قسمت هاي پاياني است. اضطراب هاي نمايشي او به اين موقعيت باسمه اي لطمه 
دوچندان مي زد. درمجموع بازي هاي ســريال ضعيف بود و پايين تر از حد استاندارد 
كارنامه بازيگران. در اين ميان بازي افسانه بايگان در نقش يك زن مستاصل را مي توان 
نقطه قوت آن دانست. قصه قابل پيش بيني ديگر نقطه ضعف سريال بود كه مي شد از 

ميان داستان استحاله آدم ها را پيش بيني كرد. 

حاشيه: سريال »روزهاي بي قراري2« بدون حاشيه و جنجال به كار خود پايان داد. در طول 
پخش اتفاقي خاصي رخ نداد و جنجالي ايجاد نكرد. »روزهاي بي قراري2« همان طور كه اشاره 
شد،  بي سر وصدا به آنتن رســيد و بدون اتفاق پيش رفت و طبيعي است كه هياهو نداشته 
باشد... اين را هم يادآوري كنيم كه اين ســريال از توليدات صداوسيمای مركز آذربايجان 

شرقی بود.

روزهاي بي قراري 2| کاظم معصومی

رسم بر اين است که در روزهای پايانی هر فصل، برگرديم و نگاهی 
به سريال های پخش شده در آن فصل بيندازيم. در اين مرور 

معمولا نگاهی اجمالی به تک تک آنها داشته و درباره موفقيت و 
عدم موفقيت هرکدام صحبت می کنيم. در فصل بهار اما ماجرا 

طور ديگری رقم خورد. ابتدای فصل با سريال های نوروزی شروع 
شد و يک ماه از فصل هم در اختيار سريال های ماه رمضان قرار 

داشت. سريال هايی که در مناسبت های خاص خودشان بارها 
درباره نقاط قوت و ضعف شان نوشته و آناليز جامعی از ساختار 

و محتوای آنها ارائه کرده بوديم. غير از سريال های نوروزی و 
رمضان، فقط سه سريال هستند که در فصل بهار روی آنتن 

رفته اند و دو سريال »خانواده دکتر ماهان« و »گاندو« هم که 
پخش شان ادامه دارد. به هرحال در اين پرونده کل اين سريال ها 

را کنار هم گذاشته ايم و خيلي اجمالی آنها را بررسی می کنيم.

پیش درآمد

بعد از پايان           عروس تاریكي | شبكه یك
ماه مبارك رمضان، شــبكه يك  ســريال 
تكراري »شب عيد« را پخش كرد و تصميم 
دارد از فردا »عروس تاريكي« را روي آنتن 
بفرســتد. اين ســريال را محمود معظمي  
كارگرداني كرده اســت. رضا کيانيان، رويا 
نونهالی، نرگس محمدی، سپيده خداوردی، 
حميرا رياضی، سيدمهرداد ضيايی، شهرزاد کمال زاده، مهوش صبرکن، 
رحمان باقريان، شهاب شادابی، ساناز سعيدی، شمسی فضل الهی، مريم 
کاويانی، آزاده رياضی، مهسا  هاشمی، محمدرضا  هاشمی، سعيد رضايی 

و… بازيگران آن هستند. 

در چنــد           خانواده دكتر ماهان| شبكه دو
قسمتي كه از سريال »خانواده دکترماهان« 
مي گذرد، مي توان گفت با يك اثر متوسط 
روبــه رو هســتيم. ايــن ســريال را علی 
محمدقاســمی و راما قويدل ساخته اند كه 
يك داستان خانوادگي دارد. بخش هايي از 
قصه نيز به مسئله محيط بانان تنه مي زند. 
امين زندگانی، لاله اسکندری، شيوا ابراهيمی، ارسطو خوش رزم و بهرام 

شاه محمدلو بازيگران اصلي سريال هستند. 

         گاندو| شبكه سه يك سريال با موضوع 
امنيتي، انتخاب شبكه سه براي شب هاي بعد 
از ماه مبارك رمضان بوده است. »گاندو« را 
جواد افشــار كارگرداني كرده كــه تا اينجا 
حاصل كارش چنگــي به دل نزده اســت. 
آن طور كه در سريال عنوان مي شود، »گاندو« 
براساس داســتان هاي واقعي ساخته شده. 
سوژه ها جذاب هســتند اما در پرداخت نمي توانند مخاطب را قانع كنند. 
»گاندو« پربازيگر است: داريوش فرهنگ، پيام دهکردی، ليلا اوتادی، سارا 

خوئينی ها، عليرام نورايی، نگارعابدی، محمدرضا شريفي نيا و... 

شبكه سه از هفته           محرمانه| شبكه سه
پيش يك ســريال بــراي مخاطب نوجوان 
روانــه آنتــن كــرده اســت. »محرمانه« 
جديدترين توليد سازمان اوج است كه سعي 
مي كند با زبان طنز برخي موضوعات را بازگو 
كنــد. همين كــه در غيبت ســريال هاي 
نوجوانانه اوج به فكر توليد يك اثر براي اين 
گروه ســني افتاده، اتفاق مثبتي اســت. »محرمانه« را مســلم تهراني 
كارگرداني مي كند و افشــين ســنگ چاپ، مهدی ابراهيمی، احمدرضا 
اسعدی، مسعود رهنما، ساناز ســماواتی، فاطمه  هاشمی و … از جمله 

بازيگران اين سريال هستند.

رقابت در راند سوم
درباره سريال هايي كه در واپسين روزهاي فصل بهار 

روانه آنتن شده اند

03

از بين سريال هايي که 
در فصل بهار روي آنتن 
رفته، کامران تفتي در 

سه سريال »روزهاي 
بي قراري«، »برادرجان« 

و »از يادها رفته« بازي 
داشت. ميترا حجار، 

کامبيز ديرباز و سيروس 
گرجستاني، جزو 

بازيگراني هستند که 
هرکدام در دوسريال 
بهار حضور داشتند. 

05

سهم سريال هاي کمدي 
در فصل بهار، پنج عدد 

بود که سه تا از آنها 
يعني »نون.خ«، »زوج 
يا فرد« و »شش نفر و 
نصفي« در مناسبت 

نوروز روي آنتن رفتند 
و دوتاي ديگر يعني 

»شرايط خاص« و »دنگ 
و فنگ روزگار«، در 
فاصله ميان نوروز و 

رمضان. 

31

در کنار تمام 
سريال هايي که در 

فصل بهار روي آنتن 
رفتند، »پايتخت 5« 

هم جايگاه ويژه اي 
داشت. اين سريال در 
ايام رمضان ساعت 17 

روي آنتن مي رفت اما در 
نظرسنجي سريال هاي 
رمضان، 31.6درصد آرا 

را به دست آورد و حدودا 
هم رديف سريال هاي 

مناسبتي شبکه يک و 
دو ايستاد. 

01

شبکه پنج از ابتداي 
امسال فقط يک سريال 

جديد ايراني روي 
آنتن برده است. غير 

از »شش نفر و نصفي« 
که عيد پخش شد و 

چندان هم مورد توجه 
قرار نگرفت، دوسريال 

خارجي »باج« و »جونگ  
ميونگ« را روي آنتن 

برد و بازپخش »عطسه« 
مهران مديري را هم 

پخش کرد. 



حوادث
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ريزش تونل برناكي قرباني گرفت
در پی حادثه پنجشنبه هفته گذشته كه ريزش تونل برناکی معدن طزره منجر 
به کشته و زخمی شدن سه معدنچی شده اســت، روابط عمومی واحد زغال 
سنگ البرز شــرقی توضیحاتی را ارائه کرد. در گزارش روابط عمومی شرکت 
زغال سنگ البرز شرقی آمده اســت: به آگاهی می رساند ساعت 11 صبح روز 
پنجشــنبه )مورخه 23 خردادماه( در معدن برناکــی از معادن ۴ گانه معدن 
زغال سنگ طزره در جبهه کار پیشروی اکلون نوار با شیب 16 درجه )متراژ 
3۴۰ متری از دهانه اکلون( ريزش ناگهانی ســنگ تعداد سه نفر از کارگران 
پیمانکاری شرکت معادن زغال سنگ البرز شرقی تحت مديريت آقای »شیخ« 
به نام های  »محمود مومن«، »علی اکبر عجم اکرامی« و »حسن علی لالايی« 
دچار حادثه شدند که بلافاصله با اعزام تیم امداد و نجات، نسبت به کمک رسانی 
به مصدومان و انتقال آنها به بهداری منطقه و متعاقبا همراه با تیم پزشکیاری 
به بیمارستان ولايت دامغان اقدام شد. براســاس گزارش بیمارستان ولايت 
دامغان و به  رغم تلاش های صورت گرفته، آقايان محمود مومن و علی اکبر عجم 
اکرامی فوت کرده و نفر سوم تحت درمان و از شرايط بحرانی خارج شده است.

کشف ۹۴۰ کیلوگرم مواد مخدر در سیستان و بلوچستان
فرمانده مرزبانی سیستان و بلوچستان از کشف 9۴۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر 
طی دو عملیات توسط مرزبانان هنگ مرزی سراوان خبر داد. سرهنگ محمد 
ملاشاهی اظهار داشت: مرزبانان هنگ مرزی سراوان با انجام اقدامات اطلاعاتی 
از قصد دو باند بزرگ قاچاق موادمخدر برای انتقال محموله در دو منطقه مرزی 
مطلع شــدند و با برنامه ريزی دقیق عملیاتی به پوشــش منطقه پرداختند. 
مأموران مرزبانی سیستان و بلوچســتان پس از شناسايی محل اختفا و عبور 
قاچاقچیان به اجرای کمین هدفمند پرداخته و توانســتند طی دو عملیات 
مسلحانه قاچاقچیان را در رسیدن به اهداف شوم خود ناکام بگذارند. مرزبانان 
ضمن توقیف ۴ دستگاه وسیله نقلیه ،9۴۰ کیلو و 8۰۰ گرم مواد مخدر شامل 
893 کیلوگرم ترياک، 3۰ کیلو و 2۰۰ گرم حشــیش، 1۷ کیلو و 6۰۰ گرم 

هروئین و همچنین مقاديری سلاح و مهمات را از قاچاقچیان کشف کردند.

خريد كالا با اسكناس تقلبي دردسرآفرين شد!
فرمانده انتظامی رامسر از کشف 6۷ میلیون ريال  اسکناس های تقلبی از فردی 
در اين شهرســتان خبر داد.علی قیصری در تشريح اين خبر بیان داشت: در 
پی مراجعه تعدادی از کسبه  اين شهرستان به مراجع قضايی و انتظامی مبنی 
بر خريد کالا از آنان با چک پول های تقلبی موضوع در دســتور کار مأموران 
انتظامی اين فرماندهی قرار گرفت. در اجرای اين مأموريت مأموران کلانتری 
12 با بررسی های همه جانبه متهم را حین تردد در اين شهرستان شناسايی 
کردند. در عملیاتی ضربتی متهم دستگیر و در بازرسی از خودروی وی 1۰8 
قطعه چک پول تقلبی جمعاً به ارزش 6۷ میلیون ريــال به تعداد 26 قطعه 
چک پول يک میلیون ريالی و 82 قطعه چک پول 5۰۰ هزار ريالی کشــف 
شد. شــهروندان در معاملات تجاری و خريد و فروش کالا مراقب افراد شیاد 
و کلاهبردار باشند و در صورت مشاهده هرگونه مورد مشکوک مراتب را در 

اسرع وقت به مرکز فوريت های پلیس 11۰ اطلاع دهند.

واژگونی مرگبار اتوبوس با ۲ کشته و۲۳ مصدوم
واژگونی يک دستگاه اتوبوس در آزادراه تبريز-زنجان 2 کشته و 23 مصدوم بر 
جا گذاشت.اصغر جعفری روحی، رئیس مرکز مديريت حوادث و فوريت های 
پزشکی استان زنجان با اعلام اين خبر افزود: ساعت 2:22 دقیقه بامداد جمعه 
در پی تماس با مرکز اورژانس 115 اســتان مبنی بر واژگونی يک دســتگاه 
اتوبوس در آزاد راه تبريز –زنجان کیلومتر ۴۰ بلافاصله 1۰ دستگاه آمبولانس 
از پايگاه های شهری و جاده ای جهت امدادرسانی به محل حادثه اعزام شدند.

همچنین اتوبوس آمبولانس اين مرکز که در پايگاه فوريت های پزشکی سهند 
واقع در عوارضی اتوبان زنجان تبريزمستقر می باشد نیز جهت ارائه خدمات 
درمانی پیش بیمارســتانی به محل حادثه اعزام شــد. واژگونی اين اتوبوس 
منجر به مصدوم شدن 23 نفر شد که 2۰ نفر از آنها توسط اورژانس و پس از 
اقدامات درمانی پیش بیمارستانی جهت ادامه درمان به بیمارستان آيت الله 
موسوی زنجان منتقل شدند.دو نفر از مصدومین از درمان امتناع نموده و يك 
نفر نیز توسط عوامل هلال احمر به مرکز درمانی آيت الله موسوی منتقل شد. 
متاسفانه دو نفر از مسافران اين اتوبوس نیز به علت شدت آسیب، در دم و قبل 

از رسیدن آمبولانس جان خود را از دست دادند.

  اخبار 

يونس 35 سال سن دارد و هنگام وقوع قتل 
25 سال بیشتر نداشت، اختلافات خانوادگي 
دستش را آغشته به خون جواني بیگناه كرد، 
جواني كه از سر ندانم كاري و پشتیباني از 
ديگران وارد نزاعي مرگبار شــده بود. دعوا 
سر پول هايي بود كه يونس به برادر خانمش 
داده بود و در ادامه اين پول ها دردسرآفرين 
شــدند و درگیري ادامه دار شد و در نهايت 
با فوت يك بیگناه غائله به شر خاتمه يافت. 
ماجرا بــه روز بیســتم مهر ماه ســال 88 
باز مي گــردد، آن روز يونــس در درگیري 
خانوادگي كه از قبل با فامیل هاي همسرش 
پیدا كرده بود اقدام بــه دفاع از خود كرد و 
در مقابل خانه اش در اســتان كرمانشاه، با 
چاقويي يك ضربه به يكي از طرفین شركت 
كننده در دعوا زد. آنها چند نفر بودند و سر 
موضوعي بي ارزش چند نفر از فامیل شان را 
جمع كرده بودند و براي دعوا به خانه يونس 
آورده بودند. يونس هم باورش نمي شد قرار 
است آن ضربه چاقو كه براساس گفته هاي 
خودش شايد يك سانت هم داخل ريه اش 

نشده بود، بتواند جان مرد جواني را بگیرد و 
فقط از ترس طرفین ضربه چاقويي زده بود 

تا آنها را فراري دهد.
با ضربه يونس مقتول به بیمارستان منتقل 
مي شود و يك روز تحت درمان قرار مي گیرد 
اما از آنجايي كه جراحت به ريه وارد شــده 
و آمبولي كرده بــود، مقتول جان خود را از 
دست مي دهد. يونس كه مي دانست با اين 
اتفاق با درخواست قصاص از سوي اولیاي 
دم مقتول روبه رو خواهد شد، از ترس سريعا 
وسايل خود را بسته و از طريق مرز به كشور 
تركیه فرار كرده بود امــا از آنجايي كه مرد 
فرار نبود به ايران بازگشته تا تاوان كاري را 

كه كرده بود بدهد. 
در ادامــه دادگاه او را مجرم شــناخت و با 
وجود نقض ديوان عالي كشور بر حكم اين 
پرونده، دوباره دادگاه او را مجرم شناخت تا 
اينكه اين بار راي قطعي شد و متهم تا پاي 
چوبه دار هم رفت. آن روز قرار بود هم او و 
هم فردي كه بعد از 15 سال قرار بود قصاص 
شود، سحرگاه مرگباري را تجربه كنند. پاي 

چوبه دار بالاخره اولیاي دم مقتول پرونده 
يونس رضايت دادند و در حالي كه فرد ديگر 
بعد از 15 سال در برابر چشمان يونس به دار 
مجازات آويخته شده بود، او از اعدام رهايي 
يافت اما اين تمامي ماجرا نبود و بعد از آن 
يونس بود كــه بايد همراه خانــواده اش به 
دنبال جور كردن ديه 25۰ میلیون توماني 

مي بود. 
ســال 96 بالاخره يونس موفق شــد مبلغ 
ديه را جور كند و از زندان آزاد شود و حالا 
او كه به فرشــته نجات متهمــان قصاصي 
زندان ديزل آباد معروف شده از سرنوشت و 

روزهاي تلخ خود در گذشته مي گويد. 
چه شــد كه تصميم گرفتــي بعد از 
آزادي، محكومان بــه قصاص را نجات 

بدهي؟
پاي چوبه دار در حالي كه فــردي را بعد از 
15 سال به طناب دار آويخته بودند با خداي 
خودم عهد كردم كه در صــورت رهايي از 
اعدام، براي آزادي زندانیان قصاصي ديگر 
همه وجودم را بگــذارم و همین كار را هم 

كردم. در مدت 15 ماهي كه از زندان آزاد 
شده ام تا به الان سه زنداني قصاصي را آزاد 

كرده ام. 
كسي هم كمك ات مي كند؟

بله، افرادي خیر هستند كه همراهم هستند 
و به من كمك مي كنند با توجه به تجربیاتي 
كه خودشان دارند و با توجه به تجربیاتي كه 
خودم دارم براي زندانیان قصاصي رضايت 
بگیريم البته اين را هــم اضافه مي كنم كه 
نه هر زنداني محكوم بــه قصاص،  بلكه آن 
افرادي را انتخاب مي كنم كه مثل خود من 
درگیر يك اتفاق ســاده شده و فرد ديگري 
را به قتل رسانده اند و همین هفته گذشته 
يك نفر را نیز از زنــدان آزاد كرديم كه پول 

ديه اش را نیز خیرها تهیه كرده بودند. 
زندان تنبيه ات كرد؟

صد در صد همین طور است. شما فقط همین 
را در نظر بگیريد كه با هیــچ اختیاري در 
جايي محبوس هستید. همین معناي كامل 
زندان را مي رساند و ديگر لازم نیست من از 
بقیه شرايط آنجا بگويم تا بفهمید چرا زندان 

مرا تنبیه كرده اســت. من تا به آن روز كه 
براي پرونده قتل فامیل همسرم بازداشت 
شــدم، رنگ كلانتري را هم به چشــمان 
خودم نديده بــودم و از آن لحظه به بعد با 
دنیايي آشــنا شــدم كه حتي در مخیله ام 
هم نمي گنجید. زماني بود كه در يك اتاق 
2۰ متري بــا 55 نفر ديگر بايــد زندگي و 
شب ها را سحر مي كرديم و روز ها را كنار هم 
مي گذرانديم. شرايط زندان واقعا غیر قابل 
توصیف بود اما خب به هر حال توانستم از 
آنجا نجات پیدا كنــم و حالا دارم اقداماتي 
مي كنم كه بتوانم همان افــراد محكوم به 
قصاص كه با آنها در زندان آشنا شده بودم را 

نیز از زندان نجات بدهم. 
بعد از آزادي شغلي هم پيدا كردي؟

راســتش را بخواهید قرار اســت با كمك 
مركز مراقبت از زندانیان بعد از خروج يك 
وام 2۰ میلیون توماني بگیرم كه هنوز بعد 
از گذشت 1۴ ماه نتوانســته  ام و مي گويند 
بودجه نداريم كه در صورت دريافت اين وام 
يك كارگاه براي خودم راه خواهم انداخت.  

پاي چوبه دار نذر كردم فرشته نجات اعدامي ها شوم
خودم هم باور نداشتم با يك سانت چاقويي كه وارد سينه او كردم باعث مرگش شدم اما با شنيدن خبر مرگش سريعا به مرز رفتم و از همان جا 

مستقيم راهی تركيه شدم، آنجا بود كه عذاب وجدان شبانه روز به جانم افتاد؛ بايد باز مي گشتم و تاوان كاري را كه كرده بودم پس مي دادم

خودكشي جوان 1۹ ساله با سقوط 
از طبقه پنجم ساختمان 

پسر جواني كه خودش را از بالاي طبقه پنجم ساختماني در خاني آباد تهران پايین 
انداخته بود فوت كرد.  ساعت 1۴:3۰ روز گذشته، ماموران كلانتري خاني آباد در 
تماس با بازپرس كشیك قتل پايتخت خبر از فوت جواني 19 ساله در اثر پرتاب شدن 
از ساختمان پنج طبقه دادند و در ادامه با دستور قاضي ويژه قتل تحقیقات اولیه در 
اين رابطه آغاز شد.  پدر متوفي كه مرد میانسالي بود عنوان داشت صبح براي انجام 
كاري از خانه به همراه همسرم خارج شدم و با تماس همسايه ها از اين رخداد باخبر 
شدم. وقتي به محل رسیدم با يكي از همســايه هاي طبقه بالا صحبت كردم كه او 
عنوان كرد پسرم ظهر با بهانه تعمیر كولر، كلید هاي پشت بام را دريافت كرده و در 
ادامه با پايین انداختن خودش از ساختمان خودكشي كرده است.  به دستور بازپرس 
كشیك قتل پايتخت جسد براي تعیین علت اصلي فوت به پزشكي قانوني منتقل 
شده است و تحقیقات براي مشخص شدن انگیزه اين پســر جوان از خودكشي با 

تشكیل پرونده اي در دادسراي امور جنايي تهران در جريان است. 

پرداخت ديه بهار از صندوق بیت المال
خليل موسوی |قضات شعبه چهارم دادگاه كیفري 
با پرداخت ديه از صندوق بیت المال براي زني كه در 
جرياني مرموز در شرق تهران كشته شده بود موافقت 
كردند.  28 شهريور سال 89 مردی در تماس با پلیس 
از کشف جسد زن  ناشناســی در خانه اش خبر داد و 
در پی اين تماس، تیمی از ماموران راهی خانه مورد 
نظر در محله گرگان تهران شدند. صاحب اين خانه 
قديمی در تحقیقات گفت: مدتی است ديگر در اين 
خانه زندگی نمی کنم و در جای ديگر ساکن هستم. 
ديروز همســايه ها با من تماس گرفته و ادعا کردند، 
خانه ام پاتوق معتادان افغان شده است. برای بررسی 
موضوع به اينجا آمدم و با جسد زن ناشناس رو به رو 
شدم. بررسی ها نشان داد اين زن با يک شماره تلفن 
بیش از 3۰بار طی چند ساعت تماس داشته است و با 
انجام تحقیقات بیشتر، يکی از مظنونان که »احمد« 

نام داشت ادعا کرد عامل قتل همان مردی است که 
نظر نام دارد و شــب قبل از قتل با زن جوان بیش از 
3۰ بار تماس داشته است. او ادعا كرد: ما اين زن را 
می شــناختیم، او بهار نام  دارد و با من و چندنفر از 

هموطنانم ارتباط داشت.
در ادامه نظر که از اتباع افغان اســت، دستگیر شد 
و در بازجويی هــا اتهام قتل را رد کــرد و گفت: من 
اين زن را نمی شناســم و نمی دانم چه کســی او را 
کشته  اســت. هرچند نظر قتل را انکار می کرد، اما 
شاهدانی بودند که تائید کردند شب قبل از حادثه، 
بهار را با نظر ديده اند. به اين ترتیب کیفرخواســت 
علیه نظر صادر و پرونده بــرای صدور رای به دادگاه 
کیفری  استان تهران فرســتاده  شد. وقتی متهم در 
جايگاه حاضر شــد، اتهامش را رد کرد و با توجه به 
مدارک موجود در پرونــده و از آنجا که ولی دم بهار 

نیز شناسايی نشد، متهم با درخواست دادستانی به 
قصاص محکوم شــد. رای دادگاه مورد اعتراض قرار 
گرفت و ديوان عالی کشور نیز اعتراض را پذيرفت و 
با گذشت شش سال از اين جنايت، زن سالخورده ای 
با مراجعه به دادگاه مدعی شد، بهار دختر اوست. اين 
زن هفته پیش به قضات شعبه چهارم دادگاه کیفری 
يک استان تهران گفت: چندي پیش که پسرم برای 
پیگیری کاری به ثبت احوال رفته بود، متوجه مرگ 
بهار شــد. پس از بررســی مدارک اين زن میانسال 
قضات دادگاه با توجه به اينکه هیچ مدرکی مبني بر 
قاتل بودن مردان افغان پیدا نكردند و با توجه به اينكه 
مادر مقتول درخواست دريافت ديه از بیت المال داده 
بود وارد شور شدند و با درخواست او موافقت کردند. 
به اين ترتیب ديــه مقتول از راه ديــه از بیت المال 

پرداخت خواهد شد.

7 صبح

شرکت توزیع نیروی برق 
استان لرستان

 آگهی مناقصات عمومی دو مرحله ای
شماره 98/11 و 98/12

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان لرستان

شـرکت توزیـع نیروی برق اسـتان لرسـتان در نظـر دارد انجـام خدمات زیر را به شـرح اسـناد مناقصـه از طریق برگـزاری مناقصـه عمومی دو 
مرحلـه ای بـه شـرکتهای واجـد شـرایط و تایید صلاحیت شـده واگـذار نماید. جزئیات و شـرایط مناقصه بشـرح ذیل می باشـد:

شماره موضوع مناقصهردیف
مناقصه

مبلغ برآورد 
ریالی به ریال 

مبلغ تضمین شرکت 
در مناقصه به ریال 

انجام خدمات تعمیر و نگهداری شبکه های برق 1
98/1160/705/600/0002/071/168/000محورهای روستایی استان لرستان بصورت حجمی

2
انجام خدمات بازدید، سرویس، نگهداری و 

تعمیرات و بهره برداری از شبکه های توزیع برق 
استان لرستان بصورت حجمی

98/1250/500/000/0001/765/000/000

1- نحوه دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان می توانند اسناد مناقصه را بصورت فایل PDF از طریق سایت های ذیل دریافت نمایند:
www.setadiran.ir :الف- سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

www.ledc.ir :ب- سایت شرکت توزیع برق استان لرستان به آدرس
www.tender.tavanir.org.ir ج- شبکه اطلاع رسانی معاملات توانیر به آدرس

www.iets.mporg.ir د- پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به آدرس
www.edca.ir ه- انجمن صنفی کارفرمایی شرکتهای توزیع برق به آدرس

در صـورت تهیـه اسـناد از ایـن طریـق اصـل فیـش واریـزی مبلـغ 250/000 ریال موضـوع بند 2 این آگهی میبایسـت بهمـراه پـاکات »الف« جهت 
مناقصه گـزار ارسـال گردد. 

2- نحوه خرید و دریافت اسـناد مناقصه: واریز مبلغ 250/000 ریال )دویسـت و پنجاه هزار ریال به حروف( به حسـاب شـماره 0106123340002  
سـیبا بانک ملی ایران شـعبه برق خرم آباد کد )6420( بنام شـرکت توزیع نیروی برق اسـتان لرسـتان و ارائه فیش واریزی

3- مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 98/3/21 تا 98/3/26
4- آخرین مهلت تحویل پاکات: پایان وقت اداری روز پنجشنبه مورخ 98/4/5

5- زمان و محل بازگشایی پاکات الف: ساعت 9 صبح روز پنجشنبه مورخ 98/4/6
6- زمان و محل بازگشایی پاکات ج: ساعت 11 روز یکشنبه مورخ 98/4/9 در محل سالن کنفرانس

7- محـل تحویـل پاکات پیشـنهادی: پیشـنهاددهندگان می بایسـت پاکات پیشـنهادی خـود را هم بصورت الکترونیکـی )از طریق سـامانه تدارکات 
الکترونیکـی دولـت بـه آدرس www.setadiran.ir( بارگـزاری و ارسـال نمـوده و هـم بصورت فیزیکی )دسـتی( به نشـانی خرم آبـاد – خیابان 
انقلاب- میدان 22 بهمن )کیو(، بلوار ولایت، بلوار حج، سـاختمان حوزه سـتادی شـرکت توزیع برق اسـتان لرسـتان- با پسـت سفارشـی یا تحویل 

حضـوری بـه دبیرخانـه و اخذ شـماره ثبت و تاریخ تحویـل از دبیرخانه ارسـال نمایند.
8- مدت اجرای کار: از تاریخ 98/4/1  مدت یک سال شمسی می باشد.

شرایط مناقصه: 
1- داشتن گواهینامه صلاحیت پیمانکاری پایه 5 نیرو از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور دارای اعتبار مدت در سال 1398 الزامی است.

2- حداقل سوابق کاری لازم مرتبط با موضوع مناقصه برای شرکت در مناقصه یک سال شمسی می باشد. 
3- مناقصه گزار در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات رسیده مختار است.

4-  هزینه آگهی یک یا دو نوبت یا بیشتر در روزنامه های کشوری یا استانی بعهده برنده مناقصه می باشد.
5- به پیشـنهادات مبهم، مخدوش، مشـروط، فاقد امضاء یا دارای امضای غیرمجاز و سـپرده های کمتر از میزان تعیین شـده، چک شـخصی و نظایر 

آن و پیشـنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در آگهی واصل شـود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شـد.
* سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه درج شده است. ضمنا آگهی مذکور از طریق سایت های ذکر شده در بالا قابل مشاهده است. 

بـرای کسـب اطلاعـات بیشـتر می توانید باشـماره تلفـن 4- 33228001- 066 امـور پشـتیبانی – اداره تـدارکات و قراردادها )داخلـی 324 و 326( 
تماس حاصـل نمائید.

686

نوبت دوم

 



استارتاپها
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2396  شنبه  25 خرداد  1398

چرا دیجی کالا و اسنپ فعلا شانسی 
برای ورود به بورس ندارند؟

هفتصبحموانعوروداستارتاپهابهبازارسرمایهرابررسیمیکند

به نظر می رسد تا رسیدن نام اســتارتاپ های ایرانی به تابلوی بازار سرمایه راه زیادی مانده است. نسل 
اول استارتاپ های ایرانی با کمترین توجه به زیرساخت های مالی و حاکمیت شرکتی شکل گرفته و رشد 
کرده اند و حالا که سرمایه گذاران آن برای به دست آوردن دوباره پول خود چاره ای جز وارد کردن آن ها 
به بورس نمی بینند، این ساختارهای غیرشرکتی بلای جان آن ها شده است. اسنپ اول ipo می کند یا 
دیجی کالا؟ یا قرعه ورود به بازار بورس به نام یک استارتاپ دیگر خواهد خورد؟ در اکو سیستم استارتاپی 
ایران که همچنان در حال رشد و طی مسیر رسیدن به بلوغ است، مدتی است که گمانه زنی هایی درباره 
ورود برخی استارتاپ ها به بورس یا همان ipo کردن انجام می شود. حتی چند باری این صحبت ها رنگ 

و بوی جدی تری به خود گرفته و اخباری مبنی بر درخواســت یکی از استارتاپ های قدیمی از سازمان 
فرابورس برای ورود به بازار سرمایه شنیده شد.  ورود به بورس برای استارتاپ ها غایت مطلوبی است که 
به دست آمدن آن راه دشواری است. برخلاف خبرسازی ها و شایعات و پیش بینی ها در عمل استارتاپ های 
ایرانی برای ورود به بورس هفت خوان سختی در پیش دارند. کارشناســان بازار سرمایه اعتقاد دارند 
 ipo به رغم هدف گذاری ها و درخواست های موجود، هنوز هم می شنویم استارتاپ های ما فاصله زیادی با
شدن و پذیرش در بورس و فرابورس دارند. یکی از پرتکرارترین این چالش ها هم عدم وجود شفافیت  و 

ساختارهای مالی لازم در استارتاپ ها برای  ورود به بورس است. 

     گزارش روز

     خبر استارتاپی

اســمارت آپ، طی رويدادی محصــول جديد خود، 
اســمارت پلاس را معرفی کرد. ايــن رويداد با حضور 
جمعــی از ســرمايه گذاران، اســتارتاپ ها و فعالان 
اکوسیستم استارتاپی برگزار شد. در ابتدای اين مراسم، 
محمد احمدی، مديرعامل شــرکت ســرمايه گذاری 
اســمارت آپ چرايی برگزار رويداد اسمارت پلاس را 
به اين صورت بیان کرد: »در اســمارت آپ، تجربیات 
موفقیت و شکســت زيادی که توســط آن توانستیم 
استارتاپ های خودمان را رشــد دهیم، انباشته شده 
بود. از طرف ديگر اســتارتاپ های زيادی را می ديديم 
که نیاز يا دغدغه اصلی آنها جذب ســرمايه نبود بلکه 
ساختن رشد خوب برای خودشان بود. به همین دلیل 
تصمیم گرفتیم، در رويدادی به نام اسمارت پلاس اين 
مدل خلق اهرم رشد را برای کمک به استارتاپ هايی 

که چنین نیازی دارند ارائه دهیم.«
مديرعامل اســمارت آپ توضیح داد: »در اکوسیستم 
اســتارتاپی ما، عــلاوه بر نیــاز به جذب ســرمايه، 
نیازهای ديگری هم وجود دارد. مهم ترين کمکی که 
استارتاپ ها نیاز دارند، استفاده از تجربیات واقعی برای 
خلق اهرم رشد است. ما در اسمارت آپ تجربیات موفق 
و همینطور تجربیات شکست زيادی داشتیم که قبل 
از اين فقط برای اســتارتاپ های مجموعه خودمان از 
آنها استفاده می کرديم ولی امروز تصمیم گرفتیم آن 
را در اختیار تمام تیم هايــی که حس می کنند به اين 

تجربیات نیاز دارند قرار دهیم.«
او به اين صورت ادامه داد: »امروز ما در اسمارت آپ، 
سه دسته خدمات برای اســتارتاپ ها ارائه می دهیم. 
اين خدمات شــامل منتورينگ به منظور خلق اهرم 

رشد، خدمات مربوط به منابع انسانی با هدف تقويت 
تیم های استارتاپی و خدمات مالی در جهت کمک به 

جذب سرمايه راند بعدی استارتاپ هاست.«

  خلق اهرم رشد در استارتاپ ها
در ايــن مراســم، رضــا باقــری هم بنیان گــذار 
شرکت ســرمايه گذاری اســمارت آپ، وادا و همراه 
مکانیک کــه ســمت منتور رشــد و عضــو هیات 
 مديره اســمارت آپ اســت از تجربیات چندساله و

 منحصر به فرد اين مجموعه در کار با استارتاپ های 
مختلف گفت.

به گفتــه باقری، برای خلق رشــد در کســب وکار و 
اســتارتاپ ها بايد جواب چهار ســوال برای خودمان 
 ،)who( داشته باشیم. اين سوال ها شامل چه کسی
  )where(و کجــا  )how(چطــور ، )why(چــرا
هستند. او در ارائه خود با اشاره به اينکه شاخص اصلی 
برای موفقیت، توانايی ساختن يک رابطه است، گفت: 
»بايد تمرکز روی کاربر باشد نه روی توسعه دهنده ها 
و اينکه بدانیم مهم ترين نیاز کاربر ما چیست و در آن 

مسیر حرکت کنیم.«
هم بنیان گذار اسمارت آپ، مهم ترين نکات در رابطه با 

اهرم رشد را به اين صورت برشمرد:
اهرم رشد، دارايی پايدار است.

اهرم رشد تحت کنترل اســت و بازگشت سرمايه 
دارد.

تعامل، تبديل و رشد ســه ويژگی مهم رسانه های 
تحت مالکیت است.

ارزش دوره عمر مشتری، کلیدی است.

اولین اهرم رشد، مهم ترين است.
عضو هیات مديره اسمارت آپ در پايان صحبت هايش 
از گفت: »در اسمارت آپ ما با داشتن منتورشیپ فعال 
و منظم برای تیم ها، ســعی در يافتــن و تمرکز روی 
مهم ترين مسئله هايشان داريم و به آنها کمک می کنیم 
تا با استفاده از ابزار مناسب، مراحل رشدشان را طی 
کنند. در ايــن مجموعه، پلتفرم يادگیری مشــترک 
اسمارت آپ و استارتاپ ها را داريم که شامل ۷۴ تجربه 
منحصر به فرد و مستند شده از اســتارتاپ های اين 

مجموعه است.«
او ســاير خدماتی که اســمارت آپ برای ارائه فراهم 
آورده اســت را به اين صورت نام برد: »گردآوری و به 
اشــتراک گذاری بهترين ايده هايی که کار می کنند، 
بیشــتر از 12۰۰ ايده و همچنین تالیــف، ترجمه، 
گردآوری و به اشتراک گذاری دانش کلیدی مورد نیاز 
شامل 2۰۰۰ صفحه مستندات و در نهايت، کمک به 

ساخته شدن تیم رشد.«
در پايان نیــز، محمد احمدی بخــش جديدی را که 
در وبســايت اســمارت آپ برای ثبت نام استارتاپ ها 
به منظور دريافت منتورشــیپ راه اندازی شده معرفی 
کــرد: »در اين بخــش، اســتارتاپ ها می توانند نیاز 
خود را انتخاب کنند. اين نیــاز می تواند منتورينگ 
و مشاوره، جذب ســرمايه يا هر دوی آنها باشد. پس 
از ثبت درخواست اســتارتاپ ها، دو الی چهار جلسه 
منتورينگ برای تمام استارتاپ ها خواهیم داشت که 
در اين مدت نه ما و نه استارتاپ ها هیچ تعهدی به هم 
نداريم. بعد از اين جلسات تصمیم خواهیم گرفت که 
آيا می توانیم برای هم ارزش افزوده ای داشــته باشیم 
يا خیر. اگر توانســتیم در کنار هم باشــیم بعد از اين 
جلسات، مذاکراتی برای انجام فرآيند سرمايه گذاری 

خواهیم داشت.«

دبیرکل ســازمان نظام صنفي رايانه اي در نشســت 
خبري بیست و پنجمین  نمايشگاه بین المللي الکامپ 
از راه اندازي يک ســالن با عنوان »الکام جابز« در اين 
نمايشــگاه خبر داد که قرار اســت زمینه اتصال افراد 
جوياي کار با صاحبان کســب وکار ها را از طريق يک 

پلتفرم مخصوص فراهم کند.
رسول سرائیان با اعلام اين خبر که اولین دوره الکام جابز 
در نمايشگاه امســال الکامپ برگزار مي شود، توضیح 
داد: »بخش توان تک از ديگر بخش هــاي اين دور از 
نمايشگاه است که به عنوان مســئولیت اجتماعي در 
نمايشــگاه ايجاد کرديم. اين بخش دوماموريت دارد؛ 
اول معرفي خدمات بــه توان يابان بر بســتر فناوري 
اطلاعات و دوم  معرفي کسب وکارهايي که توان يابان 
راه اندازي کرده اند و امــکان ارائه خدمات به جامعه را 

دارند.« در ادامه رضا حیــدري، مدير اجرايي الکامپ 
به آمار حضور شرکت هاي داخلي و خارجي اشاره کرد 
و گفت: »٧5٠شــرکت داخلي پیش ثبت نام داشتند. 
هفت شرکت خارجي از هفت کشــور هم براي حضور 
در اين نمايشــگاه اعلام آمادگي کرده اند اما هنوز اين 

حضور نهايي نشده است.«
او با بیان اينکه در پايان نمايشگاه در 15محور به برخي 
از شرکت ها جوايزي عرضه مي شود، گفت: »به بهترين 
طراحي غرفه، بهترين خدمت دولتي، محصولات جديد 
شرکت ها، استارتاپ  برتر، بهترين توان ياب و کارآفرين 
برتر، يک ماه پس از نمايشگاه جوايزي اهدا مي شود.«

آرش برهمند، مسئول اجرايي بخش الکام  استارز نیز 
درمورد وضعیت استارتاپ ها و میزان ثبت نام کنندگان 
در اين بخش از نمايشــگاه الکامپ گفــت: »تاکنون 

نزديک به 5۰۰استارتاپ در الکام استارز پیش ثبت نام 
کرده اند و پیش بیني مي کنیم اين تعداد افزايش يابد. 
به حدود 1۰۰استارتاپ  کانتر تعلق مي گیرد و باقي آنها 
غرفه  دريافت مي کنند. نرخ تبديل استارتاپ هايي که 
سال گذشته غرفه هاي کوچک درخواست کرده  بودند 
و امسال با متراژ بالاتري شــرکت  کرده اند، 6۰درصد 

بوده اند که امیدوارکننده است.«

اسمارت پلاس چیست و چه کار خواهد کرد؟
محصولیبرایساماندهیمنتورشیپدراکوسیستماستارتاپی

500استارتاپ در الکام استارز ثبت نام کردند

برگزاری دوازدهمین نمایشگاه ملی رسانه های 
دیجیتال به میزبانی قم

از  باید  قم:  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل   - قم 
ظرفیت های فضای مجازی برای رونق و توسعه کسب و کارهای 
فرهنگی در فضای مجازی استفاده کرد. به گزارش روابط عمومی 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، سیدموسی حسینی 
کاشانی در نشست خبری دوازدهمین نمایشگاه ملی رسانه های 
دیجیتال  گفت: نمایشگاه ملی رسانه های دیجیتال جهت تعامل 
میان فعالان فضای مجازی و ایجاد نهضت تولید محتوا در فضای 
مجازی است. حسینی کاشانی با اشاره به ظرفیت تولید محتوای 
استان قم افزود: در راستای تولید محتوا در فضای مجازی از سال 
گذشته پیگیری  هایی صورت گرفت تا از ظرفیت های قم در این زمینه 
استفاده بهینه شود و خروجی این پیگیری ها، میزبانی نمایشگاه ملی 
رسانه های دیجیتال برای نخستین بار در این استان است. وی ضمن 
بیان حضور ناشران و فعالان برجسته کشوری در فضای مجازی 
ادامه داد: در این نمایشگاه سعی شده تا از حضور مخاطبان عام هم 
استفاده شود، اما مخاطبان خاص این نمایشگاه، فعالان حوزه فضای 
مجازی برای ایجاد هم افزایی و عقد قرارداد همکاری میان فعالان این 
حوزه برای تولید نرم افزارهای اثرگذار است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان قم کتاب، چاپ و نشر را از ظرفیت ها و اولویت ها مهم 
استان قم دانست و ابراز کرد: برگزاری دومین نمایشگاه بین المللی 
کتاب و اولین جشنواره مطبوعات دینی هم از جمله برنامه هایی است 

که در سال جاری در قم برنامه ریزی شده است.

خدمت  میز  استقرار  با  خدمات  ارایه  تسهیل 
الکترونیکی در سایت شرکت گاز استان اردبیل

زاده  حاجی  مریم   - اردبیل 
- با استقرار میز خدمت الکترونیکی 
در  وب  بستر  در  ارایه  قابل  خدمات 
قالب 22 خدمت طراحی و در وبسایت 
شرکت گاز استان اردبیل در منو میز 
دسترس  قابل  الکترونیکی  خدمت 
برای عموم مشتریان می باشد. فیروز 
خدائی مدیر عامل این شرکت با اعلام خبر فوق افزود: در راستای 
الکترونیک و به منظور کاهش مراجعات حضوری  اهداف دولت 
مشترکین به ادارات گاز در سطح استان این شرکت اقدام به طراحی 
میز خدمت الکترونیکی در بستر وب در سایت شرکت گاز استان 
نمود که با مطالعات انجام شده و براساس تفاهم نامه شرکت ملی 
گاز ایران با سازمان اداری و استخدامی کشور و مطابق با ماده 4 
)تبصره 1و2( آئین نامه خدمات الکترونیکی دستگاههای اجرایی، 
22 خدمت شناسایی و فرم های الکترونیکی مربوط به هر خدمت 
طراحی شده است و در حال حاضر تعداد 16 خدمت برای استفاده 
عموم مشترکین فعال و قابل دسترس می باشد. وی افزود: در حال 
حاضر 22 خدمت شناسایی شده و 16 خدمت قابل استفاده می 
باشد که عناوین این خدمات عبارتند از نمایش لیست قبوض، تغییر 
نام، رفع اشکال قبض، تغییر نوع مصرف مشترک، جزئیات محاسبه 
صورتحساب، نمایش لیست پرداخت ها، تغییر شماره موبایل، اعلام 
کارکرد، اصلاح مبلغ قبوض ، درخواست تست کنتور، اصلاح آدرس 
و کد پستی، قطع گاز، تغییر ظرفیت، جابه جایی یا جمع آوری 

علمک، تفکیک کنتور گاز و فسخ قرارداد.

رییس اتاق بازرگانی اصفهان در دیدار با انجمن مدیران صنایع اصفهان:

آغوش اتاق بازرگانی اصفهان برروی استارتاپ ها باز است

اصفهان - کارپناه- رییس اتاق بازرگانی اصفهان در دیدار 
با هیات مدیره انجمن مدیران صنایع استان اصفهان گفت: اتاق 
بازرگانی از ایده های نو  نخبگان جوان به منظور راه اندازی جریان 
دانش در صنایع اصفهان استقبال می نماید. مسعود گلشیرازی، با 
بیان اینکه نقش انجمن مدیران صنایع در تشکل سازی در سطح 
ملی حایز اهمیت بوده و نقش خود را در جریانات اتاق و اقتصاد 
کشور به خوبی ایفا نموده است گفت: شرایط امروز اقتصاد استان 
با وجودیکه از ظرفیت های خوبی برای رشد برخوردار است، دچار 
چالش شده که تنها با چاره اندیشی، انسجام و تعامل تیمی و گروهی 
قابل حل می باشد. وی افزود: در دوره نهم هیات نمایندگان ساختار 
اتاق بازبینی شد و در ساختار جدید توجه به مراکز رشد به عنوان 
عاملی بر رونق کسب و کار اعضاء در دستور کار قرار گرفت. وی 
اتاق در مجامع مختلف و انسجام  انسجام بخشی به نمایندگان 
ارتباطی آنها با کمیسیون های اتاق و توجه به اقتصاد شهری را از 
دیگر اقدامات اتاق بازرگانی اصفهان در دوره نهم اذکر کرد. رییس 
اتاق بازرگانی اصفهان در ادامه تنها راه حصول نتیجه مطلوب در 
فعالیت های اتاق را اتکاء به اعضا دانست و گفت: بنابراین تقویت 
انجمن ها و تشکل ها به عنوان راه انسجام تیمی اعضاء، از برنامه 
های مهم اتاق بازرگانی اصفهان می باشد. گلشیرازی راهکار مطلوب 
شدن وضعیت اقتصاد استان را برقراری جریان دانش دانست و تاکید 
کرد: بکارگیری مشاورین ذی صلاح بین المللی و تقویت ارتباط 
صنعت و دانشگاه از جمله را ههای گسیل جریان دانش در صنایع 
اصفهان است. فرهاد رهنما، رییس هیات مدیره انجمن مدیران 
صنایع استان اصفهان هدف اصلی انجمن مذکور را شبکه سازی بین 
فعالان صنعتی عنوان و تصریح کرد: قصد این انجمن این است که 
در کنار اتاق بازرگانی به عنوان پارلمان بخش خصوصی و همچنین 
دولت، به عنوان مامنی برای تسهیل امور صنعتگران و کمک به حل 

مشکلات آنها باشد. 

شکایات  به  رسیدگی  در  گلستان  منطقه  مخابرات 
مردمی)سامانه 195( رتبه اول کشوری را کسب کرد
گرگان- مخابرات منطقه گلستان در سنجش میانگین مدت 
زمان پاسخگویی شکایات ) AHT (  سامانه 195 با کسب امتیاز 
0.81 حائز رتبه اول کشوری شد . سامانه ثبت و پاسخگوئی به 
به  افزایش رضایت کاربران و رسیدگی  به منظور  شکایات 195 
فناوری  و  ارتباطات  مختلف  حوزه های  در  مردمی  شکایت های 
اطلاعات شامل تلفن ثابت، اینترنت، تلفن همراه، خدمات پستی، 
تشعشعات و دفاتر پیشخوان راه اندازی شده است.نظر به حساسیت 
واهمیت در جلب حداکثری رضایت مشتریان وپیگیری وپاسخگویی 
به شکایات سامانه 195 در حوزه مدیریت منطقه گلستان تحت 
نظر مستقیم مدیریت دفترمدیر منطقه صورت می پذیرد.همچنین 
شکایات سامانه فوق توسط مدیریت منطقه گلستان ومعاونت حقوقی 
تنظیم مقررات مخابرات ایران ومنطقه شمال شرقی سازمان تنظیم 
مقررات به طور مستقیم رصد می گردد .قابل ذکر است کاربران 
سرویسهای ارتباطی، فناوری اطلاعات و پستی می توانند با مراجعه 
به سایت bazrasi.tci.ir ویا سایت cra.ir.195//:https، تماس 
با تلفن گویای 195و یا صندوق پستی 195-16315، شکایت های 

خود را از سرویسهای مختلف حوزه ICT ثبت و پیگیری کنند.

مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره شرکت ملی حفاری ایران:

تا رفع کامل مشکل  این شرکت  روند همیاری 
آسیب دیدگان از سیلاب تداوم دارد

اهواز- مدیرعامل و رئیس هیئت 
مدیره شرکت ملی حفاری ایران گفت: 
روند همیاری و کمک های این شرکت 
تا رفع کامل مشکل هموطنان آسیب 
اوایل سال جاری در  از سیلاب  دیده 
استان خوزستان تداوم خواهد داشت. 
مهندس سید عبداله موسوی در بازدید 
از محل بسته بندی و دپو اقلام خوراکی در نظر گرفته شده به این 
منظور در کارگاه شماره یک شرکت، افزود: این شرکت در راستای 
ایفای مسئولیت های اجتماعی و دستور اکید وزیر نفت و مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران به شرکت های زیر مجموعه در جنوب، 
نهایت توان خود را به کار گرفت تا در زمینه کاهش تبعات ناشی 
از این حادثه نقش موثر ایفا نماید.  موسوی به مشارکت نزدیک به 
700 نفر از کارکنان عملیاتی، پشتیبانی، خدمات و دیگر بخش های 
شرکت  در این زمینه و به کارگیری افزون بر 300 دستگاه ماشین 
آلات سبک، سنگین و امدادی و تجهیزات ضروری از جمله پمپ 
های پرفشار اشاره داشت و گفت: تلاش مجموعه های اجرایی و 
امدادی در این راستا منجر به تحقق کاری جهادی شد و نقش 
مهمی در تقویت، ایجاد سیل بندها و کاهش تبعات روان آب ها و 
همچنین یاری دادن به ساکنان روستاها و مناطق شهری در معرض 

سیلاب بر جای گذاشت.
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران با اشاره به تامین یک هزار 
بسته اقلام خوراکی مورد نیاز هم استانی های عزیز که در کمپ 
ها و مناطق تعیین شده از سوی دستگاه های امدادی به سر می 
برند، افزود: با توجه به توصیه مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران 
همیاری این شرکت در این رابطه استمرار  دارد. وی خاطرنشان 
کرد: کارکنان این شرکت به موازات انجام وظایف سازمانی در برهه 
مورد نیاز در حادثه افزایش دبی آب رودخانه ها و جاری شدن 
سیلاب به نحو مناسب همکاری و همیاری داشتند و هم اکنون نیز 
با اختصاص کمک ها به این همیاری تا رفع نیازهای ضروری استمرار 
می بخشند. موسوی از پشتکار و همت پایگاه مقاومت بسیج، روابط 
عمومی، بخش های عملیاتی و ستادی شرکت در این خصوص 

تقدیر به عمل آورد.

در تعطیلات چند روز متوالی ؛ بیش از ۲5 میلیون لیتر 
با ثبت رکورد بی  بنزین در استان گیلان مصرف شد 
سابقه ۶9 درصدی مصرف بنزین نسبت به روزانه عادی

افزایش میزان مسافرت  به علت  رشت - علی حیدری - 
در چندروز تعطیلات متوالی از تاریخ ) 13/3/98( تا ) 17/3/98( 
مجموعاً 25 میلیون و 465 هزار لیتربنزین ) معمولی و سوپر ( در 
استان گیلان مصرف شده است به گزاش روابط عمومی شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گیلان : این درحالی است که 
میزان مصرف بنزین در روزهای عادی) ششم لغایت دهم خرداد ماه 
سال جاری( مجموعاً 15 میلیون و 26 هزار لیتر بوده که این مقدار ، 
رکورد بی سابقه 69 درصدی مصرف بنزین را در تعطیلات چند روز 
اخیر  به ثبت رساند .   بیشترین حجم مصرف بنزین در تعطیلات 
چند روز اخیر مربوط به روز  جمعه ) 17/3/98( پنج میلیون و 575 
هزار لیتر و کمترین آن روز دوشنبه )13/3/98( چهار میلیون و 115 
هزار لیتر ثبت شده است .با توجه به موقعیت استراتژیک انبار نفت 
شهید بهمنی مقدم رشت و امکان دسترسی مناطق همجوار به این 
انبار در این مدت همچنین 11 میلیون و 449 هزار لیتر بنزین به 
شهرستانهای ) چالوس ، تنکابن ، رامسر ، اردبیل ، خلخال ، قزوین و 
زنجان ( ارسال شده است که این مقدار نسبت به ارسال فرآورده در 

روزهای عادی رشد سه درصدی داشته است .  

از خبرها

بورس ایران سود را می شناسد نه رشد!
محمد احمدی، کارشناس مالی که تا امروز تجربه سرمايه گذاری های مختلفی در 
مراحل اولیه استارتاپ ها را در کارنامه کاری خود دارد در رابطه با ورود استارتاپ ها 
به بورس می گويد: »با توجه به اينکه قبل از ورود به حوزه وی سی در بورس فعال 
بودم بايد بگويم بورس ما با نقاط ديگر دنیا تفاوت دارد. در کشورهای توسعه يافته 
مثل آمريکا، رشد معنی دارد يعنی با وجود اينکه شرکتی ضررده است ولی چون 
توانسته آينده روشنی برای سرمايه گذاران بســازد می تواند ارزش گذاری های 
خوبی بگیرد و بالا بیايد. مثال های زيــادی هم در اين زمینه وجود دارد از جمله 
اوبر و لیفت که ضررده هستند ولی ارزش گذاری های بسیار خوبی گرفتند يا تسلا 
با اينکه ضررده اســت ولی در بعضی موارد می بینیم که ارزش گذاری  بیشتر از 

جنرال موتورز هم داشته است.«
احمدی با اشــاره به اينکه در اکوسیســتم ما معمولا اســتارتاپ ها ابتدا جذب 
سرمايه شان را از وی سی )شرکت های سرمايه گذاری خطرپذير( انجام می دهند 
و با توجه به اينکه ارزش گذاری وی ســی براســاس میزان رشد انجام می شود و 
نسبت به ارزش گذاری های بازار سهام که صرفا سود را می بیند رقم های بالاتری 
را شامل می شود توضیح می دهد: »در اين حالت استارتاپ های زيادی با مشکل 
مواجه می شوند. بسیاری از اســتارتاپ های بزرگ ما هســتند که اگر آنها را با 
مبنای سود ارزش گذاری کنیم به اعدادی می رســیم که معنايش اين است که 
سرمايه گذاری انجام شده ضررده بوده اســت.« به گفته مديرعامل اسمارت آپ، 
نکته بسیار مهم ديگری که در موضوع ورود اســتارتاپ ها به بورس وجود دارد 
اين است که در بســیاری موارد،  اين کار معادل يونیکورن شدن )شرکت های با 
ارزش بالای يک میلیارد دلار( فرض می شــود. »اين مورد با اقتصاد کوچک ما و 
عملکرد اســتارتاپ های ما نمی خواند. در اکوسیستم ما معدود استارتاپی وجود 
دارد که بتواند در اين اندازه بگنجد. من فکر می کنم ipo های واقع گرايانه تر از نوع 
چندصد میلیارد تومانی هستند. در مورد تجربه خودمان اگر بخواهم بگويم، ما 
برای آن دسته از استارتاپ هايی که فکر می کنیم پتانسیل ipo شدن دارند، برای 
دو تا سه سال آينده، به قیمت امروز رقمی بین 2۰۰ يا 3۰۰ میلیارد تومان درنظر 
داريم. اين استارتاپ ها با اين شرايط می توانند ipo کنند و هم اينوستورها و هم 

کارآفرينان و هم سرمايه گذار بازارسرمايه از شرايط راضی باشد.«
او با اشــاره به اينکه فرآينــد ipo کردن فرآيندی يک شــبه نیســت و نیاز به 
برنامه ريزی حداقل يکی دو ســاله و کمک گرفتن از نهادهای متخصص در اين 
زمینه دارد، می گويد: »در حال حاضر برای ورود اســتارتاپ ها به بورس دو مانع 
وجود دارد؛ يکی از سمت سرمايه گذاران که همانطور که قبلا اشاره کردم، بايد 
معنی رشد را بفهمند و بدانند که لزوما سود تنها دغدغه نیست و ديگر از سمت 
استارتاپ ها که بايد بدانند نبايد تنها به دنبال جذب سرمايه بود بلکه مهم ساختن 
يک کسب وکار واقعی و سود است و استارتاپ  بايد بتواند اثبات کند که در نهايت 

به سود خواهد رسید؛ حال در مدت زمان 2، 5 يا 1۰ سال.«
احمدی با اشاره به تجربه موفق لیفت، رقیب اوبر که در گذشته به ازای هر سفر 
يک دلار ضرر داشت و اين رقم حالا به 3۰سنت رسیده است توضیح داد که اين 
شرکت هنوز ضررده است و ضررش هم قابل توجه است ولی مسیرش  به سوی 
سودآوری کاملا مشخص شده. »اين روزها ما از همکاران و ديگر سرمايه گذارها 
می شنويم که استارتاپ ها را دارند برای ورود به بورس آماده می کنند ولی نمی دانم 
اين مورد تا چه حد به واقعیت نزديک است. خود ما به چند استارتاپ از پرتفويمان 

امیدوار هستیم که دو يا سه سال آينده يک ipo داشته باشیم.«

فرابورس و موضوع پیچیدگی صورت های مالی استارتاپ ها
علیرضا حجت نیا، مدير امور بین الملل گروه مالی آگاه نیز با اشاره به اينکه قطعا ورود به بورس 
اتفاق بسیار مثبتی برای استارتاپ هاست، می گويد: »استارتاپ ها تا نقطه مشخصی از دوران 
حیات خود می توانند سرمايه خطرپذير يا مقدار ســرمايه موردنیاز خود را به صورت قرض يا 
وام دريافت کنند. از طرف ديگر، ريسک حضور يک سرمايه گذار برای استارتاپ  بسیار بیشتر 
است چراکه اگر سهام شرکت به چندصد هزار يا چند میلیون نفر فروخته شده باشد، شرکت به 
سختی تحت تاثیر يک نهاد يا مجموعه  خاص خواهد بود. از طرف ديگر يکی از بهترين راه های 
خروج بنیان گذارها يا سرمايه گذارها از استارتاپ ها، ورود به بورس است اما نکته بسیار مهمی 
که در اين راه وجود دارد، زمان مناسب برای ورود به بورس است. اگر خیلی زود و قبل از رسیدن 
به بلوغ لازم استارتاپی وارد بورس شود، عملا شرکت سوخت خواهد شد. اگر هم خیلی دير اين 
اتفاق بیفتد، شرکت به روش های سنتی خود عادت کرده و حضور در بورس و شفافیت اطلاعاتی 

برايش توجیه و فايده ای نخواهد داشت.«
حجت نیا در ادامه به موانع موجود برای ورود استارتاپ ها به بورس اشاره و آنها را به اين صورت 
دسته بندی می کند: »با توجه به اينکه اصولا شــرايط کاری استارتاپ ها به گونه ای است که از 
ابتدا، ســاختار مالي حســابداري منظمی را پیگیری نمی کنند يا به عبارتی، ساختار شركتي 
درستی برای خود تعريف نکرده اند، ورودشان به بورس بسیار سخت است. می توانم بگويم همین 
مورد بزرگ ترين مانع اســتارتاپ ها برای ورود به بورس است چون بعد از اينکه به مرحله ای از 
بلوغ مناسب برای ورود به بورس می رسند ديگر توان مطابقت خود با آن ساختارها را ندارند و 

اين رويه ای نیست که به راحتی قابل تغییر باشد.«
او در همین رابطه اشاره می کند: »بخشــي از قوانین فرابورس برای ورود استارتاپ ها داشتن 
صورت مالی منظم و توانايی انجام گزارشــگری و رعايت ساختار يک شرکت کامل است البته 
سودآوری در اينجا اهمیت زيادی ندارد. برای مثال حتی در مورد مجموعه های استارتاپي بزرگ 
)مثل ديجی کالا و اسنپ( هم چندين بار شنیده شد که قصد ورود به بازار بورس را داشتند ولی 
به دلیل پیچیدگی هايی که در صورت های مالی شان وجود داشته هنوز نتوانسته اند شرايط لازم 
برای ورود به بورس را کسب کنند. نکته ديگر هم اين است که در استارتاپ هايی که قوی کار 
می کنند ولی الزاما سايزشان خیلی بزرگ نشده، پختگی لازم برای ورود به بازار بورس و پذيرش 
قوانین آن ديده نمی شود. بايد درنظر داشــت که ورود به بورس نیازمند میزاني از بلوغ است و 

شرکت بايد به ارزندگی  رسیده باشد که بتواند سهام در اختیار مردم بگذارد.«
حجت نیا معتقد است تا زمانی که اين مباحث در اکوسیستم استارتاپی يا استارتاپ ها رفع نشود 
ما شاهد ورود هیچ استارتاپی به بورس نخواهیم بود. او در ادامه صحبت هايش به چالش ديگر 
ورود به بورس برای استارتاپ ها هم اشاره ای می کند: »درســت است که ورود به بورس برای 
شرکت ها دارای محاسن زيادی است ولی در عین حال چالشی هم دارد. از جمله اين چالش ها 
شفافیت است. بسیاری از شرکت ها به دلايل مختلف، تمايلی به شفاف سازی  ندارند و حتی با 
سابقه کار چندين ساله ترجیحشان اين اســت که به صورت خصوصی کار کنند و وارد بورس 

نشده و مجبور به رعايت قوانین و شفاف سازی آن نباشند.«
او با بیان اينکه استارتاپ ها فقط توانايی ورود به فرابورس را دارند، ادامه داد: »شرايط پذيرش 
بورس بسیار سخت و مناسب شرکت های بسیار بزرگ  و باسابقه  است. در رابطه با فرابورس هم 
فکر نمی کنم هنوز مورد جدي وجود داشته باشد که بخواهند آن را برای درج روی تابلو بررسی 
کنند. نکته  مهم اين است که برای ورود استارتاپ ها به اين بازار از هر دو طرف نیازمند آمادگی 
و انجام اقداماتی هســتیم که البته اقداماتی که بايد از سمت استارتاپ ها صورت بگیرد خیلی 
پايه ای تر است و بنیان گذارها از ابتدا بايد برای خود شاکله ای درنظر بگیرند و بخواهند که در 
مدت زمان خاصی ساختارهای خود را برای ورود به بورس شکل دهند. زمانی که استارتاپ ها 
دومین يا ســومین راند ســرمايه خود را جذب کنند، بايد ســاختارهای مالی، گزارشگری و 

حسابداری شان را درست کنند.«

ورود اســتارتاپ ها به بورس از دو منظر بايد بررسی شود؛ يکی از طرف 
استارتاپ ها و ديگری از سمت بازار سرمايه که بايد آنها را پذيرش کند. 
در همین راســتا رضا غلامعلی پور، معاون پذيرش و بازاريابی فرابورس 
اقدامات انجام شــده در زمینه ورود اســتارتاپ ها به فرابورس و موانعی 
که در اين راه ديده می شــود را اينگونه توضیح می دهــد: »يکی از اين 
اقدامات در قالب بازار دارايی فکری و بیشتر مبتنی بر اقتصاد دانش بنیان 
طراحی شده. مرحله بعد مربوط به رشد، توسعه و تجاری سازی ايده ها 
و استارتاپ هاســت که در اين راه، بحث صندوق های جسورانه  را مطرح 
کرديم که هــم در بحث تامین مالی و هم کمک به رشــد و توســعه و 
تجاری سازی و مهمتر در امر راهنمايی برای مديريت آنها فعالیت هايی 
انجام شده است. به واســطه حضور و کمک اين صندوق ها استارتاپ ها 
می توانند به تجاری سازی رسیده و بعد از ثبت شرکت در بازار شرکت های 
کوچک و متوسط )SME( وارد شود. معمولا شرکت های استارتاپی در 
ابتدای فعالیت در مقیاس کوچکی هســتند و قوانین سخت بازارهای 
اصلی بورس و فرابورس شامل حالشان نمی شود به همین دلیل در بازار 

smeها که شرايط آسان تری دارد، می توانند پذيرش شوند.«
به گفته او کل فرآيند و زنجیره  موردنیاز برای پذيرش يک استارتاپ، از 
مرحله ايده تا جايی که به شرکتی سودآور تبديل می شود در فرابورس 
وجود دارد. غلامعلی پور با اشــاره به اقدام ديگــر فرابورس که به زودی 
فراخوان آن اعلام می شود يعنی دســتورالعمل تامین مالی جمعی هم 
می گويد:»فعلا سقف آن 2 میلیارد تومان است تا به صورت استارتاپ ها 
بتوانند به صورت مشارکتی از عموم جامعه پذيره نويسی و تامین مالی 

داشته باشند.«
  موانع ورود استارتاپ ها به فرابورس

معاون پذيــرش فرابورس توضیــح می دهد: »يکی از انواع مشــکلات 
استارتاپ ها مشکلات مديريتی تیم  هاست و در اين مورد، استارتاپ هايی 
که از کانال يک وی سی وارد بورس می شــوند مشکلات مديريتی شان 
کمتر است چون استارتاپ ها غالبا به کسب وکار خودشان تمرکز دارند و 
کمتر به ساختارهای مالی و حاکمیت شرکتی مناسب می پردازند. افرادی 

که برای خريد سهام يک شــرکت به صورت جزء اقدام می کنند 
انتظاراتی دارند که بعضا استارتاپ ها آمادگی پاسخگويی به 
اين نیازها را ندارند. اين نیازها از چند نوع اســت؛ يکی نیاز 
به انتشار اطلاعات در قالب اســتانداردهای سازمان بورس 
چون همین اطلاعات و گزارشــات مبنــای تصمیم گیری 

سرمايه گذاران برای خريد و فروش سهام خواهد بود. لذا از 
نیازهای ورود استارتاپ ها به بازار سرمايه اين 
است که در کنار کسب وکار خود به اين موارد 
هم توجه کنند و تجربه نشان داده است که 
شرکت هايی که در کنار يک وی سی قوی 
کار کرده اند مشکلاتشــان در اين زمینه 

کمتر است.«
به گفته غلامعلی پور،  مســئله ديگر در 
ورود استارتاپ ها به بازار سرمايه، بحث 

ارزش گذاری اســت که کمی مشکل ساز شده اســت. »در شرکت های 
استارتاپی که دارايی هايشــان فیزيکی و مشهود اســت ارزش گذاری 
راحت تری داريم ولی در اســتارتاپ ها دارايی ها دانش، نیروی انسانی و 
فرآيندهاست که نامشهود محسوب می شوند و ارزش گذاری آنها معمولا 
بسیار سخت است. با توجه به سرعت تغییر و پیشرفت دانش و تکنولوژی، 
اين ارزش سريعا هم تغییر می يابد. يعنی به سرعت ممکن است در عرض 
چند ماه استارتاپی با ارزش بیشتری در همین حوزه به وجود آيد و ارزش 

شرکت قبلی افت کند.«
او ادامه می دهد: »در برخی موارد ديگر نیز ممکن است به نظر بیايد که 
ورود استارتاپ ها به بورس و الزام رعايت استانداردهای آن ممکن است 
چابکی اســتارتاپ ها را بگیرد در صورتی که اين مسئله درست نیست. 
همانطور که ما می بینیم آمازون، گوگل و اوبر و چنین تجربیاتی داشته اند 
و مشکلی برايشان به وجود نیامده، نکته ای که در اينجا بايد رعايت شود 
اين است که نیاز به ترســیم افق بلندمدت و برنامه ريزی وجود دارد که 
برای اين مورد هم شايد لازم اســت که ما در فرابورس و بورس آگاهی و 
اطلاع رسانی مان را بیشتر کنیم يا به استارتاپ ها و افرادی که در ابتدای 
کار خود هستند از ابتدا اين آگاهی ها را بدهیم تا زمانی که می خواهند 

وارد بازار و عرضه سهام شوند با مشکلات کمتری روبه رو باشند.«
معاون پذيرش فرابورس تاکید می کند: »ما فعلا دســتورالعملی برای 
پذيرش در بازار sme  داريم که زياد سختگیرانه نیست و شرکت هايی 
در حــوزه دانش بنیان هم درخواســت داده و در آن پذيرش شــده اند. 
امروز هم اســتارتاپ های بزرگی داريم که با کمی کار کردن و تغییرات 
می توانند زمینه ورودشان به بازار سرمايه را آماده کنند. نمی توانم بگويم 
استارتاپ های زيادی هستند ولی داريم. ما امیدواريم در قالب حضور و 
فعالیت صندوق های وی سی که داريم استارتاپ هايی به شرايط ورود به 

بورس برسند و ما آنها را پذيرش کنیم.«
به گفته غلامعلی پور، هر شرکتی برای پذيرش درخواست بدهد، بررسی 
خواهد شــد فارغ از اينکه در چه حوزه و چه مراحلی است و خط کش و 
استاندارد فرابورس برای پذيرش استارتاپ ها هم دستورالعمل پذيرش 
اين سازمان است. او با اشاره به اينکه شــرايط تابلو sme ها آسان تر و 
مناسب استارتاپ هاست اضافه می کند: »برای پذيرش در اين تابلو 
نیاز به سودآوری بالا نیست ولی بايد چشم انداز مثبتی برای شرکت 
وجود داشته باشــد به صورتی که هیات پذيرش قانع شود که اين 
شرکت در آينده چشم انداز مثبتی دارد همانطور که آمازون سال های 
ســال زيان ده بود و سودی تقســیم نکرد ولی يک شرکت ارزشمند 

محسوب می شد.«  
از همین روســت که برخــی کارشناســان و فعالان 
اکوسیســتم اســتارتاپی اعتقــاد دارنــد برخلاف 
گمانه زنی هــا نــه ديجــی کالا و اســنپ بلکــه 
شــرکت هايی کــه صرفــا يک اپلیکیشــن 
خدمت محور دارند شــانس بیشتری برای 
ثبت نام خود به عنوان اولین اســتارتاپ 

بورسی کشور دارند.

اقدامات فرابورس برای هموارسازی مسیر ورود استارتاپ ها 
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- حرف نخست الفبای فارسی- از الياف 

مصنوعي- محصول سينما
2- جنگ و پيكار- اعتدال

3- نوعی ماشــين كشــاورزي- زهرها- 
ريشه و بيخ

4- حيوان شــيرده- زينــت رو- عنصر 
تيروئيد- كلام پرسشي

5- بزرگوارتر- زن عقيم و نازا- معيار
6- جغد- تخته ســنگ پهن- عدد زوج 

يک رقمی
7- توقف مســافر در جايي- هديه اي به 

عروس- طلا
8- مراســم قبل از ازدواج- پوششــي بر 

سقف خانه
9- نشــانه مفعولي- نام پدر فريدون در 

شاهنامه- كوتاه و ناقص
10- زشت و ناپسند- اسرارآميز- كالبد

11- ســتاره دنباله دار- پشت سر- آبزی 
پرشمار

12- ريخــت و شــكل- عقــب و دنبال- 
رطوبت- آغوز

13- گريز آهو- منظم و آراســته- قاتل 
سياسي

14- اديتور- شكسته شدن
15- از روزهاي هفته- تشــديد فيزيكي- 

لوله گوارشی

عمودي
1- به دست آوردن- نخاس

2- ســدی در اســتان تهــران- جانور 
استراليايي- نام پسر كيقباد در شاهنامه

3- مشمول- درد و رنج- پروردگار
4- گرفتگــي بيني- مرد خداشــناس- 

عاشق زمين !
5- ناقــلا- اپراتــور- واحــد شــمارش 

چلوكباب
6- نوعي يقــه- نوعي ســنگ قيمتي- 

پوشيده شده
7- فالگير- شاعر نوپرداز- بسته نيست

8- شــگرد و تكنيک- هوس زن باردار- 
امپراطور ديوانه روم- رود فرانسه

9- هم داستان رامين- پيام غيبي- تعمير 
و بازسازی

10- قوه رشد و نمو- كربلاي قديم- بخشي 
از پا

11- مــدت دقيقه قانونی بــازی فوتبال- 
محرم اسرار- يار و همدم

12- درك و شعور- مشورت كننده- نشان 
تجاري

13- مساوي- ابزار- از سبک هاي نقاشي
14- دانه سحرآميز- مخصوص خانم ها- از 

پرندگان
15- از هنرهاي دســتي- نوعي بيماري 
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اديب
 اماج

 تربت
 تمام
 ثمره
فقرا

 ماخذ
 منزل

5 حرفي : 
 اتلاف
 ادبار

 تبديل
 جامعه

 جمجمه
 زوريخ

 عملگی
 فريدن
 مترنم

 مشت زن
معلوم

 منجيل
 موهبت
 نيامی

6 حرفي : 
 استعلا
بادنما

 تيردان
 معامله

7 حرفي : 
تباهكار

 مهربانی

8 حرفي : 
 ثبت اسناد
 ذات الريه

صافی كف پا
 ضدفوتبال

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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1 داستان عشــق عزت الدوله و امیرِکبیر: در 
دفترچه خاطرات تاج السلطنه دختر ناصرالدین شاه 
درباره عمــه اش عزت الدوله همســر امیرکبیر آمده 
است:»زنی است بسیار ساکت و آرام که بیشتر سکوت 
می کند و کمتر ســخن می گوید.« عده ای می گفتند 
کم ســخنی این زن نه به خاطر هم نشــینی با مرد 
خردمند سیاست ایران بلکه به خاطر ازدواجی است 
که او با زور با فرزند یک آشپزباشــی کرده است. مهد 
علیا مادر ناصرالدین شاه در مورد ازدواج خواهر شاه 
با امیر کبیر نامه ای می نویسد تا با زبان بسته گله خود 
را بیان کند:» قربانت شوم، ملک زاده کنیزی است از 
شما ، اختیار او با من نیست ، با قبله عالم است ، همانطور 
که شما مصلحت دیده اید من حرفی ندارم ، صلاح من 
آنست کان تراست. صلاح البته بهتر و لایق تر از جناب 
امیر نظام کسی نیست. ان شاءالله در زیر سایه پادشاه 
مبارک اســت.« البته این ازدواج آنچنان هم به میل 
امیر کبیر نبوده چرا که او به فرمان شاه دختر عمویش 
را طلاق داده بود و خواهر 15 ساله شاه را گرفته بود . 
دختر کســی که مادرش یکی از خطرناک ترین زنان 
دربار ایران است. مهدعلیا که 45 روزی برای خودش 
سلطان ایران بود تا پسر 16 ساله اش از تبریز به تهران 
برسد نمی توانســت محبت پســرش به امیرکبیر را 
ببیند . ناصرالدین شاه نوشت : »چون صدارت عظمی  و 
وزارت کبری زحمت زیادی دارد و تحمل این مشقت 
بر شما دشوار است ، شما را از آن کار معاف کردیم ... « 
عزت الدوله که حالا عاشق شوهرش شده است، با امیر 
به کاشان می رود . تاریخ نویسان نوشته اند هر خوراکی 
را پیش از آنکه امیر بخورد می چشــید تا امله و اکره 
سمی داخل آن نریخته باشند این عشق اما نتوانست 
مانع حسادت عجوزه تاریخ ایران شود . ناصرالدین شاه 
شبانه نامه ای نوشت و هنوز سرش گرم باده سحرگاه 
بود که این نامه به دست اعتمادسلطنه رسید:» چاکر 
آستان ملائک پاســبان فدوی خاص دولت ابر مدت ، 
حاجی علی خان پیشخدمت خاصه ، فراش باشی دربار 
سپهر اقتدار، ماموریت دارد به فین کاشان رفته، میرزا 
تقی خان امیر کبیر را راحت نماید و در انجام ماموریت 
بین الاقران مفتخر و به مراحم خســروانی مستظهر 
باشد.«  در شهر شایع شده بود که امیر کبیر در اوایل 
دی ماه حکم بخشــش شــاهانه اش همراه با خلعت 
پادشــاهی به در خانه خواهد آمد، عزت الدوله به پای 
امیر افتاده بود کــه در حیاط خانه آب را گرم می کند 
تا امیر در خانه استحمام کند، امیر می گوید »نترسید 
امیر کبیر فقط دو ســاعت بیرون خواهد ماند.«  امیر 
کبیر را در همان کاشــان دفن می کننــد اما بعدها 
عزت الدوله قبر را می شکافد و جنازه شوهر را به کربلا 
می فرستد. تلخی این قصه اینجاست که عزت الدوله 

هنوز با پیراهن سیاه به تهران نرسیده بود که فرمان 
حکومتی او را به عقد پسر میرزا آقا خان نوری در آورد 
زنی که بعد از مرگ سه همسر دیگرش ناصرالدین شاه 
نتوانست او را به عقد کس دیگری در بیاورد ...و اینگونه 
دختران امیرکبیر ایران با کینه مهدعلیا بزرگ شدند 
آنقدر که وقتی یکی از آنان عروس مظفرالدین شــاه 
شد ، پس از به دنیا آمدن محمد علی شاه اعلام کرد که 
دیگرنمی خواهد موجــب زاد و ولد در خاندان قجری 
شود و از همسرش شاه آینده ایران طلاق گرفت و به 
مادرش عزت الدوله پیوست که در جایی امن بیتوته 
کرده بود و دائم به نوادگانــش می گفت: »یک موی 
گندیده این بچه آشــپز می ارزید به همه هیکل این 

بچه اعیان ها .«
 )كافه تاريخ(

2 توصیف زيبايی از دماوند، آبگرم و آب درمانی 
توسط سیاح خارجی: دماوند و دامنه های اطراف آن 
یکی از مکان های خاص بود که جنبه آب درمانی آن 
توســط اروپائیان نیز مورد اســتفاده قرار می گرفت. 
از این رو در اطــراف این کوه تعــداد قابل توجهی از 
اروپائیان حضور داشتند. علاوه بر خاصیت آب درمانی 
دماوند، مردم اطراف آن اســتفاده های دیگری نیز از 
آن طبیعت داشــتند:»در دامنه دیگــر کوه، دهکده 
»آبگرم«، واقع شده است که چشمه های گوگردی آن 
سخت معروف است و ساکنان آن طرف ها و اروپائیان 
مقیم تهران، بــرای آب های آن خواص بیشــماری 
قائل اند. حمام ها جایي قرار دارنــد که در آنجا محل 
ســکونتی برای خارجی ها نیست. کســانی که برای 
استفاده از این آب ها به »آبگرم«، می روند باید در زیر 
چادرها زندگی کنند. از دهکده »آبگرم« صعود به قله 
دماوند چندان سخت نیست و روستائیان هر روز به آن 
بالا می روند و گوگرد می آورند. معمولًا علاقه مندان به 
این کوه نوردی خسته کننده، ماه ژوئیه را برای صعود 
انتخاب می کنند و به راهنمایي یک بلد، تا نوک کوه 
بالا می روند و آنجا دهانه آتشفشان را که دیگر شعله 
ور نیست ولی حرارت درونی آن هنوز خاموش نشده 
اســت و حتی چند لحظه هم نمی شــود دست روی 
سنگ های داغ دهانه آن گذاشــت، تماشا می کنند. 
بنا به روایت اهالی، قله باشــکوه این کــوه که اغلب 
ماه های سال پوشیده از برف است، از اصفهان و شیراز 
هم دیده می شــود و برای دریانوردانی که در دریای 
خزر کشــتیرانی می کنند، راهنمای خوبی است. در 
پایین کوه، رودخانه »لار«، که دشت غیر مسکونی را 
آبیاری می کند، جاری است و در کنار آن قبیله های 

چادرنشین، چادر زده اند.« 
سفرنامه مادام کارلا سرنا، آد م ها و آيین ها در ايران

خرده روايت هايي خواندني از داستان عشق 
عزت الدوله و امیر کبیر و توصیف زيبايی از 

دماوند  توسط سیاح خارجی 
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    قاب  نوستاژی3
اين عكس را يكي از خوانندگان قديمي روزنامه 

براي مان فرستاده. پیشكسوت والیبال علي اصغر 
راشدي اشرفي در تمرين والیبال در سالن تربیت 

بدني دانشگاه تهران همراه با رضا گلزار سال 1391

    قاب  نوستالژی1
اولین اتومبیل خريداری شده در ايران؛ 
جواد بوشهری به اتفاق عده ای از اقوام 
و دوستان خود در کنار اولین اتومبیل 

خريداری شده توسط وی.)كافه تاريخ(

    قاب  نوستالژی2
خیابان ناصر خسرو سال 1323 . از 
مراكز اصلي خريد و فروش پوشاك 

با مغازه هاي كلاهدوزي، كفاشي،  
تعمیرگاه خودنويس و ساعت و....

    قاب  تاریخ
ماموران در حال تخلیه پول از روي 

گاري مقابل بانك شاهنشاهي در 
میدان توپخانه سال 1290

)عکاس باشی(

    قاب  مشاهیر
روزگار سادگی؛ حمید   خوشخوان داوری که يک بار در 

۴۵ سالگی و در سال ۶2   و بار ديگر در ۵1 سالگی و 
در سال ۶۸ دربی سرخابی را قضاوت کرد اينچنین در 

سال های اوجش در زمین های خاکی حضور می يافت. 
حمید خوشخوان نفر وسط و علی خسروی نفر دوم از 

چپ.)فدراسیون تاريخ و آمار فوتبال ايران(

��اینستا�گرافی)منتخبی�از�اینستاگرام�چهره�ها(

 بهنوش بختیاری با انتشار اين عكس مشغول 
سبزی پاک کردن نوشت:  خودم اين عکسو خیلی 

دوس دارم، رسیدی ته خط... فدای سرت، کلاس اول 
يادته؟ نقطه سرخط. 

 مسعود شجاعي از كساني كه تولدش را تبريك 
گفته اند تشكر كرده.

 نفیسه روشن  براي اين عكس با توله ببر خود، كپشن 
نوه خوشگل را گذاشته.

 علي كريمي نوشته: ما آدم هاي احمقي نبوديم، 
ساده بوديم و از روي سادگي به   احمق ها اجازه داديم 

در زندگي مان دخالت كنند.
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